
Noi, limpede neam al românilor, azi, 
cind încă primejdii pe lume mai sînt, 
luptam pentru-a veacului înseninare 
și credem în Pacea Planetei Pămînt; 
să crească mai liber copiii de mîine, 
copiii ce fî-vor, copiii ce sînt,

pe-această rotundă planetă de pîine, 
ce este pămînt, spre a nu fi mormînt; 
noi, limpede neam al românilor, știm 
că mari sînt acei care luptă și sînt, 
că mare-î creația, dreaptă-nțelegerea, 
că sfintă e Pacea Planetei Pămînt.



DE CE? Pentru binele neamului său, 
pentru înseninarea istoriei lumii: 
istorica vizită a președintelui
NICOLAE CEAUȘESCU

Moment de mare însemnătate în istoria relațiilor româno-americane: semnarea Declarației comune.

Nu știu cum — cîteodată— nu reușim noi, cei care scriem, să redăm 
cititorilor noștri toată esența. Va să zică, descriem amănunte, povestim 
anecdote, insă nu putem totdeauna descoperi, dincolo de acestea toate, 
dincolo de pitoresc și de accidental, sensul cel mai profund, victoria 
cea mai coerentă a esenței. Contemplu, acum, la citeva zile după ce s-a 
încheiat, istoria scurtă, dar bogată in evenimente și urmări, a vizitei 
președintelui Țării Românești, tovarășul Nicolae Ceaușescu, in Statele 
Unite ale Americii. Contemplu totodată ceea ce noi inșine am apucat 
să spunem despre această vizită și parcă simt că mai e ceva de spus, 
ceva foarte important, ceva care poate mă urmărește in chip deosebit 
pe mine, ca scriitor, într-atît,incit caut, cu fiecare prilej ce mi se oferă, 
tocmai lucrul acela: munca. Oferind filme despre vizita președintelui 
Ceaușescu și a tovarășei Elena Ceaușescu in America de Nord, să nu 
uităm a spune că temeiul acelei voluptăți extraordinare, a președintelui 
român, de a cunoaște planeta și de a participa hotăritor la mersul ei mai 
rotund este munca. Să fie dar, să fie mai evident decit limitata putere de 
sugestie a unor pelicule și a unor cuvinte despre o vizită: totul înseamnă 
muncă. Poate nici nu e potrivit cuvîntul «vizită». Poate mai potrivit e 
cuvîntul «acțiune». Și, în mod sigur, foarte potrivit e cuvîntul «istorie». 
Și perfect îi vine acestei trebi cuvîntul «muncă». Fiindcă nu vă închipuiți 
dumneavoastră doar cuvintele noastre și filmele noastre. Treceți cu 
gîndul în teritoriul accidentat al faptei și observați că vizitele președinte
lui român pe această rotunjime învîrtitoare care se numește Pămînt 
nu sînt de fapt vizite, ci zile-muncă, zile-lumină și grele eforturi, uneori 

dincolo de limita omenească a suportabilității fizice, de a cuprinde 
cu mintea cit mai mult în cit mai scurt timp și de a acționa cît mai direct, 
cit mai repede, cît mai eficient. în așa fel încît tot. absolut tot să răspundă 
unui scop precis și irevocabil — fericirea,sănătatea și măreția poporului 
român și pacea mereu mai îmbelșugată a planetei, căci vizitele acestea 
sînt cu totul și cu totul altceva decît niște plimbări, ele sînt acțiune, sînt 
muncă, sînt viață concretă și luptă pentru cauza supremă. Dar poate 
că e o soartă și în asta. Poate că noi sintem, cumva, destinați ca oameni 
să nu vedem decît rezultatele, pur și simplu, și să ni se pară că, de pildă, 
miile de kilometri de drumuri ostenitoare sînt cîteva sute de metri 
feerici, că discuțiile cu președintele unui alt stat sînt doar cele pe care 
ochii noștri le surprind la televizor sau la cinema. Dar omul care și-a 
făcut din călătoriile de pace și de cooperare pe planeta Pămînt una din 
armele politice prin care poporul său devine mai puternic, mai liber 
și mai demn, nu e reprezentat doar de caldul surîs de revedere cu compa- 
trioții pe aeroportul Otopeni, ci și de zecile și zecile de ore de muncă, 
de încordare și de inspirație decisivă care premerg și justifică blîndețea 
bărbătească a acelui surîs.

între atîtea blazări leneșe cîte înnorează cerurile continentelor, 
între atîtea trufii ce se hrănesc din vechi privilegii ale exploatării, ochii 
noștri văd și mintea noastră înțelege că un om, alături de alții, muncește 
— acestae cuvîntul — da, muncește, pentru binele neamului său și pentru 
înseninarea istoriei lumii: președintele Ceaușescu.

Adrian PĂUNESCU
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Tovarășei Elena Ceausescu îi este înmînată Diploma de membru de onoare al Institutului american 
al chimiștilor.

cine-și face zid de pace...

«Am dori ca istoria—- conchidea vizio
nar președintele României socialiste, Nicolae 
Ceausescu, într-unul din toasturile rostite 
la una din recepțiile oferite în timpul recen
tei vizite în S.U.A. — să poată spune: 
lată două popoare — un popor mare, 
altul mai mic — care, în condiții grele, 
au știut să conlucreze și să contribuie la 
așezarea relațiilor pe o bază mai dreap
tă și mai bună».

Voce unanimă a poporului român, con
ducătorul atît de iubit și stimat în țara care 
i-a încredințat cîrma într-un moment cru
cial al istoriei sale este și dincolo de frun
tarii prețuit și respectat pentru că, după 
cum remarca președintele Richard Nixon, 
joacă «unul din cele mai însemnate ro
luri ale unui om de stat de pe glob», 
în momente dificile ale vieții internaționale 
contemporane.

De fiecare dată cînd ne este dat să citim 
sau să auzim astfel de cuvinte — și aceasta 
se întîmplă tot mai des și cu prilejul oricărei 
vizite întreprinse de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu într-un stat sau șir de state — 
sentimentul și gîndul care ne domină nu 
pot fi altele decît expresia unei nemărginite 
mîndrii patriotice, a fericirii de a aparține

«El a dat dovadă de înțelepciune și 
înțelegere și a contribuit enorm ia des
chiderea unor dialoguri care, altfel, ar 
fi rămas, poate, închise pentru totdea
una».

Astfel s-a exprimat președintele Richard 
Nixon despre președintele Nicolae 
Ceaușescu. Un merit, un omagiu,afirmate 
în fața lumii și în fața istoriei. Poate cea mai 
înaltă recunoaștere la care poate aspira un 
om politic în epoca noastră, cînd cel mai 
dificil și cel mai benefic lucru pentru ome
nire a devenit să inițiezi dialoguri, contacte, 
modalități de cunoaștere, de comunicare 
și de colaborare. Dacă e dificil în general 

unei țări capabile de asemenea acte ale îm
bunătățirii relațiilor internaționale. Mersul 
istoriei noastre, și cu atît mai mult cursul 
vieții contemporane a popoarelor.confirmă 
vocația României de a se manifesta ca un 
adevărat liant în construirea unei lumi a păcii, 
înțelegerii și progresului, o lume în care 
fiecare popor să fie respectat și liber de a-și 
hotărî singur soarta și a trăi după voința și 
hărnicia sa.

în deplină concordanță cu sensul istoriei 
țării noastre și a lumii, promovînd cu fide
litate aceleași principii științifice marxist- 
leniniste pe care se întemeiază întreaga 
viață economico-socială, opera constructiva 
pe care o realizăm, politica externă a parti
dului și statului întrunește în chip exemplar 
acele strălucite calități relevate nu o dată 
în documentele partidului — adică princi
pialitatea, realismul, etica desăvîrșită, ca
racterul constructiv, demnitatea, consec
vența și fermitatea. Forța și autoritatea mo
rală a comandamentelor după care se călău
zește o asemenea politică se impun cu tot 
mai mare vigoare pe arena internațională — 
și este meritul incontestabil al țării noastre, 

al conducătorului ei de a acționa neobosit în 
această direcție

omul care a înțeles

să stabilești dialoguri, să stabilești comuni
cări și să-i ajuți și pe alții să comunice, e 
mult mai dificil să stabilești dialoguri grele, 
comunicări între factori determinanți pen
tru destinul lumii, care ar fi putut rămîne 
mereu la distanță, separați și intratabili. 
Așa ceva a realizat țara noastră prin activi
tatea președintelui ei, operă politică vie, 
concretă, una dintre cele mai însemnate 
opere politice concrete din cîte se făuresc 
sub ochii noștri. Tovarășul Nicojje 
Ceaușescu a văzut «ansamblul problemefbr 
mondiale» pentru că vede lumea ca ansam
blu, pentru că trăiește și acționează în ideea 
că sîntem o comunitate planetară, care are

Fiecare declarație comună, fiecare docu
ment al colaborării semnat de țara noastră 
se înscrie ca o contribuție semnificativă la 
statuarea în relațiile internaționale a unor 
norme clare, unanim respectate, ale unei 
politici și etici noi. Cu o asemenea consec
vență și încredere în timpul acestei noi po 
litici nu poate acționa decît un popor pentru 
care libertatea dinlăuntru și cea din afară 
sînt una, o țară care are conștiința de a trăi 
în lume egală între popoare.

Consemnînd aceste gînduri și sentimente 
într-un sfîrșit de an atît de fructuos pe pla
nul afirmării internaționale a României so
cialiste, nu poate să nu mă tulbure coinci
dența că exact cu 300 de ani în urmă, la 
1673, primul nostru mare poet, mitropoli
tul Dosoftei, insera printre psalmii săi aceste 
versete laice echivalente unei adevărate pro
fesiuni de credință a poporului nostru:

Cine-și face zid de pace. 
Turnuri de frăție,

Duce viață, fără greață 
’Ntr-a sa bogăție.

Că-ci mai bună dempreună 
Viața cea frățească

Decît arme cari să darme 
Oaste vitejească.

Niculae STOIAN

nevoie, din ce în ce mai mult, de luciditate, 
înțelepciune, dreptate și înțelegere. Arena 
politică internațională e încărcată de pro
bleme, de obstacole, a avut și mai are încă 
o serie de cîmpuri de tensiune puternică. 
Imagine copleșitoare și dezolantă cu puțini 
ani în urmă pentru un om politic mai puțin 
înzestrat cu energie și cu simțul istoriei 
lumii. într-o asemenea perioadă, România 
a beneficiat și beneficiază de un conducător 
care a înțeles forța dialogului, a comunicării, 
a înțeles că ele sînt mai puternice decît 
problemele, obstacolele și cîmpurile de 
tensiune de pe harta politică și socială a 
planetei. Tovarășul Nicolae Ceaușescu a 

crezut și crede cu fervoare că dialogul,co 
municarea sînt antidotul ideal împotriva 
a tot ce se opune coexistenței, cooperării 
și colaborării. A înțeles, printre cei dintîi 
și cel mai profund dintre cîți oameni de stat 
există, că lipsa dialogului, a comunicării, 
a cunoașterii reciproce constituiau factori 
generatori de încordare, de suspiciune, de 
nerespect, de amenințare și de violență 
potențială. A înțeles și i-a făcut și pe alții să 
înțeleagă că o lume mai dreaptă, mai bună 
și mai sigură de viitorul ei nu se poate face 
cu tancul și cu tunul, ci prin participarea 
fiecărui popor în condiții de demnitate la 
proiectarea și construirea comunității mon
diale de azi și de mîine.

Aceste realizări ale omului politic Nicolae 
Ceaușescu nu le afirmăm numai noi, ci și 
alții. Alții care sînt în condiție să le vadă, 
să le simtă, să le aprecieze poate mai bine 
și mai obiectiv decît noi. Le recunosc oa
meni politici din țări de toate mărimile și 
puterile. Președintele nostru este conside
rat unul dintre marii inventatori ai celei 
mai eficace arme politice actuale, dialogul 
modern, modalitate înțeleaptă bazată pe 
afirmarea unui punct de vedere care apără 
interesele fundamentale ale poporului ro
mân, dar respectă, în același timp, interesele 
celorlalți, pentru că inteligența sa politică 
a descoperit existența unei linii de echilibru 
între interesele tuturor. Dacă acestea sînt 
alternativele epocii actuale, dialog-încor- 
dare, dialog-suspiciune, dialog-nerespect și 
amenințare cu forța, și dacă președintele 
Nicolae Ceaușescu a contribuit enorm la 
deschiderea unor dialoguri care altfel nu 
s-ar fi purtat niciodată, înseamnă că șeful 
statului român a contribuit într-o măsură 
cu totul remarcabilă la eliminarea încor
dării, suspiciunii, nerespectului și amenin
țării cu forța de pe scena lumii. El a făcut 
extrem de mult nu numai pentru perfecțio
narea raporturilor noastre de cooperare 
și de colaborare cu lumea, ci și pentru ra
porturile de cooperare și colaborare ale 
altor state între ele. Un om cu simțurile 
politice extrem de ascuțite cum este preșe
dintele Richard Nixon afirmă implicit că 
fără eforturile președintelui Nicolae 
Ceaușescu lumea de azi ar fi învățat mai 
greu, mai tîrziu și poate după încă multă 
suferință drumul spre înțelegere, respect 
și solidaritate.

Romulus BALABAN

semnificațiile 
unor gesturi

Există momente a căror trăire — chiar 
fiind și la mii de kilometri distanță, prin 
intermediul imaginilor transmise prin eter 
— obligă la o anumită tensiune interioară 
asemănătoare cu mult, dar și depășind cu 
mult emoția! Este, poate, starea aceea cînd, 
resimțind pe neașteptate o mare bucurie 
anume, simți nevoia să ieși în stradă, să ți-o 
strigi tuturora, avînd senzația limpede că 
dacă nu vei face acest lucru te vei înăbuși; 
că toți ceilalți, neaflînd motivul acestei 
bucurii a ta, ar risca să piardă enorm!... 
Este aproape copleșitoare, fizic vorbind, 
această ciudat și paradoxal de tonică stare!

Milioane și milioane de oameni ai României 
moderne, îndrăgostiți lucid — oameni sim
pli, minunați prin însăși existența lor cinsti
tă, model de demnitate și respect pentru o 
lume întreagă — au urmărit cu pasiune, cu 
patimă chiar, recenta vizită oficială pe care 
conducătorul țării, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, îmoreună cu tovarășa Elena 
Ceaușescu, a efectuat-o peste ocean la invi
tația președintelui S.U.A., Richard Nixon, 
și a soției sale, Patricia Nixon. în serile 
acestei vizite istorice, de larg și profund ecou 
internațional, o imagine anume — un mo
ment — un gest colectiv — merită, cred, o 
atenție deosebită. Pentru că dincolo de 
importanța politică majoră, dincolo de 
faptul că reprezenta vizual destinderea (în- 
tr-o lume care are atîta nevoie de ea!), el — 
acest moment — reprezintă ceva atît de 
scump poporului nostru și atît de bine pus în 
evidență de către conducătorul său, încît



Fierbinți urări, 
prietenești 
strîngeri 
de mină 
la Cleveland, 
ca pretutindeni.

memoria îl va înregistra, cu siguranță, 
definitiv!

Este acel moment în care tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, aplecat peste balustrada unor 
trepte, a unei scări din Cleveland, aplecat 
mai mult de jumătate, strînge, pe rînd, zeci 
și zeci de mîini întinse în sus, către el, în 
semn de rămas bun; este acel moment în 
care convențiile unui protocol, dealtfel 
firesc pe parcursul unor astfel de vizite, 
dispar: omul de stat devine un om pur și 
simplu, riscînd să fie smuls și îmbrățișat de 
mulțime, iar simbolul gesturilor calde, sem
nificația entuziasmului năvalnic, devine sim
bolul iubirii fi speranței. Pentru că — în acel 
moment — Nicolae Ceaușescu însemna — 
pentru două popoare complet diferite atît 
ca așezare, cît și ca mărime — evident: 
SPERANȚĂ! Speranță pentru o pace sigură, 
atît de necesară acestui pămînt bîntuit pînă 
acum prea mult de dezastre — și încredere 
totodată într-o personalitate de prim rang a 
vieții politice contemporane. Un gest, o 
atitudine, o manifestare spontană și nemai
pomenit de caldă, a adus în intimitatea 
căminelor noastre satisfacția și mîndria de a 
avea un astfel de conducător!

Dacă două popoare atît de structural 
deosebite, viețuind îritr-o conjunctură de 
idei spectaculos de diversă și nu arareori 
gravă, se pot manifesta prin astfel de gesturi 
— pentru că acolo, în America, președintele 
Ceaușescu a reprezentat din plin toate 
calitățile unui întreg popor român — atunci 
semnificațiile unor astfel de gesturi nu pot fi 
decît extrem de precise: putem crede în 
viitorul copiilor noștri, putem crede în 
rostul muncii și al sacrificiilor noastre ac
tuale, putem crede in viitor!

Horia PĂTRAȘCU

un loc demn sub soare

Nava aceea de vis, traversînd ca o fantas
mă albă imensitatea Atlanticului într-o zi 
cînd toamna tîrzie se făcea simțită cu toată 
clorofila moartă a uscatului septentrional 
pînă dincolo de inima Oceanului, îmi va 
apărea întotdeauna ca o tulburătoare pre
zență a afirmării noastre în lume. Am mai 
întîlnit și alte vapoare românești prin ma
rile porturi ale globului, drumurile prin 
văzduh mi s-au încrucișat uneori cu săgețile 
argintii care purtau tricolorul nostru în 
vastitatea oceanului aerian al pămîntului, 
dar acea navă care spinteca albastrul Atlan
ticului într-o zi de toamnă tîrzie pe sub 
tîmpla încărunțită a Nordului mi-a rămas 
în memorie pentru totdeauna ca una dintre 
cele mai patetice și mai răscolitoare reîn- 
tîlniri cu sine. Era cargoul «Galați», care 
pusese cap pe un port american și înainta 
constant, luptîndu-se cu valurile pe una din 
acele linii ale permanenței ce ne leagă de 
aproape trei decenii,impetuos și nestăvilit, 
cu restul lumii. Mă aflam la bordul unui 
pachebot modern în drum din America 
spre casă. Duceam cu mine, pe o rectilinie 
de spume trasă pe curbura oceanului de 
înaintarea marelui pachebot, un suflet greu 
de amintiri, evocarea unor întîlniri de ne
uitat cu umbra talentului românesc prelun
gită pînă la capătul dinspre Vest al lumii, 
văzusem păsările măiestre ale lui Brâncuși 
la Guggenheimul newyorkez și la Philadel
phia, îl ascultasem pe Menuhin cîntînd din 
Enescu la Carnegie Hall, citisem cărți și studii 
despre România contemporană în Biblioteca 
Națională din Washington, vorbisem cu 
români plecați de mult din țară, dar care 
în adîncul sufletului lor rămîneau români, 
căci nu uitaseră nici cuvîntul «dor» și nici 
graiul străbunilor.

Iar acea navă de vis care trecea ca o fan
tasmă albă tăind imensitatea Atlanticului 
sub maiestuoasa fîlfîire a pavilionului trico
lor, îmi aducea în suflet sentimentul pre
zenței noastre în lume nu numai prin con
tribuții de artă la tezaurul spiritual al ome
nirii, ci mai ales prin ceea ce formează ca
racteristica actuală a acestei prezențe: co
laborare multilaterală, schimburi reciproc 
avantajoase, o voce proprie în lume. Sirena 
navei a salutat prin trei sunete grave, scurte, 

întîlnirea pe căile albastre, pachebotul i-a 
răspuns în același fel, conform tradiției 
oamenilor mării, și fantasma albă s-a mistuit 
în depărtări dincolo de curbura oceanului 
lăsînd să se mai zărească un timp doar pavi
lionul tricolor din vîrful marelui catarg.

Am căutat pretutindeni în periplurile 
mele pe mare sau pe uscat prezențele româ
nești în lume, și le-am descoperit întotdea
una ca pe niște incontestabile certitudini. 
Ele au existat sporadic în timpuri de demult, 
dar niciodată trecător, pierdute în uitare. 
Românii au extraordinara capacitate de a 
rămîne ei înșiși oriunde s-ar găsi, de a marca 
nu numai o prezență, ci de a se face simțiți, 
de a stîrni respectul și admirația. O rară 
capacitate de comunicare, un aport mereu 
inedit, o contribuție stimulatoare de stimă, 
o afirmare întotdeauna onestă, cinstită, o 
inalterabilă știință de a rămîne ei înșiși. 
Ceva inefabil, profund și indestructibil îi 
leagă de ființa patriei lor și din asta li se 
naște sentimentul contribuției proprii, acea 
permanentă și rodnică disponibilitate de 
a prelua tot ce românul vede bun la alții, 
oferind străinătății cu o inepuizabilă gene
rozitate tot ce deține mai bun dintr-o ex
periență de două ori milenară, dar, îndeo
sebi, din știința afirmării de sine în lumea 
contemporană. Sîntem douăzeci și unu de 
milioane într-un destin comun, legați vital 
de idealurile de pace și colaborare ale ome
nirii, douăzeci și unu de milioane în inega
labilul spațiu carpato-dunărean care și-au 
cîștigat cu cinste, dar și cu multă trudă și 
perseverență, arta de a respecta stimulînd 
respectul, un loc demn sub soare. Sîntem 
douăzeci și unu de milioane care știu să facă 
din locul lor sub soare un loc al demnității, 
iar din vocea lor proprie, un instrument al 
dialogului. Am învățat aceasta dintr-o în
delungată experiență dar, mai ales, din rea
litățile ultimelor decenii cînd s-a produs 
marea și plenara noastră afirmare în lume.

Este o lecție a istoriei pe care cel ce ne 
conduce țara a știut să și-o însușească exem
plar. Și ea dă astăzi roade, ca una dintre cele 
mai valoroase investiții morale ale României 
socialiste.

loan GRIGORESCU

istorica

declarația comună s

Asistăm în vremea din urmă, ca partici
pant obiectivi ai vieții politice internațio
nale, la un fenomen absolut inedit, ilustrînd 
cu o surprinzătoare putere de reverberație 
în toate domeniile implicate diplomației, 
faptul — la rîndul lui absolut neobișnuit, 
fără precedent în istoria mai veche sau mai 
nouă a relațiilor dintre state — faptul, zic, 
că dreptul internațional nu aparține, ca o 
consecință practică statelor mari și nu ser
vește, neapărat, numai statele mari, politica 
lor, interesele lor, programul lor

Am deschis ochii — în ceea ce mă privește 
— deasupra unor pagini de istorie care, cu 
un tragism subtextual, încercau să mă con
vingă, și e drept cu argumente istorice, că 
statele mici nu au istorie, că istoria lor de
pinde de statele mari, mai apropiate sau 
mai îndepărtate de granița lor și că deci un 
destin de supunere specific și hotărîtor pen
tru statele mici este de neînlăturat, singura 
aspirație a acestor state mici rămînînd aceea 
de a nu fi încorporate fizic.

Ei bine, în aceste zile din urmă-continuînd 
cu o consecvență pe care istoria sigur o 
va consemna ca pe una din cele mai curajoase 
și mai perseverente acțiuni în favoarea dem
nității practice a noțiunii de independență 
— șeful unui stat despre care, în trecut, se 
spunea că face parte din rîndul celor care 
își declină timpul istoric în funcție de para
metrii geografici, șeful unui astfel de stat 
mic semnează, de la egal la egal, o Declara
ție comună cu șeful unuia dintre statele 
despre care se știa că fac, singure, istoria.

Semnarea Declarației comune de către 
președintele României, NicolaeCeaușescu. 
și de către președintele Statelor Unite ale 
Americii. Richard Nixon, îmi apare astfel 
mie, simplu alegător în bătălia politică a țării 
mele pentru o soartă și o viață mai bune, 
drept un document într-adevăr istoric, pen
tru că doi șefi de state, trebuie să recunoaș
tem,atît de deosebite, și reprezentînd filozo
fic și economic două lumi — iar unul dintre ei 
reprezentînd în exclusivitate, prin acțiunile 
sale, triumful rațiunii și o genială pătrundere 
a evoluției internaționale spre destindere, 
contribuind direct la această evoluție, ba 
mai mult, deschizînd el însuși, prin acel 
triumf al rațiunii pe care-l reprezintă, căile 
spre înțelegere — doi șefi de state zic, unul 
dintre ei reprezentînd forța care poate mo
difica fizic mersul istoriei — ajung la conclu
zia că fiecare națiune are dreptul să-și a- 
firme independența și să-și organizeze 
propria viață așa cum o consideră ea, 
fără vreun amestec din afară.

Salutînd această Declarație comună pe 
care timpul o va glorifica pentru simbolul 
pe care îl reprezintă, va trebui să atrag aten
ția confraților mei alegători că ea, Declara
ția comună, reamintește tuturor, într-un 
mod cuceritor și angajant, că lumea actuală nu 
este constituită din două sau trei mari puteri, 
ci din peste 150 de națiuni care, mari sau 
mici, fac istoria contemporană, apărîndu-și 
suveranitatea și independența, libertatea și 
ființa.

De aici, din această constatare, reiese că 
în lume sînt peste 150 de mari puteri, iar 
una din aceste mari puteri este România.

Dinu SĂRARU

Pe aeroportul 
John F. Kennedy 

din New York.



vizită a președintelui
NICOLAE CEAUȘESCU în S.U.A.

popoarele, da! pentru filmoteca de aur

Firește că ceea ce scrie ziarul american 
«Baltimore Sun» e nu numai adevărat dar 
și frumos, nu numai politic dar și poetic:

«Vizita președintelui român a amintit 
milioanelor de americani că lumea nu e 
numai a două popoare, a trei, a cinci națiuni, 
ci a 147 de țări...»

A aminti — de ce a aminti? Expresia e 
poate dureroasă —dar, vai, atît de necesară, 
atît de exactă azi, cînd memoria lumii se 
dovedește mai scurtă decît și-a închipuit 
chiar Shakespeare; cînd milioane de bombe, 
de mitraliere, de gloanțe, de amenințări cu 
bomba și cu glonțul întunecă această evi
dență; cînd texte ca și tancuri grele, negre, 
sumbre, împiedică foarte mulți oameni să 
vadă lumea ca un pămînt al oamenilor, ca 
«une terre des hommes» fratern, fascinant, 
bun, fertil pentru schimbul de idei, de bu
nuri, de cîntece și mărfuri. Situația e de așa 
natură că lumii de azi trebuie să-i amintești, 
dacă se poate zilnic și dacă ești conștient 
de existența ta utilă pe pămînt, că ea e 
lumea a 147 de țări, toate aflate sub același 
soare, sub aceleași stele, sub aceiași nori 
lungi pe șesuri de sub care nu poate fugi 
decît în neant. Zilnic lumea e silită să uite 
aceste adevăruri elementare; zilnic lumea 
e predispusă să se lase derutată de gîndul 
că totul se reduce la forța brută, la șantajul 
brutal, la blocajul brutal, la blocajul mental, 
la soluțiile brutale fără ieșire, fără alterna
tivă, fără înțelepciune, sfîșietoare, tragice 
și inutil de strigătoare la un' cer care nu e 
dornic să le dezlege.

România nu e o mare putere. România 
contează statistic printre țările mijlocii. 
Dar — răspundea președintele Nicolae 
Ceaușescu unei întrebări puse de directo
rul ziarului grec «Acropolis» — «sînt mul
tiple fapte care demonstrează că a crescut 
preocuparea multor state, inclusiv a state
lor mici și mijlocii (subl. n.) pentru solu

ționarea problemelor internaționale...» Ro
mânia nu e mare forță militară și — spre 
gloria ei — ea nu s-a impus niciodată prin 
distrugătoarele ei și nu a folosit spre a con
vinge amenințările cu puterea de foc-a ar
melor ei. Dar în această situație paroxistică, 
o țară mijlocie ca a noastră devine și e recu
noscută ca o mare putere în viața morală a 
lumii prin forța obstinată, tenace, inepuiza
bilă, cu care, prin politica ei internațională, 
prin ideile conducătorilor și cetățenilor ei, 
amintește zilnic întregii comunități umane 
că există o alternativă la coșmarul mondial 
și anume — înțelegerea și dialogul de la stat 
la stat, nu de la tanc la tanc; că brutalitatea 
între națiuni nu e singura modalitate de exis
tență pe această planetă; că la dictatul forței 
nu e fatal să te supui; că a ceda terorii în rela
țiile internaționale compromite decisiv dem
nitatea popoarelor; că o criză a demnității 
popoarelor e mai gravă decît orice criză a 
energiei și e calea pierzaniei; că putem să nu 
pierim, dimpotrivă — putem să ne privim 
drept în ochi, cu sinceritate, cu sfînt res
pect pentru viața fiecărei națiuni, cu gîn- 
duri pașnice și curate, capabili să aducem 
dacă ne vom privi astfel — și nu prin turelele 
blindatelor — o pace valabilă pe acest 
pămînt.

A aminti zilnic, tenace, cu încăpățînate, 
și calm, întregii lumi aceste idei simple și 
vitale nu e doar un act de curaj și de inteli
gență nobilă, ci o capacitate fundamentală 

de a transforma o politică într-o poetică. 
Noi sîntem o țară care transformăm ener
gia dramatică hrănită din toate dramele 
lumii într-o energie lirică, a unei politici de 
inalienabilă poezie umanistă.

Noi sîntem dintre aceia care rostesc răs
picat, precum poetul american: Popoarele, 
da!

Radu COSAȘU

Filmul documentar intitulat «Vizita pre
ședintelui Consiliului de Stat al Republicii 
Socialiste România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, în Statele Unite ale Americii» 
(din 9.XII, orele 20,00 pe programul I) ne-a 
relatat prin imagine și cuvînt semnificația 
unui eveniment de însemnătate istorică, cu 
largi ecouri în lumea contemporană. Presa, 
radioul, televiziunea din întreaga lume au 
închinat pagini și emisiuni întregi dialogului 
româno-american, întîlnirilor de lucru ale 
tovarășului Nicolae Ceaușescu cu persona
lități politice, cu experți ai cercurilor eco
nomice, în care principiile fundamentale ale 
politicii externe a României au stat la baza 
documentelor semnate, făcînd să triumfe 
cele mai nobile idei ale egalității și apropierii 
între popoare, ale colaborării și păcii. Fil
mul vizitei a fost urmărit cu viu interes în 
telejurnalele de seară și de dimineață, pe 
întreg parcursul desfășurării vizitei. E bine 
că televiziunea ne-a oferit o imagine unitară 
a multor momente emoționante prin semni
ficația lor umană și politică. Filmul ne-a 
făcut să vedem cu ochii și să simțim cu inima 
ce înseamnă respectul, prețuirea și stima de 
care se bucură tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
tovarășa Elena Ceaușescu, și prin ei — noi 
toți, țara noastră, în lume. «Păcat că filmul 
a durat puțin și desigur că o parte din gestu
rile, din vorbele și gîndurile tovarășului 
Ceaușescu nu le-am putut urmări în spațiul 
destul de restrîns al documentarului. Ne-ar 
bucura să vedem un film de proporții mai 
largi cuvenit impresionantei activități pe 
plan mondial a conducătorului nostru, fruct 
al rodnicelor sale vizite de lucru». (Eustațiu 
Balaban, matrițer, Mușa Liliana, elevă, Că- 
tărău Petre, economist). «Felul sincer și 
demn de a se apropia de oameni de diferite 
ranguri și preocupări, căldura cu care este 
întîmpinat președintele român de mulțime, 
de bărbați și femei, de copii, ca un oaspete 

drag, apropiat, așteptat pretutindeni în Eu
ropa, în Africa, în China, în America Latină, 
în Statele Unite, franchețea cu care răspunde 
întrebărilor, sinceritatea cu care tratează 
problemele cele mai diverse, sociale, eco
nomice, culturale, toate la un loc desem
nează, chipul celui mai îndrăgit fiu al acestor 
meleaguri și nu numai al acestora».(Gheor
ghe Goldberger, student)... Milioane de 
telespectatori s-au obișnuit să fie la curent 
cu tot ce se întîmplă important în viața 
statului nostru, a politicii sale interne și 
externe, să vadă, să audă, să gîndească și 
să-și spună părerea despre tot. Inițiatorul și 
neobositul înfăptuitor al tuturor acestor 
acțiuni este tovarășul Nicolae Ceaușescu. 
Prin intermediul micului ecran noi l-am în
soțit, l-am ascultat și învățăm astfel lecția 
demnității și a efortului neobosit, spre mai 
bine, spre echilibru, învățăm lecția perseve
renței, a omeniei, învățăm să fim simpli și 
fermi în acțiunile noastre. învățăm să fim 
cinstiți în toate faptele noastre. Lecția pe 
care ne-o oferă, prin întreaga sa activitate, 
prin întreaga sa viață, conducătorul parti
dului și statului nostru este lecția respectu
lui, a grijii și a sensibilității în comportarea 
dintre oamenii de pe toate meridianele lu
mii. Felul de a fi al tovarășului Nicolae 
Ceaușescu este, pe drept cuvînt, al omului 
care, «dintre toți oamenii de stat din lume, 
a jucat unul dintre cele mai însemnate ro
luri ale unui om de stat de pe glob, prin 
faptul că a văzut ansamblul problemelor 
mondiale cu care sîntem confruntați».

Pelicula care reține asemenea fapte tre
buie păstrată cu grijă în filmoteca de aur, 
pentru că ea înseamnă istorie, înseamnă un 
conducător ca nimeni altul, înseamnă poli
tică înțeleaptă de pace, colaborare și înțe
legere, înseamnă progres și viitor.

Coman ȘOVA
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AU CIOCNIT

UN PAHAR

CU ISTORIA!

pentru scumpa si sfînta noastră patrie!
...este liniște în rotonda restaurantului «Cișmigiu». este 

chiar o liniște apăsătoare, ușor stranie: lumina soarelui, 
filtrată de vitraliile din plastic aplicat, cu tentă suprarealistă, 
pe geamurile din partea opusă Bulevardului Gh. Gheorghiu- 
Dej — lumina acestui soare de decembrie, așadar, se stre
coară în fîșii perfect drepte, violentînd cu roșu aprins, 
galben pur și albastru-indigo fața de masă imaculată pe 
care au fost așezate 20 de tacîmuri complete; pînă și Ion 
Ayram, ospătarul care va asista peste puțin timp la un 
eveniment, se mișcă ușor, abia simțit în această semiobscu
ritate plăcută, caldă de data asta: pentru că numai căldură 
poate însemna — și șoaptă — așteptarea...! Doi oameni 
vîrstnici, în costum închis, stau de vorbă în picioare dinain
tea mesei festive așezate în formă de «L»; îi aud, îi văd 
(m-am instalat, împreună cu Ion Predoșanu, fotoreporterul 
redacției și colegul meu, într-un soi de separeu mascat de 
piloni verticali din lemn lustruit — cei doi nu au cum să 
ne vadă, deocamdată!), și notez în carnet: «In total sînt 18 
oameni, care au consimțit, eu am oprit douăzeci de locuri, 
eu pun deoparte, aici, cine mi-a dat banii, ca să știu cum 
devine chestia cu trestia!»... «Dragul meii, eu, unul, sînt 
om de ordine: unde m-ai pus, acolo stau!»...

...vorbe aparent fără nici o legătură, le reproduc în
tocmai, și scuzată-mi fie — stimați cititori ai acestor rîn- 
duri — emoția ce m-a cuprins atunci, și mai ales acum 
scriind cele ce urmează:

«Se schimbă vremea, scumpă, și sîntem azi bătrîni 
Simțim că nu mai sîntem, pe unde-am fost, stăpîni. 
Copiii noștri astăzi nu ne mai iau în seamă 
iar fiii lor, nepoții, de mult nu mai au teamă: 
Lipsiți de cuviință, și fără de cruțare, 
își fac cu ochii semne, vorbind de tata mare...» 

(a fost momentul în care, scriind de zor și mai ales căutînd 
să reproduc cît mai fidel versurile recitate, m-am gîndit 
pentru o clipă — pentru numai o singură clipă! — că dacă, 
odată ieșit din restaurant, mă voi ciocni cu un vagabond 
dintr-acela pletos și agresiv, nespălat și cinic, voi vomita 
cu siguranță; dar a fost o clipă asta, și am sfîrșit de notat):

«Mă fee că nu văd asta, deși le văd pe toate 
Și pleoapele pe lacrimi se lasă rezemate.

Noi sîntem musafirii întîrziați oleacă
Pe care toți i-așteaptă să plece, și nu pleacă».

...S-au adunat mai mulți, formează grupuri, în marea lor 
majoritate sînt bărbați trecuți de optzeci de ani, stinje-
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Fotografii de Ion PREDOȘANU

ION PETROVAN, organizatorul «de facto» al re- 
intîlnirii.

«L-am mai adus pe unul dintre noi...!»

nealași dezinvoltura fac dintr-o dată masă comună, se caută, 
își amintesc... (Predoșanu nu mai rezistă, a început să facă 
poze, cîțiva dintre «eroii» noștri sînt nedumeriți la început, 
apoi îl invită la masă), colegul meu refuză cu bunăvoință: 
are treabă! Mă întreb cum vor ieși fotografiile oare în 
obscuritatea asta care ne înconjoară?! Predoșanu e de pă
rere să cumpărăm un blitz, așa, pe loc, din banii noștri; 
dar nu e timp, oamenii ăștia, pentru care am venit la soli
citarea telefonică a soției unuia dintre ei («înțelegeți, dînșii 
nu cunosc, s-ar bucura însă, cu siguranță, dacă cineva de 
la dumneavoastră, de la «Flacăra», ar lua parte la...!»), 
își descoperă și descifrează totodată amintiri...! Sînt băr
bați eleganți, în costume de culoare închisă, cravate sobre, 
în ton cu haina...

«Pe mine mă cheamă Neguț, și Romulus!»...
«Aaa, da, da, da!... Cum o chema, domnule, pe aia care 

făcea furori pe atunci!! Nevasta iui ăla, cum îl cheamă?!»...
«îl mai ții minte pe Bernescu, cum conducea autobuzul?» 
«Sigur, sigur că da... trebuie sâ sosească!»
«E așteptat și pictorul Catargi!»...
«V-am pus după alfabet, dumneata ești tocmai acolo, în 

partea cealaltă: Zamfirescu, la «Z»! Așa...»
«Cine dorește, poate să comande...!»
«Da’ o țuică mică, se poate?! Sau o sticluță cu bere!»... 
«Crăciunescu a fost coleg cu... (Ciorbă de văcuță? — 

se interesează ospătarul; da, face omul semn din cap)... 
Da, deci Crăciunescu a fost coleg cu noi la... (Una, două, 
trei, patru... deci: cinci ciorbe de văcuță, ați spus! Acum 
felul doi, vă rog!)...

«Eu am optzeci de ani, fără un trimestru!»...
«Am făcut pensiunea latină, frate, zeci și zeci de versuri 

le știam pe dinafară! Acum nu mai pot să rețin două rîn- 
duri!»

«Domnule, are 84 de ani! Orice s-ar zice, e de un dina
mism nemaioomenit...!»

«Cum o chema, domnule, be aia care făcea furori...?!» 
«Ciorba de perișoare e la «liber», tovarășu’, nu pot să 

vă dau supă în loc, supa e la «pensiune».
«Chiar: să luăm o supă, să ne încălzim...!»
«Supă, numai la pensiune: luați meniul complet! Ciorba 

e la «liber», tovarășu’!»...
— Bă, ce l-am luat în șuturi! — face deodată unul de 

lîngă mine, un consumator în haină de piele, consumînd 
împreună cu un alt consumator tot în haină de piele: nici 
nu am simțit cînd s-au așezat, alături. Mă deranjează, fi
rește, însă nu pot să le fac nimic: este dreptul lor să ocupe

o masă, și să consume astăzi, 7 decembrie, ceea ce vor; 
și mai ales să vorbească așa cum vor. Pentru că — la urma 
urmei — cotidianul nu face parte din istorie. Deși eu asist 
la o festivitate, la o întîlnire a unor oameni care ciocnesc 
acum un pahar cu istoria...!

«Eu am venit ca la armată: la fără cinci, eram prezent!» 
«Burtea, sau Burnea... cum îl chema, dom’le?! Că a 

murit, săracul. Dumnezeu să-l ierte!»...
«...ei, și știi că Alecu a rămas același?! Atîta doar că nu 

mai e chiar așa de brunet!»
«Servanții — parcă-i văd și acum, săracii, cu țeasta 

capului luată: senzația pe care am avut-o era de leșin!»...
«în momente dintr-astea moartea dispare ca noțiune, 

în momentul atacului ești așa, de parcă n-ai ști cum ești; 
țin minte însă, extrem de precis — eram în Dobrogea, 
la sfîrșitul lui nouăsute șaișpe —cînd pe ușa unui cheson 
deschis, am văzut, lipita, o limbă de om...!»

...E într-adevăr cam frig în local, cîțiva dintre eroii noștri 
și-au potrivit căciulile pe cap, alții și-au luat paltoanele pe 

umeri; vine și un... întîrziat: «L-am mai adus pe umil din
tre noi!» — face, și scoate dintr-un plic o fotografie, a 
unuia în uniformă. Se așterne un moment de tăcere, foto
grafia circulă de la unul la altul, cineva își potrivește între 
buze cu dosul furculiței o rămășiță de clătită cu brînză... 
M-am deconspirat, acum mă aflu printre ei, printre acești 
oameni despre care scriu, m-au primit cu căldură («Sînt 
două categorii de oameni care nu se neliniștesc în fața 
obiectivului foto, sau a unui reprezentant al presei, iar 
acestea sînt: copiii și bătrînii!» — îmi spusese cu numai 
puțin înainte Predoșanu), sînt printre ei, așadar, și aflu că 
fotografia îl reprezintă pe Pion Georgescu, fost instructor 

de baterie; în timpul bătăliei, omul ăsta a făcut pulbere un 
observator dușman instalat în turnul fabricii de clei din 
oase din oraș, care dirija tirul artileriei împotriva noastră, 
a românilor...! Privesc fotografia îngălbenită de vreme, 
mă întreb dacă se va putea reproduce în revistă — așadar, 
GEORGESCU PION se află printre noi, precum a dorit, și 
a simțit cel care i-a adus poza aici — deși omul a murit 
acum zece ani: bolnav de inimă.

«Cine mai dorește clătite cu brînză?!... Clătite cu brînză, 
cine mai dorește, vă rog?!»...

«L-ai văzut, oom ne, pe Bernescu?! Fantastic omul, tot 
pe autobuz! Vrea să facă un milion de kilometri, pînă acum 
are 650 000... iote-i, uite-l colo, îl vezi la masă?»...

«Cîti am fost, măi, Nicule?»
«183...!»

...«O sută optzeci și trei». Cel care mi-a spus asta va 
împlini peste cinci luni 80 de ani; iar acum șaizeci de ani 

- — în 1913 cu alte cuvinte — a depus jurămîntul militar, 
in cadrul promoției a cincea de ofițeri artilerie și geniu, 
grupați în Bateria a lll-a a Școlii de artilerie și marină, sub 
comanda căpitanului Ștefan Orescu (devenit, ulterior, ge
neral de divizie la Sibiu)... Se numește, cel care mi-a spus 
asta. Ion Petrovan. Și mă închin acum, în fața numelui 
domniei-sale, la fel cum mă închin în fața celor pe care 
i-am cunoscut aici, în această zi, la restaurantul «Cișmigiu», 
sărbătorind un fel de aniversare: o aniversare cu totul 
deosebită, pentru că ei — acești oameni — au luat parte, 
cu ființa si cu vîrsta mai ales (aveau pînă în 20 de ani...!), 
la BĂTĂLIA de la MĂRĂ$E$TH...

...Cu puțin înainte au tresărit doi copii, doi elevi — doi 
tineri! Au tresărit, și și-au întrerupt pentru o clipă masa, 
au încetat adică să mai mănînce (m-am interesat apoi: erau 
doi elevi care serveau prînzul la sectorul «pensiune» al 
restaurantului, pentru că dincolo, și alături de ei, în ro
tondă, cineva a ridicat un pahar spunînd:

— Pentru scumpa și sfînta noastră PATRIE!... Pentru să
nătatea noastră, și a tuturora! Să ciocnim acest pahar. 
Dacă v-am deranjat, să-mi fie cu iertare; dacă v-am făcut 
plăcere însă, atunci vom face la anul aceeași întrunire. Vă 
doresc... (cei doi tineri s-au privit o clipă, fata a zîmbit 
cald, mascîndu-și astfel nedumerirea, băiatul și-a împins 
umerii în sus și înainte, la fel, pentru a-și acoperi surpriza)... 
Și, dacă sînteți de acord, dumneavoastră ăștia 18 prezenți 
aici, precum și ceilalți ce mai trăiesc, în țară, să facem 
întîlnirea asta de două ori pe an; putem stabili: vara în- 
tr-un loc, iarna în altul...!

... Copiii au plecat după o vreme, au rămas numai cei 
18 oameni vîrstnici acolo, în rotondă; se sfîrșise masa, 
Tudor Măinescu plecase, avea o treabă anume ce nu sufe
rea întîrziere, generalul în retragere Ionescu Răzoare 
continua să răsfoiască filele cărții lăsate de poet: «Soare 
cu dinți» se numea aceasta, și din această carte fac parte și 
versurile pomenite la început, recitate cu superbă și calmă 
înțelepciune de Ion Petrovan...

«Ce a însemnat, după părerea dumneavoastră, bătălia 
de la Mărășeștl, pentru România?»

«A salvat Moldova, singura ce rămăsese liberă!»
«Dar pentru istorie?»
«... (și după o pauză): eliminarea posibilității dispariției 

noastre, ca ființă etnică: ca țară!»

...Au plecat pe rind, a rămas parcă un murmur acolo, 
în rotondă; serile de iarnă coboară repede, întunericul 
vine curînd. M-au rugat să le multiplic, dacă pot, o fotogra
fie de grup; le-am promis că o voi face. Ne-am schimbat 
telefoane, ne-am promis că ne vom mai întîlni — viața își 
urmează cursul firesc. îmi amintesc un tablou povestit 
de către unul dintre veterani: un genist, căznindu-se să 
înfigă un par, și aplecîndu-se dintr-o dată peste capătul 
lemnului, rămînînd astfel, nemișcat, într-un fel de somn 
tăcut și dintotdeauna; către ceafă i se născuse o bășică 
de spumă: pe acolo ieșise glonțul pătruns drept printre 
ochi!...

Mă scutur însă de astfel de imagini, afară, pe stradă, 
troleibuzele alunecă șuierînd pe lîngă mine, este seară 
de-a binelea.

Un reportaj de Horia PĂTRAȘCU 
ai cărui eroi sînt: G Dragu, Alex. Cris- 
tea, M. Izvoran, G. Mavrocordat, N. 
Romulus, AL Popescu-Necșești, T. Măi
nescu, Toma Ionescu, M. Lazeanu, M. 
Spirea, Alex. Bernescu, R. Ionescu, E. 
Antonescu, L Cristea, Safir A., V.Cris- 
todura. Ion Petrovan — din București



poluarea folclorului ■■■■■■■■■■ • Fum •

învățătorului 
sătesc...

Nu sînt în stare să traduc, în vorbe potrivite, gîndul de 
respect și de recunoștință pe care îl port fața de învățătorul 
sătesc

Acel învățător pe care, de nenumărate ori, în peregrină
rile mele folclorice, l-am găsit mereu prezent în mijlocul 
celor cărora le călăuzea primii pași în viață și a vîrstnicilor 
fericiți că acolo, în satul lor, bate o inimă caldă, oricînd 
gata să-i ajute prin sfaturi, prin îndrumări.

Ca folclorist am avut prilejul să-mi dau seama de legătura 
puternică dintre acești «oameni de treabă» și poporul în 
mijlocul căruia își desfășurau activitatea, de nețărmurita 
lor dragoste față de bunurile artistice ale poporului, 
bunuri pe care cu grijă se străduiau să le cultive pentru a 
nu fi date pierzării. O, Doamne, de cîte ori nu m-am aflat 
în căsuța învățătorului care, plin de modestie, mi-a așternut, 
pe masa de lucru, rodul muncii sale, în afara «obligațiilor 
de serviciu» cum se spune. Cîtă dragoste manifesta față 
de poporul pe care îl păstorea, prin acele culegeri de versuri, 
așternute cu migală și pasiune de-a lungul anilor.

De multe ori m-am simțit stingherit aflînd că sînt poate 
primul față de care își deschidea sufletul, căruia îi dezvăluia 
comorile pitite într-un sertar oarecare.

De cîte ori nu îl apucau zorile la palida lumină a unei 
lămpi de petrol dacă nu chiar a unui opaiț, transcriind 
sute și mii de versuri, melodii adunate și notate cu trudă, 
conștient de valoarea lor neîntrecută.

Dragi învățători, mă poartă gîndul către voi și îmi pare 
nespus de rău că nu vă pot pomeni, cum se cuvine, măcar 
o dată numele.

Nu am putința pentru că sînteți prea mulți voi, cei care 
prin prezența voastră mi-ați prilejuit de multe ori clipe 

de mare înălțare sufletească.
Cum oare voi putea uita vreodată Covăsinții din jurul 

Aradului, unde în 1948, pășind pragul școlii primare am 
găsit prinse de pereții claselor, frumos caligrafiate pe mari 
coli de hîrtie, melodiile cele mai reprezentative din comună, 
culese cu sfințenie și alese cu pricepere de învățător. Erau 
înrămate precum tablourile de onoare. Cum aș putea 
uita privirile copiilor care, mîndri de învățătorul lor, își 
manifestau dragostea puternică străduindu-se să noteze 
singuri, pe tablă, cîntări aflate de la bunici, de la părinți. 
Se întreceau, care mai de care, să-l mulțumească pe dască
lul ce îi învăța a prețui, cum se cuvine, frumosul adevărat. 
Acel frumos preluat de la vîrstnici spre a le îmbogăți 
viața sufletească.

Cum să uit tinerii normaliști, veniți prin 1928 de la 
Sibiu, în hainele de dimie groasă țesută de maicile lor? 
Erau timizi peste măsură și tot atîta de săraci (sora unuia 
se băgase slugă la oraș spre a-și putea ține fratele la carte). 
Purtau în lădița de lemn ce le adăpostea bruma de rufărie, 
o comoară de care nu s-ar fi despărțit pentru nimic în 
lume: cîntecele populare culese în sat și așternute cu 
nespusă grijă în caietele lor. înțelegeau să renunțe la 
comoditatea pe care le-o oferea salariul unei catedre, 
pentru a se zbate în vîltoarea Capitalei, spre a învăța mai 
departe, la cea mai înaltă școală muzicală.

Și asta numai din dragoste pentru cîntecul lor popular, 
pe care hotărîseră să-l slujească în cinste.

Azi nu mai sînteți printre noi, dragi prieteni ai tinereții 
mele. Numele vostru însă va fi mereu pomenit cu pietate. 
Căci dragostea manifestată de llarion Cocișiu și Achim Stoia 
față de folclorul țării lor a fost rodnică, contribuția lor 
pe acest tărîm rămîne pildă neuitată. Pentru că ați înțeles 
să vă dăruiți întreaga viață muzicii populare românești, 
voi, cei pe care îi socotesc simbol al folcloristului pornit 
din nesfîrșita armată a dascălilor sătești.

în campania la care particip și prin scris, în vederea 
îndrumării artei pe un drum sănătos, pentru curățirea 
folclorului de influențe nefaste, vă simt mereu alături de 
mine, pe voi, dragi învățători, ce prin numeroase scrisori 
mă încurajați, dovedind în aceeași vreme cît de mult vă 
preocupă soarta cîntecului nostru popular.

învățătorii!
Ei sînt și rămîn permanența, elementele cele mai valo

roase care, conștiente de rolul ce le revine, desăvîrșesc 
marea operă a continuității artei populare.

Lor, MARILOR ANONIMI, patrioți cinstiți prin dragostea 
ce o manifestă față de arta poporului lor, învățătorilor de 
ieri, de azi, de mîine, le aduc acest călduros omagiu.

Hari BRAUNER

LSJ

cine, ce, unde, cind ?

• Cine e de părere că un subiect vechi și răsuflat nu mai 
poate constitui pretext pentru un film este infirmat de 
producătorii italieni care au hotărît să realizeze cea de-a 
...167-a versiune a «Celor două orfeline», cu Claudia 
Cardinale și Monica Vitti în rolurile titulare.

• în noua sa calitate de producător, Gregoi y Peck și-a 
găsit singur protagoniștii filmului «Porumbița» reali 
zat după oest seller-ul lui Robin Lee Graham.m persoana 
a doi tineri debutanți: Deborah Raftin și Joseph Bottoms, 
ambii de 19 ani.

• Două nume de prestigiu — Mihail Șolohov, ca autor al 
romanului «Ei au murit pentru patrie», și Serghei Bondar- 
ciuk, în calitate de regizor — constituie o chezășie de 
reușită sigură a filmului omonim, a cărui turnare a început 
recent.
• De curînd s-a desfășurat la Londra festivalul anual al 

filmului antifascist și de rezistență la care au fost prezentate 
45 de pelicule din 25 de țări. Printre realizatorii filmelor 
prezentate se numără indianul Satyajit Ray, japonezul Kon 
Ichikawa, cehoslovacul Otakar Vavra, italianul Marco Leto 
și alții.

• Piesa «Joc de pisici» a scriitorului maghiar Istvan 
Orkeny, prezentată pe multe scene ale lumii, ca dealtfel și 
la noi, a fost preluată de cunoscutul regizor Karoly Makk, 
care îi va asigura o ecranizare corespunzătoare.
• După două versiuni mai vechi ale celebrului show «S-a 

născut o stea», interpretate de cuplul Fredric March- 
Janet Gaynor și — mai tîrziu — de Judy Garland-James 
Mason, se pregătește o a treia. Se cunoaște casa de filme 
— Warner Bros — ca și numele producătorului — John 
Foreman. Nu s-au fixat încă interpreții.
• Recenta descoperire a cinematografiei italiene, frumoa

sa etiopiană Zeudi Araya (în fotografie) este cap de afiș în 
pelicula «Corpul»,în regia lui Luigi Scattini, ale cărei filmări 
au început în Trinidad. Cu totul remarcabilă este prezența 
ca protagonist a actorului Enrico Maria Salerno.
• Luna februarie 1974 este fixată drept dată pentru pri

mul tur de manivelă la filmul francez «Secretul», în regia 
lui Robert Enrico. în fruntea distribuției, doi monștri sacri: 
Jean-Louis Trintignant și Marlene Jobert.

pe ecrane

în munți creste 9 9
un brad verde

Filmul de partizani ține de tradiția clasică a cinematogra
fului iugoslav și, mai ales, de tradiția unui popor pentru 

care eliberarea de sub fascism a avut loc în condițiile speciale 
ale unor grele lupte în munți. Revenirea asupra acelor 
evenimente nu constituie astăzi doar un omagiu formal, ci 
prilejul, mereu înnoit, de autentică evocare. în munți 
crește un brad verde face parte din așa-numita Trilogie 
croată, semnată de Antun Vrdoljak, un nume deja cunoscut 
al noului cinematograf iugoslav.

însemnările reale culese din jurnalul unui partizan 
constituie, poate pentru prima oară, baza de inspirație a 
unui film de luptă. Ideea de eroism nu se consumă aici sub 
forma exclamațiilor patetice, ci rezultă din tonul aspru 
dar cald, al întîmplărilor relatate. Pentru că povestea, cu 
aparențe hazlii, a unui batalion de partizani poartă în ea 
gravitatea faptului istoric.

Există în film o dorință exprimată, și în același timp reali
zată, de a umaniza evenimentul de excepție, de a povesti 
despre moarte, luptă și sacrificiu fără stridențe. Eroii nu 
se comportă cu grandilocvență, demitizarea pare a fi forma 
de exprimare, subtil aleasă de regizor. Un om vine în 
batalion pentru «a lămuri», pentru a interveni cînd faptele 
o cer. Ezitările, tatonările începutului, dau personajului 
acel plus de umanitate care-l fac credibil, convingător. Mai 
există în acest film, scris bărbătește și decupat polițist, 
un fel de amăgire a tragicului, un fel de joc abil purtat cu 
spectatorul. în acest sens comandantul de partizani, omul 
deciziilor categorice, date cu aer amuzat dar tăios, omul 
acesta care ne trezește simpatia, moare în final, lăsîndu-ne 
surprinși de încheierea tragica a destinului său față de tonul 
detașat al filmului. Eroul moare neînduplecat în credința 
eliberării poporului său. Moare jucîndu-ne parcă o farsă, 
pentru că speram să supraviețuiască.

«Neașteptată moartea comandantului I»,exclamă proiec
tantul Emil Teodorescu.«îl îndrăgisem. Regizorul acesta nu 
face nici o concesie publicului. Filmul,deși făcut pe o idee 
aparent aridă, poate fi urmărit cu interesul unui western 
de bună calitate».

Rada PREJBEANU

poetul cineast

«Stimate tovarășe director, un grup de cunoștințe, prin mine, 
vă roagă să faceți cele cuvenite pentru a reprograma la cinema
tograful pe care-l conduceți (și care tinde să devină din ce în 
ce mai mult un lăcaș de ținută cu un public elevat și pretențios), 
filmul polonez «Pădurea de mesteceni».

Vă mulțumim, S. MARCUS, str...» ețc.
...lată, reprodusă întocmai, una dintre zecile de scrisori ce 

sosesc aproape-zi In ic pe adresa cinematografului «VIITORUL» 
(fost «Eminescu»). cincmatograt ce a suferit în ultimul timp 
o miraculoasă transformare în bine: mai exact, începînd 
cu data de 1 decembrie 1972, dată cînd în funcția de director 
responsabil a fost angajat tînărul poet Ion luga.

Astăzi, luga răspunde, practic, de două cinematografe 
(«Viitorului» i s-a alăturat și «Moșilor», ultimul suferind 
curînd aceeași transformare.)

De ce? Pentru că nobila pasiune pentru cea de-a 7-a artă — 
pusă în practică de un poet, nu de un «specialist» așadar — a 
demonstrat din plin că se pot face lucruri admirabile, chiar 
cu bani puțini și posibilități modeste, atunci cînd seriozitatea 
se împletește cu bucuria, cu pofta îndrăznesc a spune, de a 
prezenta numai filme bune, într-un cadru adecvat.

Ajutat de o echipă la fel de entuziastă (Adrian Sacopol, 
șef cabină proiecții; Lica Gheorghe, operator; Matilda Bărăscu, 
casieră; Dorina Olaru, o fochistă de 18 ani care vorbește 
perfect franțuzește și nu se sfiește să intre în sala cazanelor 
unde se produsese o defecțiune), înțeles de către Ovidiu Andrei, 
directorul întreprinderii cinematografice a Municipiului 
București — Ion luga a reușit virtual performanța (de invidiat 
chiar și de Cinematecă,de ce am ascunde-o?!) de a prezenta 
cîte două filme pe săptamînă, în condiții de confort și căldură 
deosebite, numai filme de calitate, făcînd parte din tezaurul 
de aur al cinematografiei mondiale.

Lucru pentru care merită toate felicitările noastre!

Horia PĂTRAȘCU
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și despre folclor 
cu benone sinulescu

— Nu înțeleg de ce ai atacat așa de violent 
formația Savoy, fiindcă, țin să-ți spun, mie 
îmi place acest grup.

— începi deci, Benone Sinulescu, prin a-l 
chestiona pe cel care, de fapt, trebuie să 
întrebe. Bine, fie, cred însă că dumneata te 
prefaci că nu înțelegi, fiindcă, în acel articol 
sînt destul de clar expuse motivele pentru 
care formația Savoy nu place. Oricum, dă-mi 
voie să reintru în drepturi, și să te întreb 
eu dacă dumitale ți-ar place să auzi «Cit e 
Siriul de mare» cîntat, notă cu notă, la 
chitară electrică?

— Da I Dacă un italian, Adriano Celentano, 
și-a permis să facă acest lucru cu o«învîrtită 
ardeleneascățde ce n-ar face-o niște români? 
Adică Savoy.

— Cu Celentano n-am apucat să vorbesc, 
dealtfel nici pe Savoy nu-i cunosc personal, 
dar exemplul pe care mi l-ai dat este altceva. 
Chiar dacă este un caz deloc izolat. Am reți
nut însă că ți-ar face plăcere să auzi piesele 
dumitale cîntate in stil savoian. Dar, dacă 
tot am început printr-o contradicție sper s-o 
continuăm ascultîndu-ți părerea despre mu
zica folk, așa cum o vezi după cîteva ședințe 
de cenaclu la care ai participat.

— Și înainte de cenaclu i-am ascultat 
într-un spectacol pe majoritatea cîntăreți- 
lor folk. La radio nu prea i-am auzit, această 
muzică fiind transmisă, cred eu, cu o zgîrce- 
nie exagerată. îmi plac piesele folk bune 
pentru conținutul lor și tocmai de aceea mă 
mir cînd văd că li se dă o așa de puțină 
importanță, spre deosebire de cîntecele, 
cam sărăcuțe, din muzica ușoară. Muzica 
populară și folk-ul au rădăcini comune, 
numai mijloacele de exprimare diferă. To
tuși, asta nu m-a împiedicat să mă înțeleg de 
minune cu Mircea Florian, care a acceptat 
să mă acompanieze la cenaclul de la Miercu
rea Ciuc.

— Dar despre muzica pop (exceptînd 
formația Savoy) ce părere ai?

— Cred că, la fel ca folk-ul, este văduvită 
de o difuzare pe măsura valorii ei. îmi place 
mult formația Phoenix pentru felul cum știe 
să se folosească de folclor. Admir, de ase
menea, instrumentiștii formației Roșu și 
Negru (excelent dracul ăla de Țăndărică).

— Să intrăm puțin și pe făgașul dumitale. 
Este caracteristic folclorului românesc, due
tul? îți cer, la urma-urmei, o părere sinceră 
(nici nu se poate altfel pentru un dialog ca al 
nostru) despre cuplul Irina Loghin-Benone 
Sinulescu.

— Mai întîi, să te corectez: nu duet, ci 
dialog. Duetul presupune a se cînta pe 
două voci, lucru nespecific folclorului nostru. 
Dialoguri se cîntă însă la noi, toamna, la 
clacă, și au tema dragostei, dorului sau a 
milităriei.

— Pe marile scene, din cite știu, acest gen 
a apărut destul de recent.

— Mai recent s-a răspîndit. De fapt, ideea 
am lansat-o acum nouă ani cînd, împreună cu 
Irina Loghin, am cîntat într-o emisiune de 
televiziune melodia «Eu ți-am iubit ochii 
tăi». Atunci, formula aceasta s-a bucurat de 
succes, determinîndu-ne să n-o abandonăm. 
Din păcate, în ultima vreme dialogul a 
început să fie denaturat, apărînd cupluri ale 
căror părți aparțin unor zone de folclor 
diferite. Imaginează-ți cum sună un aseme
nea cîntec interpretat de o dobrogeancă și 
un ardelean.

— Se pare că vrei să închei dialogul nostru 
în spiritul începutului său. Adică printr-o 
polemică. De data asta însă Benone Sinu
lescu te anunț că eu nu mă simt atins cu 
nimic. Așa că, nici nu-ți mai răspund.

George STAN CA

curier
Paul Cozea — București. Pe poster-ul 

cu Phoenix se află, de la stînga la dreapta: 
Valeriu Sepi, Cornel Calboreanu, Cos
tin Petrescu, Gunter Spitzy Reininger, 
caloriferistul Electrecordului, Nicolae Co
vaci, Mircea Baniciu, Victor Cârcu, Eugen 
Gondi. Gheorghe Barboni — Lugoj. Spu
neți: «Dida Drăgan nu poate fi numai admi
rata. Trebuie să simți împreună cu ea. 
Ceea ce tace pe scenă este complet le
gat de sistemul senzorial de care dispu
ne omul. (...) Demența ei o remarcă ori
cine o înțelege și îi găsește adevăratul 
sens. Cei care-i produc greutăți sînt 
tocmai «puritanii» care nu simt ceea ce 
EA simte (...) Pentru muzica ei trebuie 
puse în alertă toate simțurile (...) Nu 
se va repeta oare povestea Aurei și în 
cazul Didei Drăgan? Adică va fi nevoie 
să fie apreciată de întreaga lume ca 
abia apoi, repede, s-o apreciem și noi?» 
Aveți dreptate. Marian Lecca — Brăila. 
1. Sînteți prietenul revistei noastre; 2. 
Led Zeppelin I, II, III, IV, și Houses Of 
The Holy. Ileana Nicolae — București. 
Problema «noului» în muzica ușoară se 
rezolvă mai mult prin fapte (concrete, 
concrete, concrete) decît prin dezbate
rile pe care ni le propuneți. Ovidiu Baciu 
— lași. Top bun. Jean From Comănescu 
— București. Artfcolul dumneavoastră 
(Portret) a mai fost scris și publicat 
odată de către subsemnatul. Cercul Ca
leidoscop — Galati. Ne pare rău, noi nu 
deținem texte de nici un tel. Adresați-vă 
Editurii Muzicale. Lizeta Defta — Con 
stanța. Am plăcerea și amabilitatea sa 
vă aduc la cunoștință că ultimul succes 

al «mult îndrăgitei formații Slade» se 
numește Slades. Șerban Romeo — Brașov. 
De ce Electrecordul nu poate realiza 
discuri din concert? Pentru că abia le 
realizează din studio. Cornelia Carmen 
lădeanu — Craiova. Ne propuneți să pu

blicăm, din cînd în cînd, minibiografii 
însoțite de pozele respective. Ne vom 
strădui. Radu Tudor — lași.. 1. Formații 
româneșt: bine dotate tehnic: Phoenix și 
Romanticii. 2. Sweet și Slade sînt formații 
engleze. 3. în ciuda aparențelor Sweet 
este un grup eminamente masculin.Radu 
Hoitan — Cimpina. Componența formației 
Uriah Heep este: Gary Thain — bas; Lee 
Kerslake — baterie; Mick Box — chitară; 
Ken Hansley— keyboards, chitară; David 
Byron — voce. Livia Ciupercă — Berești. 
Articolul Atenfie, cintă formația Savoy v-a 
îndemnat să mă sfătuiți pentru viitor: 
«Să nu mai fiți atît de categoric și crud 
în scris, ca și în viața de toate zilele. Nu-i 
omenesc». Vă răspund cu ajutorul unui 
mare cărturar. (D. Cantemir) «Toată ome
nia și vrednicia omenească într-aceasta 
se împlinește: pe neputincios să ajute și 
neștiutorului nu numai cu cuvîntul ci mai 
vîrtos cu fapta, pildă aievea să-i arate». 
Valeriu Ungureanu — Deva. Va veni și 
rîndul formației Emerson, Lake and Pal
mer. Deocamdată atît. Angela Dumitru — 
București. Suzi Quatro este acompaniată 
pe discul Can The Can de grupul: Alistair 
McKinsey — pian; Dave Neal — baterie; 
Len Tuckey — chitară. Eleonora Olteanu — 
București. Precum vedeți, topul dumnea
voastră este destul de acordat cu al 
celorlalți corespondenți. Szabo Imre — 
Gh. Gheorghiu-Dei.Fty sigur ca Sfinx,Phoe
nix, cît și alte trupe românești sînt în stare 
să realizeze 5—6 LP-uri. Altu-i baiul. Mari
an Cimpoeru—Timișoara. Aflăm de la 
dumneavoastră că în Timișoara există o 
excelentă Discotecă T și un excelent pre
zentator — Petru Umanschi. Genovev Tă- 
nasie— Timișoara. Data morții lui Jimi Hen
drix—18 septembrie 1970.

GS.

Chiar și departe de țară, AURA URZICEANU rămîne una dintre marile valori 
ale muzicii românești.

(Fotografie de Radu CONSTANTINESCU)

top

Compozitori: 1 și 2. Nicolae Covaci. 3. Petre Magdin. 4. Lad is Iau Herdina. 5. Ovidiu Șurtea.
6. Teodor Tufiș. 7. Marius Țeicu. 8. Marcela Saftiuc. 9. Radu Șerban. 10. Dan Aldea.

TOP FLACĂRA poate fi ascultat in fiecare sîmbâtă la orele 21,00 pe programul III al postului de 
radio București.

Săptămîna 
trecută

Săptămîna 
în curs Titlul Interpretul Săptămîni 

în top

1 1 Meșterul Manole Phoenix 11
2 2 Negru Vodă Phoenix 23
3 3 Străinul Dida Drăgan 7
5 4 Amintiri Progresiv TV 9
6 5 Pași pierduți Magic 6
4 6 O, rămîi Romanticii 10
7 7 Undeva Olimpia Panciu

și Marius Țeicu 3
— 8 Baladă Marcela Saftiuc r

8 9 Seara Anda Călugăreanu 16
.— 10 Spune-mi Sfinx 1

TOP «FLACĂRA», TALON NR. 44
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fluturi
Trec pe stradă și mă uit la afișe. Sînt 

lipite pe garduri, pe ziduri, de jur împreju
rul unui cilindru de lemn așezat la inter
secții, sau sub sticla unui panou vopsit în 
verde, închis cu un lacăt. Un lacăt care 
atîrnă în două belciuge mi-a dat întotdeauna 
un sentiment de neliniște. Magazia uriașă 
de scînduri din fundul curții avea o ușă 
scundă de care atîrna un vechi lacăt ungu
resc ca un calus, ca o pară de fier. Luciul 
lui stins mă înfricoșa și mă atrăgea în ace
lași timp cu o putere inexplicabilă. Eh, gîn- 
duri din copilărie! Afișele sînt destul de 

vesele, unele pline de fantezie, altele cenușii. 
Teatru, fotbal, invitații la călătorie, confe
rințe, cinematograf, asigurări. Viața orașu
lui, pulsul cotidian, cîte nu-ți trec prin cap 
cînd te oprești și căști gura la afișele astea. 
Alegi ce-ți place.

Nu demult, la sfîrșitul lui septembrie, 
afișele care împînzeau orașul aminteau cetă
țenilor că la Bacău a trăit Bacovia și în 
amintirea lui facem azi un festival de poezie. 
Intr-o nuanță violacee chipul poetului curgea 
pe ziduri. Ani îndelungați a locuit la Bacău, 
batjocorit de autorități și ignorat de con
cetățeni, într-o casă lungă, un vagon mic- 
burghez, dacă privești dintr-un capăt în- 
tr-altul prin ușile larg deschise și ai un ochi 
bun ai putea vedea cîte ceva. Azi. Dacă o 
lumină binevoitoare intră pe fereastră. Dar 
cum o fi fost atunci, cînd el umbla prin 
odăi și aprindea o luminare, mai cînta la 
vioară sau poate, încercîndu-și tendoanele 
vlăguite, schița, între pat și masă, o miș
care, o figură de gimnastică suedeză (fusese 
as în liceu), cum o fi fost atunci nimeni nu 
știe. Știm doar că își îmbrăca pardesiul și 
ieșea în stradă unde bravii tîrgoveți își cam 
dădeau coate văzîndu-l, știind că nu-i bun 
de nimic. Dacă le-ai fi spus că peste patru
zeci de ani fiii lor, și unii dintre ei chiar, 
vor privi cu aceeași nedumerire și ușor 
dispreț statuia poetului în mijlocul orașu
lui, oho-ho, te-ar fi amenințat uite-așa cu 
degetul, fără să se supere însă, nu făcea: 
du-te și te culcă, bădie, doar nu crezi că 
și eu am băut de dimineață ca tine și ca 
ăsta! Mă rog, lucruri cunoscute, nu sînt 
sigur dacă mai merită azi să ne batem capul 
cu povestea veche a profetului în satul 
său etc. S-ar putea spune că în doi ani lu
mea a început să se obișnuiască și cu statuia 
lui Popovici (ăsta-i Bacovia! da! poate!), 
ba unii au ajuns chiar s-o găsească intere
santă! Gloria se face încet la Bacău.

Dar sînt în fața panoului cu afișe. în 
noiembrie se fac 90 de ani de la nașterea 
lui Grigore Tăbăcaru. Cine a fost el? Cît a 
trăit aici, în tîrg, un profesor de pedagogie, 
un om cu idealuri înalte și bani puțini, un 
caraghios cu idei fixe care susținea că 
Bacovia este un mare poet și scotea pentru 
el o revistă, făcea o universitate populară, 
teoretiza despre principiile pedagogiei expe
rimentale etc. Ce sînt toate astea? Nu știu, 
avem treabă. Mă uit la afiș. Capul profeso
rului, modificat de zincul tipografic, este 
totuși acolo și alături programul celor două 
zile omagiale. Sesiune de comunicări știin
țifice, elogii.

Sînt în stradă, privesc afișe. Oameni 
importanți au trecut ca fluturii pieritori 
în lumină prin orașele țării. Ca într-o 
teribilă, sublimă vînătoare orașele își caută 
oamenii importanți. De multe ori prea 
tîrziu. Atîția ani de la naștere, atîția ani de 
la moarte. Este frumos, înălțător, trist. 
Memoria trecutului este semnul tinereții 
și puterii noastre. Ce gînduri îmi mai trec 
prin cap?! Sigur, nimeni nu poate ști azi 
cît de mare va fi mîine gloria omului cu 
ochelari și haine de gata care își aprinde în 
clipa asta țigara la colțul străzii. Dar, cetă
țeni, vegheați, nu rîdeți de finalul meu 
exaltat: între voi, în lumea mișunătoare a 
provinciei se află fără îndoială omul impor
tant pe care mîine îl veți privi mirați și 
curioși: nu se poate, îl cunosc doar?! Nu 
întrerupeți lucrul vostru zilnic, fiți voi 
înșivă,ca și cum nimic nu s-ar fi întîmplat, 
dar nu-l alungați cu nepăsarea voastră. 
Chiar dacă azi vi se pare un caraghios. 
Chiar dacă el însuși nu vă bagă în seamă!

George BĂLĂIȚĂ

'0

mă urcam 
pe scrin 

și-ncepeam 
să 

mă privesc
Printre jocurile pe care mi le puteam îngădui 

în singurătate, cînd mama pleca de dimineață 
îa școală și mă lăsa-ncuiat în odaia cea mare 
care, afară de vara, ne servea și de dormitor 
și de salon și sufragerie, eu descoperisem și 
încercarea de-a vorbi cu mine însumi în oglindă. 
Era una dintre acele oglinzi dreptunghiulare# 
cu colțurile rotunjite ale ramei date peste 
ghipsul vopsit cu poleială de bronz auriu, dar 
cu un cleștar foarte neted și curat, așezată în 
prelungire pe scrinul ce ținea loc de colțar 
în unghiul zidurilor de răsărit și miazăzi, adică 
ale celor cu ferestre. în primele zile încercasem 
chiar, crezînd, naiv, că va merge ușor, să mă 
strecor afară printre drugii gratiilor de la cele 
două geamuri ce dădeau spre balcon. A trebuit 
să constat însă repede că strugurii nu erau 
atît de dulci cum îi crezusem eu, și — pe orice 
parte l-aș fi întors — capul meu era prea mare, 
ca să încapă printre zăbrele.

Am renunțat deci și m-am adresat oglinzii. 
Ea nu mă putea minți, în orice caz, nu mai mult 
decît pe mama sau pe oricine se uita-n ea. Așa că 
din acest cu adevărat punct de vedere eram 
asigurat. Mă urcam pe scrin și-ncepeam să mă 
privesc. Dar ca să-mi dau seama cît eram de 
«frumos», trebuia, în prealabil, să mă văd cît 
mai ut it. Și pentru asta munceam, nu glumă! 
Mă scăltmbăiam, îmi scoteam limba, îmi su
ceam și răsuceam gura, îmi holbam sau îmi 
beleam ochii, în fine, mă făceam cît se poate 

de urît pentru ca, într-o fracțiune de secundă, 
sa mă văd din nou «drăguț», cum îmi zicea 
mama, cu ochii, gura, nasul și obrajii normali, 
cu tot tenul meu măsliniu caro, el. în schimb, 
nu-i piacea ueioc autoarei zilelor mele. Ea mă 
dorea alb, fața ca spuma laptelui, ca Ștefan ică 
al Mamei Leana dacă s-ar fi putut, ca o fetiță, 
cu trandafiri sau bujori în obraji, și mai bine! 
Dar nu țigănos-verzui, cum din păcate arătam 
eu. Iar vara, din pricina acestei fobii a mamei 
pentru tăbăceala pielii în ocru și siena, trebuia 
să îndur cele mai bune ceasuri de gîrlă, între 
două și patru după-masă, închis în casă, tot 
închis, dar de daca asta nu ca să-mi fac vreo 
lecție, d ca să-mi «feresc tenul de arșiță», 
ca să nu «mă pîrlesc», ca să folosesc întocmai 
formulele deloc magice ale bietei mame care 
mă iubea cu atît mai mult cu cît eram mai 
puțin pigmentat de splendidul soare cu calo
riile și iradiațiile lui.

Dar în restul anului, pînă ia vacanța cea mare, 
cîte aveam de îndurat! Claustrarea despre 
care Puiu pretinde «qu’elle a de bon», avea 
și pentru mine bineie că mă înnebunea lent, 
înfigîndu-mi de mic copil sentimentul, devenit 
aproape complex, de daustrofobie. Iar jos, în 
bătătura curții sau în grădina paradiziacă, cu 
beciul răcoros, sau în pomii plini de fructe, 
Nicu, Ștefan și cîți alți copii ai mahalalei, se 
zbenguiau liberi și fericiți ca păsările cerului! 
Numai Nud trebuia să stea frumos închis și 
să-și facă temele.

E drept, pînă să intru pe mîna mama cu 
totul — ceea ce avea să se-ntîmple mai tîrziu, 
în clasele a treia și a patra primară — îmi mai 
rămînea o margine, dacă nu de libertate, dar 
de comunicare cu ceilalți copii de-afară. Dar ca 
să-i rețin în fața geamului meu cel mare care 
da spre curte, trebuiau investiții serioase de 
invenție și pretexte atractive —, de la schimo
noselile faciale pînă ta arătarea sau chiar azvîr- 
tirea pe fereastră a lucrurilor și jucăriilor ce-i 
puteau interesa.

Apoi, cînd jucăriile și-au pierdutdin interesul 
pe care-l puteau stîrni, cînd nici ursuleții, nici 
mingile de cauciuc colorat, nici globurile de 
bronz poleit de la căpătîiul patului nu le mai 
spuneau interlocutorilor mei de la parter (si 
aici parter are sensul lui exact, literal» căci ei 
erau cei ce se jucau pe pămînt iar eu, încer
cam să-i și să mă distrez de sus, de la etaj), 
cînd toace jucăriile mele își pierdură, așadar, 
interesul și puterea de atracție pentru Nicu 
și Ștefănică, a trebuit să recurg la tot ce-mi 
mai rămînea în odaie în materie de lucruri 
frumoase, atractive și inutile: la bijuteriile 
mamei. Ba chiar mi se pare că și limba indică 
vecinătatea lor: bijoux-joujoux biiutcne-ju- 
cărie...

Din marele ou roșu, îmbrăcat în mătase, 
unde-și pusese mama brasletele, inelele, agra
fele, eu le scoteam și, animîndu-le de-o sfoară, 
le coboram ca într-un lift primitiv, așa cum ai 
coborî o găleată-ntr-un puț, îns mîna celor doi 
copii al Mamei Leana pe care, de data asta, îl 
vedeam de-a dreptul fascinați. Căci eu cred că 
interesul bijuteriei, adică pe care o bijuterie I 
poartă-n ea, e dublu: moral și material. Moral, 
a gîndul că reprezintă o valoare echivalentă 
cutărei sume de bani, că a fost sau este purtată 
de anumite persoane însemnate pe care le cu
noaștem sau de care-am auzit numai, iar ma
terial prin croiala și alcătuirea tehnică pe care 
meșterul le-a dat-o. N-am să intru mai departe 
în asemenea considerații. Ajunge să privești 
o fotografie a tronului pe circa stat la încoro 
narea sa șahinșahul Mohammad Reza Pahlavi, 
ca sau dai seama pînă unde lucrul bijutierului 
persan atinge culmea unei inspirații artistice. 
Dar deși aceasta ar trebui trecută la capitolul 
moral pe care bijuteria-l închide-n ea, îl con
ține mai degrabă zis, eu cred totuși că sub
stanța emoției cu care el a lucrat-o, ca și fan
tezia creatoare pe care-a investit-o în lucrul 
său, țin, in primul rind de conștiința valorii 
materiei prime, ca să zic așa, cu care el are de 
lucrat și al cărei preț va putea spori sau scădea 
după forma și inventivitatea cu care el are s-o 
lucreze. O bună parte din destinația ei ținînd 
astfel de fantezia lu< de aplicarea luif de natura 
tehnică asupra acestor daruri atît de rare și 
fascinante ale naturii, cum sînt aurăria și piatra 
prețioasă.

Cît despre proprietățile miraculoase și chiar 
curative, ca să nu mai vorbesc de buna sau 
reaua șansă pe care asemenea jucării pentru 
oamenii mari le poartă-n ele, asta ne duce de-a 
dreptul dacă nu la magie, ci la vîrsta copilăriei 
umanității care-și explica prin frumusețea unor 
podoabe ceea ce ținea de-un fericit sau ba 
concurs de împrejurări.

Eu însumi — care ahtiat după bijuterii nu 
sînt, dovadă că le aruncam copiilor din curte 
ca să se joace ei cu ele — am un inel de platină 
cu o piatră de cornalină pe care-l pun în deget 
cu sentimentul că-mi va fi fast. Și mi-e de obi

cei (sau îmi place numai să cred că mi-a fost) 
favorabil, în măsura în care, punîndu-mi-l în 
deget, am și făcut primul pas dc organizare a 
inconștientului sau subconștientului meu pe 
calea împlinirii dorințelor posibile și realiza
bile. Căd pot eu avea și întreaga sala a tronului 
unde s-a încoronat sanui cu splendida lui regină 
Farah, dacă-mi voi propune să aduc Luna pe 
pămînt tot n-am să pot. Dar mai aproape de 
realizare ar fi dacă mi-aș propune să duc eu 
puțin pămînt de-al nostru pe Lună.

Și iată-mă ajuns și-n pragul magiei negre, 
orb evocative și invocative, de care bietele 
cohorte aleSOF(?) au Scut cîndva (și poate-or 
mai fi Sdnd încă, în secretul inimii lor) atîta 
haz.

în schimb, eu practicam magia albă atunci 
cînd aruncam bijuterii copiilor, adică celei mai 
fericite și indicate spețe omenești care să se 
bucure fără să se sperie sau intimideze de 
fascinanta atracție a bijuteriei.

Dealtfel, nici nu prea mai știu ce anume și 
cît i-a atras din micul tezaur pe care li l-am 
exhibat prin pietrișul caldarîmulut din fața 
casei, de vreme ce atrași de niște lucruri mai 
interesante pentru ei, au lăsat baltă bijuteriile, 
una din ele fiind găsită mai tîrziu, peste vreo 
două luni, de Mama Leana, care i-a predat-o, 
cinstită cum era, «coconiței» sale.

Mama era fericită, dar înfuriată de purtarea 
mea, prea înfuriată ca să-și dea seama, dincolo 
de gratulările morale aduse cinstei și devota
mentului Mamei Leana, și să-i ofere o recom
pensă mai palpabilă, bunăoară o basma sau o 
pereche de papuci pentru casă și curte, care 
i-ar fi scutit bietele-i picioare de atîtea bătături 
și zgîrieturi, că-i ajunsese pielea picioarelor și 
a călcîielor tăbăcită ca una de tobă.

Oricum, Mama Leana și-a făcut datoria mo
rală, desăvîrșit, și ea poate dormi liniștită-n 
cimitirul din Văleni unde, împreună cu cei 
doi copii ai ei, am condus-o pe ultimu-i drum. 
Din osul ei va răsări un pom cu fibra albăj 
curată și tare, cu frunza verde-pal ca și ochii 
ei, chiar dacă zbîrlit de vînturi și smucit de 
furtuni ce n-au să-l smulgă din rădăcini.
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Avuția cea mai de preț este omul, 

I.M.R.V. de ce nu ține seama?

Soțul meu, Stânciulescu Ion este inginer la 
întreprinderea miniera Rm. Vîlcea (I.M.R.V.), 
sector calcar Bistrița. Departe de mine intenția 
de a minimaliza importanța sectorului și a 
producției sale, de care soțul meu este în bună 
parte răspunzător. In același timp însă, deși în 
vîrstă de numai 36 de ani, din anul 1965, soțul 
meu este bolnav de astm bronșic. Boala aceasi ; 
l-a determinat să caute un loc de muncă înti 
zonă de munte pentru a se simți bine. A vemt 
la Rm. Vîlcea, unde un an s-a simțit bine (adică 
nu avea crize), dar apoi a început sâ le aibă 
și aici. De aceea, a mai urcat «tratamentul» 
acesta natural cu vreo cîteva sute de metri 
venind la Bistrița, lucrînd la sectorul de calcar 
al I.M.R.V. O buna parte din timp, lucrurile au 
mers bine: soțul meu era fericit cj se simte bine 
și că poate munci fără preget, lată însă că de 
trei ani situația s-a schimbat în rău: au început 
și aici crizele de astm.

în aceasta situație, soțul meu s-a adresat me
dicilor policlinicii Vîlcea, care l-au îndrumat 
către Comisia de expertiză a muncii din județul 
nostru care j-a recomandat schimbarea loculu 
de muncă. în consecința, el a făcut dosar de 
transfer de la I.M.R.V. la școala profesională 
specială Bistrița pe post de mginer-profesor. La 
dosarul sus-amintit, întocmit acum trei ani, 
I.M.R.V. nu a dat nici un răspuns. Soțul meu a 
revenit an de an cu cereri de transfer, însoțite 
de recomandări ale comisiei și Cabinetului ju
dețean de expertiză a muncii pentru schimbarea 
locului de muncă, iar I.M.R.V. refuză de fiecare 
dată să i-l acorde.

I.M.R.V. are acest drept în cazul unui om bolnav 
sau este acesta un abuz? Avuția cea mai mare 
a societății noastre este omul și grija pentru om 
este binecunoscută la noi. Oare I.M.R.V. de ce 
nu înțelege sa > Aspecte această avuție?

Elena Stânciulescu 
comuna Bistrița-Costești 

județul Vîlcea

Un răspuns de la Comitetul județean 
Vîlcea al P.C.R.

Ca răspuns la scrisoarea nr. 4167/1973 adre
sată revistei «Flacăra» și trimisa nouă spre solu
ționare, privind pe Stânciulescu Elena din co
muna Costești, vă trimitem referatul întocmit 
de tovarășul Ozon Ion — șef sector economic la 
Comitetul județean de partid.

prim secretar
Petre Dani că

Din cercetarea efectuată, rezultă că aspectele 
sesizate de către Stânciulescu Elena sînt juste. 
Inginerului Stânciulescu ion, apreciat ca bun 
specialist în cadrul întreprinderii miniere, nu i 
s-a dat transferul în anii trecuți, conducerea 
întreprinderii neacceptînd acest lucru, inițial nici 
în anul 1973.

Pe baza analizei atente a certificatelor medi
cale puse la dispoziția întreprinderii s-a aprobat 
transferul cu adresa nr. 15274 din 13.X.1973 
pentru școala profesională Bistrița.

șef sector economic
Ion Ozon

Suma nu contează, ci procedeul

Sînt învățător la Școala generală Todirești, 
jud. Vaslui și predau la clasa I.

Pentru cei 20 de copii pe care-i am în clasă, 
mi s-au repartizat în mod obligatoriu 20 de for
mulare de concurs «Sportul vasluian pe coordo
natele timpului» pentru fiecare copil, bineînțeles 
contravaloarea de 2 lei bucata.

Cum elevii mei cunosc pînă ia această dată 
doar 8 litere, aș vrea să știu și eu cum sa pro
cedez? E normai așa ceva?

Am fost pus sâ semnez de primirea formulare
lor, iar ia salariu mi se vor reține banii respectivi.

loan Dumbravă 
corn. Todirești

Alo!... Baișu’?

Dacă ești lucrătoare la centrala telefonică 
din comuna Morunglav poți să chemi ore întregi 
centrala din orașul Balș pentru că nimeni nu 
catadicsește să-ți răspundă. Dar asta se întîmplâ 
numai în anumite situații: cînd tovarășa Cernea 
este de serviciu poți suna la sigur; nu vei primi 
nici un răspuns. Nu are importanță că este vorba 
de un aviz telefonic, o comandă telefonică ur
gentă. Pentru această tovarășă timpul nu are 
nici un fel de valoare. în seara zilei de 28 sep
tembrie am stat lingă cabina telefonică mai 
mult de 45 de minute pentru un aviz telefonic, 
dar nu am reușit să vorbesc cu cine doream pentru 
că la Balș era de serviciu tovarășa sus-mențio- 
nată. Am pierdut timp, am pierdut bani.

La ce ne folosește că sînt&n contemporanii 
revoluției tehnice și științifice dacă nu avem 

avantajele pe care ni le oferă tehnica actuală ? 
De ce mai sînt unii care se joacă cu timpul nos
tru? Poate are amabilitatea sâ ne spună și nouă.

Elena Manolescu 
Morunglav

De ia Direcția județeană de poștă 
și telecomunicații Olt

La sesizarea semnată de Manolescu Elena din 
Morunglav, transmisă de dumneavoastră prin 
adresa nr. 4586 referitoare la deservirea neco- 
respunzâtoare a unei convorbiri cu aviz din 28 
septembrie 1973 vă comunicăm următoarele: Din 
cercetările efectuate de not a reieșit că aspectul 
redat s-a datorat nerespectârii instrucțiunilor de 
exploatare telefonica interurbana a personalului 
care a deservit aceasta convorbire.

Pentru aceste motive telefonistele au fost sanc
ționate iar cazul a fost prelucrat personalului 
pentru preîntâmpinarea unor abateri similare.

director, șef birou
ing. A. Bacalâm ing. Dan Mshaiache

Fumul din curtea noastră

Vă scriem în numele celor 16 familii care lo
cuiesc în strada Pictor Luchian 14, sector 3, din 
București. Avem în curte o secție a cooperativei 
«Arta aplicată», care se ocupă cu metalizarea 
unor mici obiecte din material plastic. în urma 
procesului de producție rezultă un fum alb, greu, 
cu un foarte puternic miros de* acetonă fierbinte 
care, inspirat, irită mucoasele. în zilele cînd cerul 
este acoperit cu nori acest fum nu se mai ridică 
și aerul devine irespirabil. Acest fum este evacuat 
printr-un coș, un simplu burlan scurt, care neavînd 
înălțimea corespunzătoare nu-l evacuează cum 
trebuie.

In urma unor repetate discuții cu salariațîi' 
cooperativei, precum și cu șefii acestora, ni s-a 
promis că se vor lua măsuri dar, pînă în prezent, 
nu s-a făcut nimic.

Avem în curte 9 copii mici, care sînt nevoiți să 
respire acest aer poluat care intră și în casă, 
atunci cînd deschidem geamurile pentru a aerisi. 
Ar mai fi de lămurit dacă într-o curte cu .locatari 
este voie sâ se lucreze în două schimburi și ade
seori chiar și duminicile.

Noi înțelegem nevoile producției, dar trebuie 
să se țină seama și de condițiile în care locuim 
noi în această curte, acum, cînd se pune atâta 
accent pe combaterea poluării.

E. Ștefanescu, 
Virginia Vitan, 

Elena Nicoiaescu, 
Cătălina Ghiță, 

Armand Lupescu, 
I. Vătășelu, 

Marin Anghei 
București

Cu puțin efort, s-ar putea realiza

Am urmărit cu multă emoție serialul de tele
viziune «în ultimul minut» transmis în fiecare 
duminică. Mă gîndesc: oare la noi în țară nu s-ar 
putea înregistra pe peliculă diverse situații de 
viață care se rezolvă în ultimul minut? Fapte se 
găsesc, sînt nenumârați lucrători din miliție, 
medici sau de diverse alte profesii care rezolvă 
uneori probleme grele în ultimul minut. Atâtea 
fapte de eroism ale cetățenilor despre care se 
scrie în presă n-ar putea fi incluse într-un serial ?

De ce să importăm seriale din străinătate, 
costând uneori scump și să nu depunem puțin 
efort să le realizăm chiar la noi în țară. De ce 
să admir curajul și devotamentul celor din alte 
țări cînd aș vrea sâ admir curajul și devotamentul 
cetățenilor din patria mea. Repet: fapte de de
votament și eroism există.1

Mioara Răvășel 
Căciuiata, jud. Vîlcea

Statuile în piatră din Vatra Dornei

în parcul din stațiunea balneară Vatra Dornei 
au fost amplasate cîteva busturi de piatră, care 
i-ar reprezenta pe Mihail Eminescu, Ciprian 
Porumbescu, George Enescu și Mihail Sadoveanu. 
Incontestabil că lăudabila inițiativă s-a luat cu 
intenția de a cinsti și de a aduce un omagiu 
unora din cele mai remarcabile figuri din trecutul 
neamului nostru. Aceste monumente însă nu își 
ating scopul propus, aceia de a contribui — prin 
popularizare — la procesul instructiv-educativ. 
find lucrări inexpresive care nu entuziasmează, 
nu emoționează, din contră.

Eminescu, de pildă, nu poate fi identificat și 
recunoscut decît cu ajutorul inscripției de pe 
bust. Luceafărul poeziei românești ne este atât 
de scump nouă, tuturor, și de aceea dorim să-l 
vedem aievea așa cum ni-l înfățișează fotogra
fiile ce s-au păstrat, așa cum îl întâlnim' de o 
viața în manualele școlare și lucrările literare 
despre poet, așa cum îl admirăm în atâtea sculp

turi de o deosebită valoare artistică. Valoarea 
elevată a concentratului monument spiritual re
clamă un monument pe măsură vizavi de opera 
poetului.

Nereprezentative și neconvingătoare sînt și 
celelalte statui, pe care, privindu-le, sutele de 
mii de oameni ai muncii veniți la odihnă și tra- 
t ament sau în calitate de turiști rămîn cu un 
sentiment minor și cu un gust amar.

As fi mulțumit dacă aceste rînduri ar găsi 
ecou la forurile culturale de resort. Popularizarea 
și cinstirea unor mari figuri ca acestea, ridicate 
în rîndul marilor valori ale culturii universale, 
s-ar putea realiza numai la un nivel conform, 
în fața căruia să-ți înclini cu venerație fruntea 
în semn de admirație și de pios omagiu. Un astfel 
de monument, la nivelul monumentului spiritual, 
ar rămîne, deasupra unor reacții ironice și peste 
vremi, aere perennius.

Constantin Botezat
Cluj
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Să vină cineva de la I.T.B., ia 7 dimineața, 
în stația de la Gara de Nord!

Avionul Cluj-București face 50 minute, iar la 
mașina 108 am așteptat în stația Gării de Nord 
tot 50 de minute, deși venea la interval de cîte 
15 minute (între orele 14,40 și 15,30). Prima 
mașină care a venit ni s-a spus că nu are taxator 
și că trebuie să se ducă la garajul Șerban-Voda 
să-l ia de acolo. A doua la fel, a treia la fel. 
După exact 50 de minute a venit a patra, avînd 
turul trei, în care am putut urca. Cele trei mașini 
fără taxator nu am putut să identific ce tui 
erau, dar dacă se face vreo investigație se poate 
afla ce mașini au fost înaintea turului trei.

Ce aș vrea să propun? Am fost în delegație 
la Cluj, unde am constatat că unele autobuze s 
troleibuze merg fără taxator și biletele se jyi 
sesc la once chioșc, tutungerie sau la agen
țiile Loto cu posturi fixe pe străzi. In autobuze 
se găsesc 4 compostoare fixe și țiecare călător 
își perforează biletul. Nu s-ar putea să se adopte 
aceeași metodă .. aici (așa cum se și face pe 
linia mașinii 37/?

Mai e o alta problemă pe care aș vrea s-o 
ridic. In fiecare zi, la ora 7 dimineața, în stația 
Gării de Nord, mașinile 110 și 76 se retrag nu 
cîte una, ci cîte 2-3 în același minut. Asta n-ar 
fi nimic, dar mașinile trec goale, nu iau pe ni
meni pînă la Automatica, situată chiar lîngă 
garajul Floreasca. Iar mașina 110 vine la cîte 
30-40 minute. Ar fi bine dacă și cineva din con
ducerea l.T.B.-ului ar veni în cîteva dimineți la 
gară, în stația unde opresc troleibuzul 81, ma
șinile 33, 32, 76, 110, 32 barat, și să asiste în 
postură de călător, să vadă cum se îmbulzesc 
oamenii ca să poată lua mașinile.

Gheorghe Luca
București 
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Autobuzul nu poate satisface 
cererile

în comuna Bel iu sînt foarte mulți muncitori 
care fac naveta cu trenul spre Brașov. Dar pentru 
a ajunge la întreprinderile unde lucrează sînt 
nevoiți sâ ia un autobuz local care-i duce pînă 
la halta Apața, de unde iau trenul.

Problema este acest autobuz local.
De ce oare este așa de neîncăpător? Cei care 

l-au introdus (si asta nu de mult, de vreo două 
luni, n-au studiat condițiile concrete din sat, 
numărul de muncitori etc.) n-au putut sa pună 
un altul mai mare? Am călătorit o singură dată 
cu acest autobuz și mi-am zis că a doua călătorie 
mi-ar fi fatală.

Este o înghesuială și-o atmosferă de nesupor
tat. Muncitorii navetiști mi-au zis cînd am coborît 
«asta nu-i mașină pentru oameni».

Le-am dat perfectă dreptate. Ce s-ar putea 
face pentru a îndrepta aceasta stare de lucruri ? 
Poate forurile în drept ne vor răspunde prin 
«Flacăra ia dispoziția dumneavoastră».

Margareta Șerban 
corn. Bel iu, jud. Covasna

Dacă am avea cine să ne 
conducă lucrările

Subsemnatul Moraru P. Ion din orașul Comar
nic, cartierul Ghioșeștii de Sus nr. 36, județul 
Prahova, vă scriu în numele celor peste 800 
de familii care locuiesc în acest cartier care de 
ani de zile trăiesc cu speranța că va veni o zi 
în care să nu mai ducă grija apei potabile, atât 
pentru ei cît și pentru animalele lor.

Dacă este un timp ploios, apa se mai găsește 
prin fîntîni, dar dacă este secetă cum a fost anul 
acesta, este o nenorocire, atât pentru noi cît și 
pentru animale.

Pentru o găleată cu apă trebuie sâ mergi kilo
metri întregi, să te scoli noaptea ia ora 2-3 ca sâ 
apuci o găleată cu apă, că mai târziu apa se 
termină și trebuie să aștepți ore întregi.

Majoritatea locuitorilor sînt crescători de ani

male și s-a ajuns ca animalele să fie adăpate 
numai o dată pe zi, din cauza distanțelor mari 
de unde aducem apa.

în luna mai 1972 au fost doi ingineri de la 
Ploiești, au măsurat distanța de la rîul Prahova 
pînă la debitul de apă Gulgoaia, a fost făcut un 
plan, dar totul a rămas pe hîrtie.

La măsurare, din partea locuitorilor a partici
pat subsemnatul și Piciorea Petre, deputat în 
circa 42 al orașului Comarnic. Tovarășii ingineri 
ne-au spus că exista condiții pentru aducerea 
apei, dar nu depinde de dumnealor, ci de tova
rășul primar al orașului Comarnic, care nu știm 
în ce măsură dînsul caută sâ mobilizeze locui
torii în rezolvarea problemelor care-i frămîntă 
pe acești oameni.

Noi avem oameni care știu să muncească 
avem sudori care ar putea da o mină de ajuta 
Un fapt elocvent a fost și construirea podului 
peste rîul Prahova care ani de zile a fost tărăgă
nată, dar cînd organele în drept au luat măsuri, 
s-a trecut și la construirea podului. Oamenii au 
răspuns întotdeauna, dar nu au avut cine sâ-i 
mobilizeze. Locuitorii ar face tot ce pot prin 
muncă patriotică, contribuție bănească, dar nu
mai sâ avem materiale și cine sâ ne conducă, 
pentru a putea ieși din această situație.

Piciorea Petre,deputat cir. 42, 
Bocioiu V. Gh.,deputat cir. 43,

Moraru P. Ion, Vlad N. Ion, 
Staicu A. Iosif, Mauriciu P. Vasile, 

Maurici V. Ion,
Ghioșeștii de Sus

Publicăm o scrisoare 
a fotbalistului Bbidni, așa 

cum el însuși a scris-o

Stimate domnule «Păunescu» (!?!)
In primele rînduri, aș vrea să-mi ceri (! ?!) scuze 

că vâ deranjez cu această scrisoare, dar mă simt 
dator sâ vâ scriu, pentru faptul câ m-ați jignit 
de prea multe ori. Știu foarte bine, că această ură 
împotriva echipei mele (A.S.A.) și contra mea a 
început de cînd i-am bătut pe «U» Craiova (echipa 
prea mult simpatizată de d-voastră).

Dar aș vrea sâ vâ întreb, însă că de ce (!?!) 
m-ați caracterizat pe mine și pe colegul meu de 
echipă «luliu Hajnal» ca pe niște fiare???... 
Pentru faptul câ jucăm bărbătește (dar nu dur 
s-au f / ?!) brutal). Fotbalul în general, nu-i un 
joc de fetițe (s-au (!?!) nu-i tenis de cîmp, care 
se joacă de la distanță), este un joc care cere o 
condiție fizică excelentă plus să ai un fizic robust 
rezistent nu ca «Bălăci» de la «U» Craiova care 
la fiecare contact cu un adversar (din orice 
echipa din țară) simulează ca un actor că a fost 
lovit... Nici chiar așa??... (!?!) De asemenea, 
aș vrea să vâ întreb, ce ați avut de cîștigat cu 
articolul apărut în nr. 49 «A.S. Armata la ea 
acasă» ? Credeți că federația de fotbal se ghidează 
după o asemenea prostie. Ați observat că au 
fost cazuri, ca de exemplu: Bebică Nâsturescu 
de la Rapid și Puiu Rapaport președintele F.C. Arge
șului v-au contrazis, și au afirmat alb pe negru 
că noi acasă jucăm fair-play. Insă ca drep răz
bunare. vă promit atât eu, cît și întreaga echipă 
tîrgu-mureșanâ în retur la Craiova contra lui 
«U» vom juca cum nu ne-ați văzut de mult jucînd 
și vom obține victoria la doua goluri diferență 
numai pentru faptul să vă arătăm câ noi (A.S.A.) 
sîntem o echipă modernă, disciplinată, tehnică și 
serioasă și nu dură.

Să știți că puteți publica liniștit mica mea 
scrisoare în «Flacăra» câ nu-mi puteți face nici 
un râu (eventual să mă suspende pe 2-3 etape). 
Sper câ n-o să mai scrieți de noi, de mine de rău. 
Sper...

Ladislau Bblont 
clubul A.S. Armata 

Tg. Mureș

N.R. Parantezele subliniate ne aparțin.

Bateriile cu emblema «Electrobanat»

în orașul nostru, Tîrnăveni, județul Mureș, 
printre numeroasele magazine pe care ie avem 
există și un magazin de articole electrotehnice. 
Pînă mai acum cîteva luni se găseau în acest 
magazin și baterii de 9 V pentru aparatele de 
radio portative. Aceste baterii purtau emblema 
fabricii «Electrobanat» din Timișoara.

De la un timp, aceste baterii au dispărut cu 
desăvîrșire. Stând de vorbă cu responsabilul ma
gazinului mi-a spus că dînsul nu va mai face 
comandă pentru acest articol. De ce? Chiar 
subsemnatul eram de față cînd a deschis o cutie 
cu baterii din acestea și mai mult de jumătate 
nu aveau curent, erau deci consumate sau aveau 
alte defecțiuni. Din cele spuse de responsabilul 
magazinului contravaloarea acestor baterii de
fecte este suportată de dînsul, împreună cu cele 
două vînzătoare.

într-o privință îi dau dreptate responsabilului 
de magazin, însă ce vom face noi cu aparatele 
noastre cu tranzistori ?

Nicolae Dimitriu
Tîrnăveni 
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sorile anonime. Pentru a face față tuturor solicitărilor și pentru a da curs unui număr cît mai mare de scrisori, vă 
rugăm să vă expuneți sugestiile, propunerile sau alte probleme în maximum 40 de rînduri.



IN PERMANENTA ATENȚIE, PROBLEMELE OAMENILOR (III)

oamenii muncii au nevoie 
de cantine bune 

tocmai pentru că sînt ai muncii!
Deși au evoluat foarte mult, oamenii vorbesc și azi, în anul 1973, 

des, și deloc întîmplător, despre ce mănîncă.
Din sfera largă a discuțiilor despre ce și cum și cit mîncăm, supu

nem atenției dumneavoastră un sector care vă poate interesa, mai 
ales dacă ați mîncat, dacă mîncați sau dacă veți mînca la cantină.

înainte de a ajunge la situația cantinelor din țara noastră — azi —, 
sînt necesare, credem, cîteva precizări de ordinul amintirilor. Apă
rute ca o necesitate obiectivă în viața socială, cantinele au răspuns 
acestei necesități pe un registru foarte larg. Altfel spus, și-au jucat 
rolul în spațiul (de apreciere) cuprins între foarte pozitiv pînă la 
(chiar) foarte negativ. Am mîncat, mulți dintre noi, și la cantine foarte 
bune, și la cantine bune, și la cantine slabe sau foarte slabe. în afara 
motivelor obiective, care au grevat, cu ani în urmă, condiția canti
nelor în țara noastră, explicația existenței unui registru (prea) larg 
în ceea ce privește calitatea cantinelor rezidă, între altele, și în fap
tul că s-a dat, destulă vreme, prea multă importanță formei, negli- 
jîndu-se conținutul. Ba, în unele locuri, cantina a rămas mai mult 
formă.

Departe de a se pretinde vreo schiță de studiu sociologic, aceste 
rînduri au o singură pretenție: pe aceea a actualității. Pe această 
linie a actualității, trebuie să recunoaștem că astăzi — la scara țării — 
se mănîncă la cantine mai bine decît acum 15 ani, de pildă,și chiar 
decît cu 10 sau 5 ani în urmă. Explicația? Fenomen tipic pentru Româ
nia zilelor noastre — se consideră și se reconsideră și se pune în va
loare fondul problemelor, între acestea demne fiind de toată consi
derația problemele născute de obligațiile cantinelor de a răspunde 
nevoilor oamenilor muncii.

Simptomatică ni se pare transformarea multor cantine în cantine- 
restaurant. Deosebirea nu este numai de firmă. Este vorba de o altă 
calitate. Superioară. Ajungînd la nivelul serviciului din restaurante, 
sub raportul calității mîncărurilor, cantina-restaurant păstrează 
prețurile cantinei. Așa este în teorie și așa este și în practică în foarte 
multe locuri. Dar tot în practică întîlnim situații care contrazic 
felul nostru de a gîndi, azi, în România. Dacă am întîlnit și întîlnim 
destule cantine în care grija pentru om se exprimă începînd cu șer
vețelul alb de pe o față de masă curată ca laptele și se încheie cu 
acordarea, la cerere, a acelei «porții în plus», nu este mai puțin ade
vărat — și reportajele care urmează o să vă facă cunoștință și cu 
asemenea situații — că mai există destule cazuri în care magazi
nerul uită primul lucru pe care n-are voie niciodată să-l uite — să 
se aprovizioneze, că mai sînt bucătari sau bucătărese care dijmuiesc 
(adică fură!) pînă și rațiile elevilor, că se mai întîlnesc cantine în 
care ba e frig, ba e murdar, ba e cum n-are nicicînd voie să fie într-o 
incintă unde se întîlnesc oameni ai muncii să mănînce.

Scriind despre ce au văzut cu ochii lor, ca și despre cum și ceea 
ce au mîncat în cantinele în care au fost, reporterii «Flăcării» oferă 
o temă de meditație celor care răspund de acest important sector 
din viața de zi cu zi a oamenilor.

Oamenii muncii au nevoie de cantine bune tocmai pentru că 
sînt ai muncii. Marius POPESCU

internat, degeaba, acum dacă se plîng și la 
«Flacăra» bucătăreasa are să se răzbune ca și 
altă dată... Ce fel de răzbunare? îl rog să ne 
trimită o scrisoare cu amănunte, dacă va fi 
într-adevăr cazul.

Cantina Liceului «Tudor Vladimirescu» 
din Tg. Jiu (la care mănîncă și elevi de la alte 
școli, în total peste 200 de interni și externi) 
este, în general vorbind, o priveliște nu 
prea veselă. Abstracție făcînd de clădirea 
veche de secole, sala cantinei este lipsită 
complet de vreo sursă de încălzire, are ciment 
pe jos și o singură masă este acoperită, cea la 
care mănîncă profesorii. Tovarășul director 
adjunct Ion Popescu mă informează că varza 
e pusă la murat, pîine se cumpără zilnic, iar 
cu fasolea uscată... fiecare elev a adus de 
acasă cite 5 kilograme. Barem de s-ar alege 
înainte de a fi pusă la fiert.

Pe strada Eroilor 26, fațada imobilului are o 
firmă laterală: Cantina-restaurant. Intru. Sala 
de mese goală. Imediat după mine își fac 
apariția trei tineri cu un aer foarte vinovat. 
Aflu că îi cheamă Cucu Ion, Șerban loan și 
Avrămoiu Gheorghe, sînt electricieni la 
I n t re p ri n de rea ca r bon ife ră Rov i na ri — secto
rul Tismana. Ies de la serviciu la ora 15,00, 
au cursă la 15,25 și ajung în Tg. Jiu la ora 16. 
La 17,25 intră la seralul liceului industrial 
din oraș. în Tismana nu este cantină, de aceea 
vin aici, pe strada Eroilor, unde orarul de 
prînz oficial este pînă la ora 15. Dar tot li se 
dă mîncare și la ora 16. Este un noroc. Ei nu 
ar avea cum să-și gătească. Un om a intrat în
tre timp, ascultă fără să se amestece, aflu că 
este șeful cantinei-restaurant, Geică Ion, și 
lucrează aici de-47 ani. Cantina e de fapt a 
I.J.C.M. (întreprinderea județeană de con
strucții montaj), mai arc trei localuri la 
adrese diferite, cît despre aceasta, singura, 
din centrul orașului, conducerea sus-amin- 
titei întreprinderi e cam supărată că de ce 
au acces și alți salariați în afara constructori
lor. Doar ei asigură transportul alimentelor, 
clădirea-i a lor și alte asemenea argumente. 
Păi uite de ce, își varsă năduful tovarășul 
Geică. Pentru că a mai fost o cantină a 
consiliului popular, pe locul unde s-a con
struit hotelul «Gorj». După demolare, alta 
nu s-a mai înființat. Are el o invidie pe toate 

cîrciumile astea din Tg. Jiu! Cantina îi chiar 
restaurant ori numai așa cu numele? — mă 
interesez. Păi cum?! Trei feluri — felul I, 
trei feluri — felul II; borș, ciorbă, supă, 
tocăniță piperată, fasole verde cu văcuță, 
pilaf cu cîrnați. Adică la alegere, cu șase lei 
bonul. îi întreb pe cei trei electricieni cum e 
mîncarea. Foarte bună! Par sinceri. Gust din 
pilaf, e gustos. Șeful cantinei-restaurant îmi 
desenează pe carnet un fel de grafic. «Știți 
cît îl costă pe un constructor abonat mînca
rea pe o zi întreagă?» Nu știam. Acum știu: 
1 leu pîinea, 5 lei masa de prînz, 3 lei cina. 
Total — 9 lei. Și cum de iese mîncarea așa 
grozavă? lese, pentru că în bucătăria de pe 
strada Eroilor sarmalele se odihnesc jumă
tate de ceas după ce au fiert bine, nuse practi
că sosuri cu făină și pilaful se moaie și capătă 
aromă în zeamă de oase, nu-i ca la colivă, 
orez crescut în apă limpede. Dacă ar fi 
șef de cantină la o școală cu 11 lei indemniza
ție pe zi,ce le-ah da să mănînce elevilor, tova
rășii! Geică? — arunc eu o nadă, cu gîndul în 
urmă la răzbunarea bucătăreselor. «Le-aș 
da hrană serioasă, ca pentru vîrsta de creștere, 
și nu ar lipsi prăjiturile. Așa să știți că mînca- 
rea-i după ani și după meserie. Constructorii 
cer și seara ciorbă. E frig pe schele. Dacă ei 
cer, eu le dau, trebuie să-i înțelegi».

Interlocutorul meu tace, pare dus pe 
gînduri și vorbește iar, însă cu alt înțeles: 
«Cum vă spusei, se supără I.J.C.M., dar copiii 
ăștia, seraliștii, unde să mănînce?! învață. 
Mare lucru să înveți. Eu am fost sacagiu în 
Craiova. Am vîndut iaurt cu cobilița. Anul 
trecut, la 53 de ani, am făcut a opta. Numai cu 
franceza a fost greu, 60 de verbe am învățat 
pe de rost. Trebuie să-i înțelegi pe copiii 
care vor să învețe. Trebuie să le dai de mîn
care. Sînt electricieni, lăcătuși, seara merg 
la școală. Nu trebuie să se supere 
I.J.C.M.-ul...»

Și noului meu prieten, Ion Geică, i se ume
zesc ochii. Mai, mai, să ne punem amîndoi 
pe plîns. Dar sîntem oameni în toată firea 
și-apoi dacă lacrimile-s de bine, hai să ne 
bucurăm alt fel. Mai scăzut. Mai bărbătește.

Viorica CIORBAGIU

răzbunarea 
bucătăreselor, 
cobilița 
și seraliștii

Poți să ramîi trăsnit la auzul unor adevă
ruri dintre cele mai simple. Așa,’ de pildă, cu 
răzbunarea bucătăreselor. Cică ar exista, l-am 
lăsat elevului Vasile lonașcu din Tg. Jiu 
adresa redacției. Ca să ne scrie dacă va fi iar 
amendat de bucătăreasă, fiindcă a îndrăznit 
să spună ce a spus. Adică realitatea.

Directorul adjunct al Liceului «Tudor 
Vladimirescu» stă în.spatele meu. îl surprind 
mușcînd filtrul țigării. E prea tîrziu, nu-i 
mai poate opri pe lonașcu și Evulescu dintr-a 
Xll-a E, odată ce băieții s-au pornit să-mi 
povestească. Mîncarea este inconsistentă. 
Fasolea se fierbe cu tot cu pietricele. îmi 
arată în farfurie cîteva felii de gogonele pen
tru patru guri cîte sînt la masă. «Și acum sînt 
multe, fiindcă au aflat că sînteți dumnea
voastră aici, în cantină». Dacă la desert se 
dau mere crude, seara au compot de mere. 
După ce mănînci dimineața halva cu ceai, 
la prînz o zeamă lungă plus încă un fel și 
2-3 biscuiți, seara nu-ți mai ajunge tocana de 

legume sau taițeii cu lapte. în unele zile se 
dă și carne, dar puțină. Ca să se sature, unii 
vin mai la sfîrșit pentru supliment. Elevul 
Gheorghe Drăghicescu dintr-a !X-a B zice 
că el își aduce de acasă în fiecare săptămînă 
provizii de slănină, brînză și fructe. «Lui îi 
convine! Este din Rugi!» — precizează 
un comesean tot dintr-a IX-a B. El, Todea. 
este mai de departe sau poate că porcul din 
iarna trecută nu a ținut la ei pînă în toamna 
aceasta. întreb dacă nu li se dau gustări la 
10 dimineața și la 4 după-amiază. Directorul 

/ adjunct se miră. îmi aduc aminte de internele 
de la Liceul nr. 15 din București, care'strîm- 
bau din nas, mai acum cîteva săptămîni, în 
fața tartinelor cu unt ce li se serveau între 
micul dejun și masa de prînz. Și-i spun tova
rășului director adjunct din Tg. Jiu că 
gustările nu sînt pentru «regim special», ci 
pentru regim obișnuit. Se miră iar. Elevul 
lonașcu mă asigură că problemele cantinei 
lor s-au mai discutat și la ședințele de

In centrul Piteștiului există o singură 
cantină, cea zisă «a teatrului». Invariabil, la 
ora prînzului este luată cu asalt de cîteva 
sute de oameni. Angajați ai teatrului?, 
întreb. Nu, domnule, aici vin și iau masa 
salariați ai multor întreprinderi și instituții 
piteștene, inclusiv ai teatrului. Desigur, v-a 
indus în eroare titulatura, aici a fost un 
atelier unde se reparau decorurile.

Mîncarea este bună, consistentă, bucătă- 
reasa-șefă (și nu numai ea) are mîini de aur, 
prețul — 7 lei —-, fără îndoială convenabil, 
dar localul cantinei lasă mult de dorit. Nu 
că ar fi murdar, nu, din contră, se simte 
efortul celor ce o deservesc de a asigura 
ordinea și curățenia, din păcate se vede 
de la o poștă că micuța clădire, într-o rînă, la 
orice ar fi putut să servească numai drept 
sală de mese nu.

Aceasta este situația, îmi spune Nicolae 
Diaconescu, directorul coordonator al 
I.C.H.A.P., avem puține cantine în perime

trul central al orașului sau mai bine-zis nu 
prea avem deloc. Noi am cerut un local 
corespunzător, care să facă față afluenței 
de consumatori, dar de fiecare dată ni s-a 
răspuns că • așa ceva nu există. Localuri 
corespunzătoare avem la petrochimie, în 
zona industrială-Nord. Acolo, da, acolo 
treburile merg așa cum trebuie.

lată-ne deci la cantina-restaurant a rafină
riei, departe, în afară de oraș, în imediata 
vecinătate a instalațiilor industriale. Zilnic 
iau prînzul aici 600-700 de persoane. Vizi
tăm bucătăria. Curată, dotată cu aparatură 
modernă. Aici n-aj să vezi,ca la cantina din 
«centru», cratițe uriașe fierbînd pe foc și 
bucătari asudați mestecînd cu polonicele, 
învăluiți în aburi denși, greu de respirat. 
Se servesc cinci meniuri la alegere. Din nou 
constatăm că bucatele gătite sînt gustoase 
și consistente, cît despre preț, mai puțin 
decît un coniac «mare» comandat la «Bu- 
cegi», în centru, să zicem.



• FLPCHRn - mnRTOR OCULAR •
Mai departe, la cantina petrochimiei. 

Aceeași impresie favorabilă. Rețin că localul 
se va mări pentru a face față cererilor tot 
mai numeroase. O sugestie de la o masă: 
«Să nu se mai fumezejdomnule, destul fum 
și gaze înghițim la locurile de muncă!»

Străbatem exact 14 kilometri pînă în 
zona industrială Găvana, pentru a ajunge 
la cantina Combinatului de articole tehnice 
din cauciuc. Și aici o sală modernă, ambianță 
plăcută, linie de autoservire, ceea ce pre
supune flux rapid, continuu. Dar, stupe
facție: deși ne găsim la ora prînzului, rar 
se perindă oameni cu tava în mînă pentru 
a-și alege un fel de mîncare sau altul. Să fie 
de vină calitatea bucatelor? Nici vorbă, 
acestea sînt gustoase, chiar foarte gustoase 
(ciorbă de burtă, mazăre cu carne, ostropel 
etc., etc.). Atunci?

Știți de ce mănîncă atît de puțini oa
meni la cantina noastră?

__ ?
— Fiindcă majoritatea celor de la C.A.T.C. 

sînt foarte tineri, media de vîrstă e 20 de ani.
__?i
— Nu vor, dom’le, să ia masa, confirmă 

spusele responsabilului și directorul Nicolae 
Diaconescu, care a avut amabilitatea să mă 
însoțească peste tot în raidul meu. Am discu
tat cu ei, cu U.T.C.-ul, cu directorul între
prinderii. Ei consideră că dacă au înghițit la

reproducem 
spre folosul 
uitucilor 
articolul 21 din 
legea 9/1971
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Foarte puțini dintre cei care mănîncă la 
cantine și sînt sau nu mulțumiți de meniu
rile oferite își mai amintesc că în urmă cu 
doi ani a fost publicată o lege privind 
organizarea și funcționarea cantinelor- 
restaurant,prin care legiuitorul a creat un 
larg cîmp de acțiune simțului gospodăresc, 
inițiativei, oferind, virtual vorbind, toate 
posibilitățile pentru ca administratorii a- 
cestor organisme economice să beneficieze 
și de fondul de marfă trebuincios și de uti
lajele necesare unei arte culinare industria
lizate. Din păcate, pe alocuri dispozițiile 
legale la care ne referim au căzut în de
suetudine, chiar și pentru cei vizați direct 
de conținutul lor: rețeaua comercială lo
cală și conducerea unităților economice. 
Directorii întreprinderilor și președinții co
mitetelor sindicale, foarte mulți dintre aceș
tia, au uitat cu desăvîrșire că în schimbul 
banului muncit salariații doresc o masă 
consistentă și nu improvizații culinare ce 
întorc rețetarul gastronomic în vremuri 
ancestrale.

Vom cita, spre folosul uitucilor, dis
pozițiile articolului 21 cuprins "în legea 9 
din aprilie 1971: «Organizațiile economice, 
cu aprobarea adunării generale a salariați- 
lor, pot aloca — din beneficiile rămase la 
dispoziția lor pentru premii și investiții 
necentralizate — o sumă destinată dezvol
tării cantinei-restaurant, precum și pentru 
îmbunătățirea mesei servite salariaților».

Dar să luăm un exemplu între altele: 
activitatea cantinei-restaurant «Victoria-Gu- 
ban» din Timișoara. Aici, unde mi-au spus 
numeroși consumatori că se mănîncă bine 
și la un preț acceptabil. Am cerut explicații 
tovarășului luliu Lenkey, principalul purtă
tor al titlului de onoare:

— Vă rugăm să deconspirați secretul de 
fabricație. O cer cititorii și eventual și con
frații de breaslă.

— Acum vreo nouă luni, deci în primă
vară, cînd în marile restaurante, la Timi
șoara, onorata clientelă trebuia să accep
te garnituri compuse din castraveți mu
rați și varză acră, noi, la cantină, am asor
tat meniurile cu salată de roșii. Primul 
secret deci: baza de aprovizionare. Au sosit 
la mine reprezentanții întreprinderii co
merciale să mă întrebe de unde am găsit 

repezeală un sfert de pîine și două sute de 
grame de salam sînt bine mersi, ce să se mai 
complice cu o masă de prînz. Cu banii 
respectivi mai bine beau seara o bere sau 
stau la o șuetă cu o cafeluță înainte.

înțeleg mîhnirea celor doi și nu numai a 
lor. La fel se întîmplă lucrurile și la «Arge- 
șana», unde lucrează în zdrobitoare majori
tate fete foarte tinere și unde,la fel, în sala 
de mese șuieră vîntul. Fiindcă există o 
problemă a educației alimentare și această 
problemă vizează în primul rînd tineretul. 
Stomacul de fier care poate suporta orice — 
de la coniacul, țuica ori berea băute dimi
neața «ca să te trezească», «să te facă mai 
iute», la prînzul luat pe la orele 11 de seară — 
este o iluzie. O iluzie ce se plătește cu gastrite 
sau ulcere, cu alte cuvinte cu o sănătate 
zdruncinată.

în 1980, Piteștiul va avea 200 000 locuitori 
și va deveni al doilea centru industrial al 
țării. Printre altele: unde vor mînca și mai 
ales cum vor mînca noile ca și vechile contin
gente de tineri muncitori? Fiindcă aceștia 
realizează spectaculoasele creșteri ale 
populației orașului înregistrate de cîțiva ani.

Un motiv de serioasă meditație pentru 
toți factorii responsabili din oraș.

Mihai HETCO

roșii: «Am găsit, bateți-vă și voi cocoșul 
ca să vă facă ouă. Cine sade în birou cu 
mîna pe telefon mănîncă legume conservate 
un an întreg. Poftiți și vizitați cămările 
noastre. Avem zarzavaturi și fructe pînă dă 
soarele de primăvară».

— Al doilea secret?
— Realizarea de bani albi pentru zile 

negre. O cantină-restaurant trebuie să fie 
un organism dublu care nu trebuie să se 
mărginească doar în a prepara zilnic me
niuri pentru o clientelă obișnuită să so
sească la ora prînzului. Conform regula
mentelor în vigoare, noi avem dreptul să 
realizăm și beneficii curate, bani buni care 
rămîn în bugetul nostru și sînt destinați în 
exclusivitate îmbunătățirii calității prepa
ratelor. De unde obținem aceste parale? 
Am înființat un bufet în incinta întreprin
derii, pe care-l aprovizionăm cu preparate 
din producție proprie, sîmbăta organizăm 
aici serate dansante, iar cînd este cazul, 
banchete, nunți, unde beneficiem la înca
sări de rabatul legal. Am strîns la bani că 
nu știm ce să facem cu ei.

— Mă ’grăbesc să notez.
— Avem în cont la bancă un beneficiu 

net de 280 000 lei. Din aceștia, 150 000 ni 
i-a adus bufetul din incintă, iar de la 1 ianua
rie și pînă în prezent am îmbunătățit masa 
salariaților cu alimente în valoare de 
18118 lei. Așteptăm iarna senini. Banii 
strînși ne permit să menținem la același 
nivel ștacheta calității și prețul meniurilor, 
chiar dacă furnizorii noștri vor fi nevoiți 
temporar să scumpească unele mărfuri. în 
sfîrșit, în al treilea rînd, dispunem de un 
utilaj de producție modern, mulțumită co
mitetului de întreprindere.

— Cît vă costă prepararea unui meniu și 
care este prețul lui de desfacere.

— La categoria I: 6,50 lei și preț de vîn- 
zare 6 lei, la categoria a ll-a: preț de cost 
5 lei și preț de vînzare 4,50 lei. Pîine.a, 
gratuit.

Sau, cu alte cuvinte, prețul de cost îl 
depășește pe cel de vînzare.

Toate acestea care va să zică la «Victoria- 
Guban», unde hărnicia, priceperea, chib
zuință și sprijinul finapciar al întreprinderii 
au condus cu adevărat la realizarea unei 
cantine model. Pășind în schimb pragul 

Fabricii de confecții. întreprindere timi
șoreană cu numeroase muncitoare, între care 
peste 300 fete nemăritate, sosite din toate 
colțurile țării, constat că unitatea nu are 
cantină proprie, și salariații sînt nevoiți să 
apeleze la cea aflată sub tutela consiliului 
popular municipal. Dar mîncarea este atît 
de inapetisant gătită încît în prezent abia 
10 muncitori de la Fabrica de confecții mai 
îndrăznesc să-și astîmpere aici foamea. Cei
lalți prînzesc la pensiuni, bufete-expres sau 
pe unde apucă.

Anevoie, tîrîș-grăpiș, își duc viața și can- 
tinele-restaurant ale unor mari unități eco
nomice timișorene, Uzina «Electro-Banat» 
și întreprinderea «Electromotor». Aici se 
face simțită mai cu seamă lipsa utilajului 
modern pentru prepararea bucatelor. Lip
sesc roboții de bucătărie, mașinile de cură
țat zarzavaturi, cazanele pentru fiert supe, 
mașinile electrice de tocat carne, malaxoa- 
rele pentru aluat. La «Electro-Banat», cas-

La o cantină din Dorohoi, singura de acolo, 
după cîte am înțeles, am mîncat mai bine, 
mai ieftin și mai civilizat, dacă s-a putut și 
se poate face trebșoara asta existențialistă 
în numeroase cantine în care, de voie de 
nevoie, de-a lungul timpului meu de om cu 
meserie care te obligă să fii mereu pe dru
muri, m-am ...restaurat.

Mărturisesc că am fost chițibușar. Dar era 
în cantina aceea liniște, curățenie, serviciu 
prompt și făcut cu condescendență pentru 
consumatori; mai era un loc cu două chiu
vete, cu săpunuri și șervete de hîrtie, unde-ți 
puteai spăla mîinile chiar și de păcate; mai 
era un bufet de la care puteai să-ți completezi 
masa cu ceva băuturică și delicatese; și — 
esențial! — erau mîncăruri care te obligau 
să spui la sfîrșit, ca în copilărie, «sărut mîna 
pentru masă, a fost bună și gustoasă». Încît,

Din întîmplare, am citit în ziarul Ilfovului, 
în «Steagul roșu», că la cantina Trustului 
județean de construcții se mănîncă pe cinste, 
că e curat și e ordine, și am crezut în afir
mația de mai sus, chiar dacă alături, la rubrica 
de sport, un oarecare Petre Cristea se 
credea împărat peste cuvinte, stîrnind com
pătimire cu teoria lui despre «falsa iluzie a 
fotbaliștilor din Oltenița». Am luat de bun 
articolul acela și, a doua zi, m-am înființat 
la Giurgiu, la cantina cu pricina. Am 
cumpărat un bon de 9 lei, la «special».

N-am stat decît o clipă pe scaun, m-am 
ridicat, am vrut să mă spăl pe mîini și să 
aflu ce-o să mîncăm, dar n-am făcut nici 
una, nici alta. Prosoapele de deasupra chiu
vetei, aflate cam la un metru de prima masă, 
erau negre ca smoala, parcă date cu păcură, 
mai murdare chiar decît scara de lemn, 
plină de noroi, care se întindea, lîngă zid. 
pînă la coșurile cu pîine. Cît despre meniu, 
acesta era scris pe o tăbliță, cam neciteț și 

troanele și polonicele sînt atît de uzate încît 
la un moment dat au fost depozitate pentru 
casare. Au trecut zile fără ca să sosească 
altele în schimb, așa că personalul cantinei 
a fost nevoit să le întoarcă de la groapă 
și să le redistribuie în bucătărie și în sălile 
de mese.

...Da, se gătea admirabil în vremea ma
melor și bunicelor noastre. Mîncăruri apeti
sante, învestite cu rafinate proprietăți orga
noleptice. Dar cine mai stă astăzi să dreagă 
mîncarea cu răbdare și dichis folosind cuți
tul clasic și tocătoarea manuală cînd la ora 
prînzului dau năvală mii de guri flămînde. 
Că se poate mînca și așa bine și ieftin au 
dovedit-o între altele gospodarii de la «Vic- 
toria-Guban», care în fapt nu au făcut alt
ceva decît să respecte cu pioșenie dispozi
țiile legale intrate în vigoare în urmă cu 
doi ani și mai bine.

Liviu TIMBUS

sărut mîna 
pentru masă, 
a fost bună 
și gustoasă

n-am avut ce face și am ajuns la concluzia 
pe care am notat-o chiar din capul locului.

Bucătăreasa se numește Elena Macovei, 
mîncarea ți se aduce la masă de Victoria 
Gorgan, Olga Gheorghiță și Viorica lacob; 
șeful acestui mic colectiv care asigură clipe 
epicureice contra sumei modice de 5,50 lei 
pentru salariați și 7 lei pentru flotanți este 
loan Alexa; cantina este tutelată de 
I.C.L.S.M.-Dorohoi și rezolvă zilnic problema 
prînzului pentru 120 de abonați și mult mai 
mulți flotanți.

Poți alege din două rînduri de mîncăruri 
și cică uneori chiar din trei. Eu unul am 
mîncat o ciorbă, o friptură cu un excelent 
sos și cu un pireu de cartofi bine bătut și o 
pară.

Nelu IONESCU

am mîncat cu poftă, 
poate și pentru 
că scria
«bine ați venit»,
mare, cu cretă, 
ca în gară

cu greșeli de ortografie era scris, dar m-am 
apucat să-l copiez în carnet, ca material 
documentar. Ce faci, șefule, m-a bătut pe 
umăr careva, nu te uiți la dată, ăsta e de 
ieri ?! Azi avem altul, dar nu s-au mai obosit 
să-l treacă cu plaivazul.

M-am reîntors la locul meu, între timp 
alte două persoane se așezaseră. Ne-am 
salutat. Amîndoi erau dip Băneasa. Alexan
dru Necula — instalator la trust. Ion Velicu 
— elev într-a Xll-a, le-am propus să ne uităm 

cu atenție peste cantină, ei să spună ce văd 
și eu scriu în carnet ceea ce-mi dictează. 
De acord? De acord, să începem chiar cu 
masa noastră: geamul stă spart aproape de 
jumătate, solnița e chioară de-un ochi de 
sare și știrbă de catarg; lîngă masă, în stînga, 
2 pantofi de damă, galbeni și scîlciați, 
umpluți cu șosete murdare, își așteaptă 
stăpîna etc., etc.

Trei sferturi din cantină s-a umplut, 
oamenii stau la mese cu căciulile în cap și 
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bat din tacîmuri, ei, ce faceți, strigă ca
reva, s-a făcut de douășpe jumate și noi la 
unu’ începem treaba. Gata, gata, gura, 
acu’ vă servim. Pereții sînt vopsiți într-un 
verde pătimaș, caut să văd unde scrie 
poftă bună și nu văd nimic, doar deasupra 
intrării scrie, cu literoaie de-un metru, 
«Bine ați venit». Mare, cu cretă.

Profit că mîncarea încă nu e servită și-i 
întreb pe vecini cum stau treburile la cantina 
lor, sînt mulțumiți sau nu, dar așa, pe șleau, 
cinstit și lăutărește. Mănînc aici de un an, 
îmi răspunde Necula, și n-am de ce să mă 
plîng Mincarea^e destul de bună, dar cantina 
e ținută cam în dezordine. In general, merge. 
Șase lei dai. șase lei mănînci, și înțeleg că 
e vorba de un abonament la «comun», 
mai ieftin și fără desert. Apoi tace brusc. 
Se ridică de la masă, traversează cantina, 
se cațără pe un scaun și deschide aparatul 
de radio, pitulat într-o cutie ca o cușcă. 
Benone Sinulescu. Mai tare, fiule, mai tare, 
se aude o voce și instalatorul din Băneasa 
se conformează. Glasul dulce al lui Benone 
se luptă din greu cu pereții, ii asediază, și 
în sală nu se mai distinge nici o vorba, 
poți să tragi și cu tunul.

Mănînc ciorba de carne, cu poftă E bună, 
e gustoasă, ciorbă de cazan, cum ar zice 
mama, adică oricum ar fi făcută tot bună e. 
Despre tocănița care a urmat n-aș mai pui ea 
spune același lucru decît dacă aș minți. 
Bucata de carne era cît un degetar și era 
zgîrci, iar legumele însemnau mai ales ceapă. 
O dată ceapă. De două ori ceapă. De trei 
ori, gata, s-a adjudecat, nu era tocăniță 
decît în lista bucătăriei, în realitate era 
mîncare de ceapă toată ziua!

Primesc murăturile pe o farfurie separată, 
ba mi se aduce chiar și un teanc de șervețele, 
vecinii se uită cu invidie la bucățelele de 
hîrtie creponată și cel din stînga îmi șoptește: 
«V-au reperat». Crezi?. îl întreb Cu sigu
ranță, dacă tot scrieți în carnet, aici n-ai 
timp nici să mănînci, darmite să scrii. 
Nu trec nici 10 secunde și mi se aduce 
desertul, pișcoturi. Le înfulec și sînt gata să 
mă ridic de la masă, am terminat, dar ceilalți 
n-au ajuns nici la felul al doilea. Mă încăpă- 
țînez, rămîn pironit pe scaun și femeile în 
șorțuri încrucișează priviri disperate, ce-o 
mai vrea ăsta, ce și-o mai nota, de ce nu 
și-o vedea de drum?, cred că se întreabă, 
doar stăpîna pantofilor galbeni de sub masă 
nu pare să fie neliniștită. O depistez. Ser
vește desculță, apoi nu mai servește, aleargă 
o pisică, zît, zît, și oamenii de la mese ii 
țin isonul. Zît. zît.

Un altul vociferează să-i schimbe murătu
rile. așa ceva să dai la cai!, țipa omul, dar 
nimeni nu-l aude. Toată lumea participă 
fa campania de pedepsire a pisicii intruse, 
măi, nea Ioane, îl liniștește un vecin, du-te 
și te plimbă cu murătoarele matale, că mai 
ai zece minute pînă la unu!
Mă ridic, zic să ne fie de bine, ritual pe

Prin legea cantinelor-restaurant din în 
treprinderi, responsabilul cantinei este o 
persoană din afară, numit de consiliul 
popular. Normal ar fi ca acesta să nu-ș> 
bage doar nasul în mîncare, ci să țină cu 
uzina,și a ține în cazul de față înseamnă a 
fi gospodar descurcăreț și sufletist. Ceea 
ce nu s-a nimerit a fi Alexandru Terpeș. 
fostul responsabil al cantinei de la «Electro- 
putere», care a așteptat venirea iernii cu 
mîinile în buzunar, lăsînd baltă aproviziona
rea cu cele trebuincioase: cartofi, murături, 
fasole, cite și mai cîte.

Gospodăria anexă de porci începuse și 
ea să sufere săraca și tocmai existența ei 
este serioasa bază a cantinei care a permis 

care l-am deprins de pe vremea cantinei 
studențești din Pasaj, să ne fie, aud de două 
ori, și o iau printre mese, intru în biroul 
conducerii cantinei. încăpere in care, cu o- 
oră mai devreme, plătisem 9 lei pentru 
un bon.

— Aș vrea să vorbesc cu tovarășul direc
tor.

Femeia care mi-a vîndut bonul și despre 
care voi afla că o cheamă Stana Cralevici, 
ajutor de gestionar, se uită la mine cu o 
curiozitate neascunsă. Mă cîntărește de la 
căciulă pînă la galoși, de unde sînteți, ma 
întreabă, de la presă, zic eu, și simt că 
femeia răsuflă ușurată, de la «Steagul ro
șu», nu-i așa? li spun că nu, și atunci se 
îndreaptă în scaun, ia un ton oficial, și îmi 
răspunde:

— Noi n-avem director, ci responsabil. 
Dar tovarășul Decebal Marinescu e plecat să 
plătească niște furnizori și nu știu cînd 
revine.

Mă uit la ceas, e unu și un sfert, oră de 
vîrf, gîndesc, pentru activitatea cantinei și 
responsabilul și-a găsit tocmai acum să-și 
plătească furnizorii, în sfîrșit, treaba lui și a 
celor care îi dau salariu. Stana Cralevici 
îmi dictează după acte: sînt înscriși 270 
de abonați și mai vindem, zilnic, 40—50 de 
bonuri flotante. Reclamați! aveți?,o iscodesc. 
Nu știu, cu reclamațiile se ocupă personal 
tovarășul responsabil.

Intrăm'împreună în sala de mese. E fum. 
Oamenii și-au aprins țigările. Vai, vai, se 
lamentează gazda, dar aici nu e voie de 
fumat. De unde știți,o întreb. Scrie undeva, 

trebuie să fie un anunț, două, caută cu 
privirea peste verdele pereților, caută și 
iar caută, dar eu știu că nu v.i găsi nimic, 
și dacă știu eu,care iau leata de la «Flacă
ra», că nu scrie,cred că ar trebui să știe 
și femeia din fața mea care ia leafă de la 
cantina Trustului județean de construcții 
Ilfov. Dar cu pantofii ăștia ce-o fi, mă prefac 
mirat și-i arăt încălțările de care m-am 
împiedicat mai devreme. Privește la ei ca 
la o farfurie zburătoare, măi, fetelor, ale 
cui sînt ciubotele de-aici?, le-ați lăsat chiar 
în drum, ce Dumnezeu, strigă cu necaz. 
Dar fetele își văd fiecare de treabă, pantofii 
rămîn mai departe sub masă și parcă aș 
fi tentat să scriu, ca-ntr-un basm, că ei se 
mai află și acum tot acolo, dacă nu i-o fi 
luat cineva, un milostiv care să-i ducă la 
cizmar. Să-i pingelească.

Pe drum, spre gară, mi-am tot făcut soco
teala că am mîncat destul de bine într-o 
cantină din Giurgiu, despre care confra
tele de la «Steagul roșu» și-a făcut o «ilu
zie falsă» și al cărei responsabil își plătea 
furnizorii la o oră de virf. Am mîncat cu 
poftă, poate și pentru că pe perete scria 

Bine ați venit». Mare, cu cretă, ca în 
gară.

Ovidiu NEGOIȚÂ

ca la «Electroputere» carnea să fie carne, 
iar beneficiile, beneficii; printre altele,pii- 
nea neagră, proastă, a fost înlocuită cu 
pîine albă, prețurile meniurilor rămînînd 
aceleași: 4,50 la meniu I și 6,50 la al ll-lea.

Revenim la responsabilul cel fără tragere 
de inimă: comitetul de cantină de la «Elec
troputere» a propus consiliului popular în
locuirea lui și se așteaptă evenimentul. Un 
delegat al fostului T.A.P.L — acum între
prinderea județeană de gospodărie comu
nală și locativă Dolj — care a participat la 
analiza muncii «și-a însușit punctul de ve
dere al uzinei și-a promis că va trimite un 
om corespunzător». Din cîte am înțeles, 
patronarea cantinelor-restaurant de către 

aceste foste T.A.P.L.-uri, în alte locuri de 
către cooperația de consum, seamănă destul 
de bine cu dragostea mamelor vitrege din 
convingere. Cu doi stăpîni nu e niciodată 
bine — ne spune Nicolae Cumpănașu, din 
comitetul sindicatului — consiliul popular 
numește responsabilul, întreprinderea jude
țeană de gospodărie comunală și locativă 
dă decizia de încadrare a contabilului și 
pune la dispoziție cadrele de specialitate. 
Uzina asigură baza materială și mai ales 
răspunde în fața oamenilor, pentru că dacă 
mîncarea nu este bună sau variată pe cine 
își varsă nervii abonatul? Noroc că la 
«Electroputere» există un comitet de can
tină care nu așteaptă «ca situația să devină 
alarmantă»; în momentul în care mîncarea 
a început să rămînă în farfurie, sus-numitul 
:omitet ține loc și de mamă și de tată, 
presupunînd că pentru necesitățile acestui 
articol am avansat instituția patronatoare 
de la gradul de mamă vitregă la acela de 
tată pur și simplu.

*

înființată de mai puțin timp, deci mai 
fără experiență, cantina-restaurant a între
prinderii de prelucrare a aluminei din Sla
tina trebuie să dea vîrtos piept cu indife
rența celor care o patronează — întreprin
derea județeană a cooperației de consum — 
care o fi avînd ea premiul I pe țară pentru 
alte merite, dar în nici un caz nu pentru 
grija față de soarta celor de la I.P.A. Respon
sabilul cantinei, llie Lupu, este obligat să 
fie de toate și magaziner. Are la dînsul o 
adresă prin care este îndemnat să se descurce 
cu cartofii pentru iarnă din surse proprii. 
Care or fi acelea? Pentru neprețuitul usturoi 
a pierdut o noapte ducîndu-se la Caracal

... tocmai 
fiindcă se 
mulțumesc 
cu puțin, 
docherii merită 
mai mult

La Galați, care nu mai este un oraș nou, 
ci unul cu orologii, în restaurant fetele 
vorbesc grecește, e cald și dacă ai încerca 
la numitul Cosoreanu Aurica, ești servit ele
gant, pentru 10 lei. cu douăfelifri demîncare: 
unu și doi. Jos, în port, la etajul întîi al 
unei clădiri noi, pe firmamentul căreia 
scrie: T.A.P.L. cantină — restaurant D.N.F., 
nu e cald, cu 4,50 lei te autoservești cu 
felul unu, care pare mereu același, și la 
alegere cu felul doi. Mama Maria Moraru 
spune: «Mie îmi plac copiii, fie ei cît de 
urîți sau obraznici». Fiindcă aici servesc 
masa și elevii Liceului industrial de tran
sporturi, care, în schimbul dragostei ei, 
o ajută cînd are nevoie. (Ea îi apară în fața 
președintelui de sindicat, care ar vrea să-i 
vadă stînd smirnă, iar ei șoptesc, astfel 
încît să fie auziți: «Mama Maria e femeia 
cea mai bună din lume».) Cantina se numește 
«unitate bine chibzuită», fiindcă are bilanț 
propriu și cont în bancă, dar și fiindcă din 
cei 3 lei cît rămîn după ce se scade regia 
n-ar reuși să gătească două feluri de care să 
fie mulțumită chiar și subinginera Elena 
Stanciu, detașată temporar de la București.

Pentru cine nu e gălățean, mîncarea. e 
foarte bună, zice stagiara, deși tacîmurile 
sînt strimbe, adică furculițele, pentru că de 
cuțite n-am auzit să existe». Nemulțumiți 
mai sînt desigur copiii, care uneori nu se 
satură la prînz și niciodată dimineață: «ju
mate cană de ceai rece și o feliuță de mezel, 
iar o dată pe lună cașcaval», cei de la școala 
de calificare, niște zdrahoni de bărbați caic 
spun că «nici cu tancul n-ai găsi o felie de 
carne ca lumea» și tovarășii inspectori de 
la București: «nu se respectă rețetarul și nu 
se asigură cantitatea minimă de calorii». 
Mama Maria și celelalte femei care deservesc 
cantina dau dreptate fiecăruia în parte, 
pentru motivul obișnuit că ucrurile stau 

să-l achiziționeze. Abatorul le rezervă carne 
fie prea grasă de porc bine învelit în slă
nină, fie de vită cu coastele prea la vedere. 
La onorarea unor comenzi de mărfuri mai 
căutate — și foarte căutat este, bunăoară 
aci Pepsi-ul, pentru că apa de Slatina nu 
este tocmai îmbietoare și prea sănătoasă 
sînt trecuți cu vederea. Nimeni nu-i în
treabă pe cei de la Slatina ce-i doare, ce le 
trebuie și sînt doar o cantină-restaurant 
tînără care trebuie să-și facă vad nu din 
rațiuni comerciale, ci umane. Mîncarea nu 
poate fi deocamdată mai ieftină de 6 lei la 
comun (fără desert) și de 8 lei la regim 
special (a se observa diferențele de prețuri 
față de «Electroputere», dar în primăvară, 
cînd gospodăria anexă înființată de două 
luni va da prima producție, prețul de cost 
va coborî), deci atuul ei trebuie să fie în 
primul rînd calitatea. Și apoi Să nu uităm: 
muncitorii de la întreprinderea de prelu
crare a aluminei sînt. cei mai mulți, oameni 
abia desprinși de la sat, la ei banul are alt 
rost, se despart mai greu de el, țin ca sala
riul să le fie întreg, preferă mîncarea din 
pachetul de acasă; deci atragerea lor la o 
masă caldă, sănătoasă, trebuie să aibă cîteva 
puncte de sprijin serioase. Deocamdată mă- 
nîncă la cantină doar vreo 200 de oameni. 
Am picat printre ei neanunțată, am mîncat 
acolo bine, curat, cinstit, dar nu este drept 
ca un singur om inimos să fie lăsat să se 
descurce singur și cu carnea, și cu usturoiul, 
și cu murăturile. întrebarea pregătită pre
ședintelui I.J.E.C.O.P., tovarășul Sandru: 
«De cîte ori v-ați gîndit în ultima săptămînă 
la cantina de la I.P.A.»,a rămas neenunțată 
verbal, dumnealui nefiind în acele zile in 
Slatina.

Magda MIHĂILESCU

întocmai așa și își văd mai departe de trebu 
rile lor, spală vasele cu apă rece cum < 

gheața, mătură și deretică la temperaturi 
de afară pînă s-o repara centrala termic.i. 
gătesc pentru cei cărora le place mîncare.i, 
deși cînd e mazăre nu e fasole, cînd e fasole 
nu e mazăre, iar halva, marmeladă, unt și 
brînză în depozitele T.A.P.L. nu s-au mai 
găsit în ultima vreme pentru cantină. Rețe
tarul e bun, atît de faun încît este același 
cu al restaurantelor din centru, iar bucătă
reasa Ioana Soroceanu afirmă că i-ar plăcea 
să-l respecte, fiindcă ea ține la oameni de 
"16 ani, de cînd face meseria asta.

Specificul unei cantine nu este, cum s-ar 
putea crede, mîncarea, ci faptul că, deși e o 
«unitate bine chibzuită» și se autoconduce, 
nu are voie și nu e bine să aibă beneficii. 
Astfel stînd lucrurile, «evidența, hîrțoagele, 
cum s-ar zice, sînt la fel de importante 
pentru abonații cantinei, ca și buna creștere 
și înțelegerea lor pentru salariații unității. 
Nimeni nu pierde, nimeni nu cîștigă, în 
interesul comun și general». Contabila șefi 
a unității, care cunoaște importanța ordinii 
contabile, a impus-o cu ajutorul oamenilor 
controlați și deci educați de ea, elimînînd 
viciile ascunse și mai puțin ascunse ce pot 
apărea într-o cantină: dezordine, risipă, 
abuz. Dar și în aceste condiții, cu 3 lei nu 
poți respecta caloriile, rețetarul și nici 
mulțumi gustul tuturor abonaților. Deși, 
afirmă Mariana Nica, multe se pot face dacă 
oamenii sînt cinstiți și controlați. Și se face: 
«probabil că s-a anunțat mai de mult inspec
ția asta, e de părere un muncitor, fiindcă în 
ultimul timp masa s-a îmbunătățit foarte 
mult». Vizita nu fusese anunțată, o declar 
public, și trag concluzia că se pot face in 
continuare multe alte îmbunătățiri: șerve
țele la masă, tacîmuri suficiente, fețe de 
masă curate, dar cîte nu s-ar putea face 



într-o cantină? Sinceritatea ne obligă însă 
să fim și drepți, adică să ne declarăm de 
acord cu Nica Maria cînd afirmă că menirea 
unei cantine este să fie ieftină, mai ales în 
condițiile unui port, unde docherii s-au 
obișnuit din tată în fiu să lucreze la minus 
20 grade, cu o ceapă și o bucată de pîine 
toată ziua. Ca să-i atragi spre o mîncare 
caldă, ea trebuie în primul rînd să coste

puțin. Elevii, aflu, vor primi o cantină nouă 
poate și alte instituții vor urma la rînd. 
cantina din Bazinul nou al Dunării va rămîne 
a docherilor. Dar tocmai fiindcă se 
mulțumesc cu puțin, docherii merită mai 
mult. Apărînd prețurile actuale cu motive 
de tandră profunzime, conducerea cantinei 
dispune de posibilități, totuși, limitate în 
îmbunătățirea meniurilor, fapt de care ar

La Fabrica de țevi din Roman mi se spune 
că la cantina lor începe să se servească masa, 
masă caldă cu trei feluri de mîncare, de la 
ora 9,30 și pînă la 14. Cînd unii își iau micul 
dejun. Și pentru că mi se observă surprinde
rea, mi se explică: uzina e Ia 10 kilometri 
de Roman, iar din cîteva mii de muncitori, 
mulți, toarce muiți, cmar cei mai muiți, majo
ritatea sînt aduși cu cursa uzinală C.F.R. din 
împrejurimi și nu din imediatele împrejurimi, 
ci de pe raze de 50-60 kilometri. Se scoală 
oamenii la patru, unii mai devreme, nu pot 
mînca la ora aia. Și chiar dacă. E siderurgie, 
e muncă grea,bărbătească, de forță și energie. 
Dacă mănîncă omul bine, muncește bine. Știut 
de cînd lumea. Omul are nevoie să aibă la pauza 
Iui, cînd îi e foame, o masă caldă, prînz în 
toată legea. Dacă nu cred, să poftesc să vădi

Dar, înainte de a pofti să văd cîteva cantine 
muncitorești din județul Neamț, cum mi-am 
propus, am purtat mai întîi o discuție despre 
ele. Despre cantinele care există, despre can
tinele care ar trebui să fie, cele existente și 
cele inexistente încă, despre cele de care omul 
are nevoie. Cu juristul Vasile Mierluscă, respon
sabilul cu probleme sociale in Consiliul jude
țean al sindicatelor. Aflu că în județul Neamț, 
județ prea binecunoscut, cu mare pondere 
industrială, sînt trei cantine-restaurant cotate, 
la nivelul cerințelor, ca foarte bune, ca model: 
de la C.F.S., de la C.l. Chim, și a treia de la 
Combinatul de lianți si azbociment Bicaz. 
Cam puține, spun, și este de acord cu mine. 
Pînă la calitate, să vedem ce-i cu cantitatea.

— Dacă am face un sondaj în rîndul salaria- 
ților din Piatra Neamț, de pildă, am mai desco
peri muiți doritori, solicitanți să mănînce la 
cantină?

— Nu mai e nevoie de o testare, adunările 
sindicale din această toamnă au ridicat cîteva 
probleme sociale acute: creșe, cămine și can
tine. Nu sînt suficiente. Avem întreprinderi 
unde nu există deloc. Avem în oraș o micro- 
platformă industrială fără nici una. E vorba 
de Fabrica de tricotaje «8 martie», cu un 
mare număr de femei, de Fabrica de hîrtie și 
celuloză «Reconstrucția» și de Fabrica «Comu
na din Paris», fiecare cu alte cîteva mii de 
salariați.

— Și problema este nerezolvabilă?
— Discutam cu directorul comercial de la 

«8 Martie» și propunea o soluție nemaipome
nită. Se gîndea că s-ar putea face prin cooperare 
între cele trei întreprinderi. Dacă ministerele, 
centralele ar avea mai multă încredere în noi 
și s-ar interesa mai mult de problemele sociale 
ale muncitorilor de aici, n-ar fi imposibil de 
rezolvat. Coordonator de inițiativă, coordona
tor de credite ar putea fi Consiliul popular 
municipal.

*
Intrăm în cîteva cantine. Propun însă un 

drum invers. Să n-o luăm prin sala de mese, 
ci pe dincolo de ușile ei, să privim în și prin, 
«culisele» cantinelor.

— Am vrea să facem un microrestaurant în 
centru, în Piatra, pentru copiii-elevi ai sala- 
riaților noștri, ne spune Gheorghe Bălan, șeful 
cantinei de la C.l. Chim. Am face acolo și o 
secție mare «Gospodina» cu semipreparate: 

putea profita întreprinderea de alimentație 
publică și Direcția navigației fluviale, inves
tite cu dreptul și putința de a interveni 
nelimitat în dotarea unităților și înfrumuse
țarea vieții docherilor. Desigur, întreprinde
rea de alimentație publică are un plan pe 
care și-l poate realiza mai ales prin unită
țile care îi aduc un beneficiu constatabil 
în bancă. La obținerea acestui beneficiu al 
alimentației publice concură tot felul de 
lume, cum arăt la începutul articolului, și 
privind cinstit adevărul, așa cum e el, putem 
afirma că planul fiind al oamenilor pentru 
oameni avem dreptul și obligația să acțio
năm în favoarea acelora pe care îi iubim, 
adică a oamenilor!

Nicolae CRISTACHE

treaba e 
complicată rău, 
și în plus-lipsă 
de personal 
calificat

noi le-am putea face mai ieftine decît în comerț.
— Excelentă idee, mă entuziasmez. Și de 

ce nu faceți?
— Ah, treaba e complicată rău. Cei de la 

comerț zic, conform unor dispoziții M.C.I., că 
e o sarcină a organelor comerciale și să nu ne 
băgăm. Mi-au închis gura. Eu vreau să fie legal. 
Al doilea motiv: localul. Nu putem face rost 
de local.

— Alte greutăți mai aveți ?
— Greutăți deosebite nu-s. Ne descurcăm. 

Ba nu, notați totuși, treaba asta cu perso
nalul. La capitolul personal calificat pentru 
cantine, sîntem deficitari pe județ. Mai ales 
la bucătari și cofetari.

*
în sfîrșit, au și cei de la întreprinderea me

talurgică Roman cantină. Cît s-au luptat, cît 
s-au zbătut cu aprobarea fondurilor, cu pro
iectul, cu proiectantul, care nu prevăzuse 
pivnițe, depozite... S-a întîrziat de vreo două 
ori darea în folosință — probleme, reproșuri, 
alerte — și în fine, marea, frumoasa, ultra
moderna cantină de 1 000 de locuri, situată 
între clubul și căminul muncitoresc cu 600 de 
nefamiliști ai I.M.R.,s-a inaugurat în august ’72. 
Senzația orașului: la cantina I.M.R. se mănîncă 
mai bine ca la «Moldova» (restaurant de 
centru, categoria I).

Și brusc, la un moment dat, încep să curgă 
reclamațiile: cantina merge prost, mîncarea 
devine de nemîncat, meniurile de nerecunos
cut. Ce s-a întîmplat? Să privim iarăși dincolo 
de sala de mese. în bucătăria ultramodernă — 
autoclave, robot culinar, mașină de spălat 
vase... —, în doi stîlpi dreptunghiulari uriași, 
două hăuri uriașe, acoperite cu greu cu carton, 
încep destăinuirile. Sînt niște lifturi, adică 
locul pentru lifturi, prin care să se aducă ali
mentele de la magazie și de la camerele de 
curătat dm subsol în bucătărie. Nu funcțio
nează. N-au funcționat niciodată. Nici nu sînt 
montate. Pentru ca furnizorul, «Ascensorul ; 
București, a trimis lifturi defecte. A făcut 
du-te-vino de vreo trei ori un specialist între 
București si Roman, dar tot n-a rezolvat. 
Forme, birocrație, tergiversări, iar fetele 
cară pe scări lăzile și coșurile, își rup șalele 
și amenință că nu mai râmîn aici. Cantina 
este cam bizar concepută, deși mi se spune 
că așa e modern (mă rog, unde nu mă pricep, 
nu mă pricep !), cu bucătăria la vedere, deschisă 
spre sala de mese, impune o curățenie și o 
ventilație perfecte. Curățenia se ține deoram 
dată, dar ventilație cu ce? «Avem doar partea 
de evacuare a aerului, n-avem partea de in- 
trare^îmi explică directorul comercial de la 
I.M.RV loan Filip. Iarăși treabă făcută pe jumă
tate. în culpă, întreprinderea «Ventilatorul».

-— Dar cred că nu pentru asta mîncarea a 
fost proastă și a nemulțumit oamenii?

— Nuuu, sigur că nu. Uitați, e aici și comer
țul, tovarășul Condu, cu care sîntem în conflict 
de la început, de ia angajarea personalului.

încep să-și plaseze replicile, elucidîndu-se 
de fapt cert și foarte clar: întreprinderea co
mercială Roman n-a facilitat prioritățile în 
aprovizionarea cantinei, n-a ajutat în asigura
rea unui personal calificat, nu întreprinde 
nimic pentru calificarea celui existent. Se 
vede clar, cineva nu înțelege încă bine Legea 
nr. 9, și acestea nu sînt cantinele.

Cici IORDACHE

izbînda binelui
Mărturisesc că păstrez în ființa mea dor 

și dragoste față de satul și oamenii în mijlo
cul cărora am crescut. Am plecat din Siriu 
cu ani în urmă, dar niciodată nu m-a pără
sit tulburătoarea sa imagine de sat de munte, 
cu tăietori de lemne și crescători de vite, 
cu ape repezi și mori străvechi. Cele mai 
multe dintre cîntecele mele sînt inspirate 
din viața acelor oameni și a acelor locuri 
dragi. Totdeauna pe unde am umblat în 
țară sau dincolo de granițele ei am purtat 
cu mine chipul satului meu. Și n-a trecut 
niciodată prea multă vreme ca să găsesc 
răgazul să-mi văd părinții, să-mi văd vecinii, 
să-i văd pe toți acei care acolo, sub steiurile 
Buzăului,își duc viața lor de oameni de munte 
și tot de atîtea ori mi s-au arătat bucuroși 
de întîlnire, mîndri că le duc «glasul și gîn- 
durile în lumea largă», cum atît de frumos 
mi-a spus recent un consătean.

Dar iată că s-a întîmplat și un necaz. La 
sfîrșitul unei asemenea întîlniri cu satul 
meu, la plecare, un alt consătean, mi-a cerut 
un sfat: Ce poate el să facă, dacă s-a produs 
o alunecare de teren, degradîndu-i casa, iar 
primarul și președintele C.A.P. nu-i dau alt 
teren nici cu bani, nici fără bani? Ce poate 
el să facă în situația în care e nevoit să-și 
adăpostească cei patru copii într-un canton 
de cale ferată? El se plînge, el cere sprijin, 
dar nimeni nu-l ascultă, deși toate legile 
țării, dacă ar fi aplicate întocmai și în cazul 
lui, i-ar da toată dreptatea?!...

l-am spus să se adreseze revistei «Flacăra». 
Să descrie această întîmplare din viața lui, 
fiindcă există acolo o rubrică: «Flacăra la 
dispoziția dumneavoastră». Mărturisesc că 
acest sfat l-am dat gîndindu-mă tocmai la 
această rubrică, devenită foarte cunoscută în 
rîndurile cititorilor: a fost ceea ce am avut eu 
atunci ia indemînă. Și omul m-a ascultat: 
s-a adresat revistei și i s-a publicat scrisoa
rea. Ba mai mult: s-a trimis la scurt timp 
și un reporter, un excelent reporter, Eugen 
Seceleanu, să facă o anchetă. Și s-a constatat 
că omul avea dreptate. Cu toate astea, atît 
primarul (față de care, personal, am toată 
stima și respectul cuvenit, ca om care a 
înfrumusețat prin activitatea sa locurile în 
care m-am născut),cît și președintele C.A.P., 
în loc să-l repună pe om în drepturi, au în
cercat să răstălmăcească lucrurile în fel și 
chip. Pe dumnealor nu-i interesa soarta 
omului și a celor patru copii care dorm în
grămădiți, în condiții insuportabile, care 
n-au unde-și face lecțiile ca lumea, care des
chid ochii spre viață ca spre tabloul unei 
crunte mizerii — imagine pe care n-o mai 
merită nici un copil din țara aceasta — pe 

Președintele C.A.P.-Siriu, Olteanu Nicolae, într-un alt mo
ment din suita de imagini aflate în fototeca noastră și care-l 
arată pe acesta, ca și prima oară, flancat de sticle în care a fost 
și vin înainte de a-l bea.________

dumnealor îi interesează cu totul altceva: 
cine i-a dat omului acel sfat? Cine l-a în

demnat pe Podosu să scrie revistei «Flacăra»?
Și au aflat. Și președintele C.A.P. (față de 
care nu mai am nici un respect) a inventat o 
frază pe măsura gîndirii și caracterului său: 
«Păi, știm noi de ce a scris reporterul, că 
i-a făcut Benone un cîntec și l-a îndatorat».

De prisos să spun că eu pe Eugen Sece
leanu (adică pe reporter) l-am cunoscut 
abia după ce a publicat reportajul în revistă. 
Am vrut să-l cunosc tocmai pentru că mi s-a 
părut a fi nu numai un talentat ziarist, dar 
și un om al spiritului drept.

Ceea ce mi-a adus multă amărăciune în 
suflet a fost optica aceasta a președintelui 
C.A.P. cu privire la cinste. Nu se caută deci, 
după convingerea sa, un adevăr în țara a- 
ceasta, decît dacă îl îndatorezi pe acela care-l 
caută, decît dacă îi cînți la ureche, cum s-ar 
zice.

Dar pe cine a ajutat reporterul? Cu ce 
era el dator față de mine? El a plecat în satul 
meu conform spiritului revistei la care lu
crează, conform spiritului general care gu
vernează legea sentimentului de dreptate 
și omenie. Iar președintele C.A.P. trece 
printr-o viziune foarte stranie toată această 
străduință pe care oamenii o depun pentru 
a domni pretutindeni, în oricare loc din 
țară, lumina și nu bezna.

Aud (deși s-au publicat articole în revistă 
despre acest caz) că nedreptatea nu s-a 
reparat, ba mai mult, toți cei care i-au dat 
reporterului relații sînt acum ponegriți și 
supuși unui soi de teroare morală cu scopul 
nedeclarat de «a-și vedea de treburile lor». 
Las la o parte faptul că Siriul fiind o comună, 
face parte dintr-un județ, că autoritățile aces
tui iudeț si factorii responsabili ar fi trebuit 
să fi rezolvat de mult acest caz, mă întorc 
la satul meu, la cei care-l conduc, cu gîndul 
că întîmplarea este atît de ușor rezolvabilă, 
acolo pe loc, îneît numai o rea-voință poate 
să fie piedică.

Am ținut să scriu aceste rînduri fiindcă-mi 
pare foarte rău că în satul meu, a cărui ima
gine frumoasă este atît de adînc păstrată în 
cîntecele noastre, s-a petrecut o nedreptate 
cu un om și că această nedreptate n-a fost 
încă înlăturată.

Sîntem în pragul Anului nou, vom ridica 
fiecare cîte un pahar de vin pentru sănă
tate, pentru fericire, pentru o viață fru
moasă.

In ce mă privește îl voi ridica și pentru 
izbînda binelui.

Benone SINULESCU
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Alarma

Florina Tomescu este elevă 
în anul ll-C la Liceul «Gheorghe 
Sincai» din București. Dese
nează încă de cînd avea 2 ani 
(«Am desene de la 2 ani, dar 
cele de la 3 ani sînt mai bune»), 
acum are 15. Că desenează de 
mică nu mai are de ce să mire 
pe nimeni, creionul și hîrtia, 
creta și asfaltul fiind, în ordi
nea importanței, printre pri
mele jucării ale oricărui copil. 
Mai ales <ă nouă, părinților, ni
mic nu ne face mai multă plă
cere decît să ne mîndrim cu 
talentul propriilor noștri copii.

Este și firesc să fie așa, talentul fiind sigur 
unul dintre însemnele copilăriei, însemne 
pe care unii dintre noi și le pierd mai de
vreme sau mai tîrziu, iar alții, puțini, și le 
cultivă. Nu s-ar putea spune că Florina To
mescu a făcut pînă acum eforturi speciale 
în desen, ba, mai mult, cîțiva ani nid n-a 
desenat. («Ori n-am avut chef, ori n-aveam 
modelele pe care le am acum, în școală, și 
pe urmă trebuie să mărturisesc că numai 
la școală am avut timp să desenez, în unele 
ore libere, și de aceea m-am obișnuit cu 
«carioca», iar primele desene sînt făcute 
chiar pe foi de agendă».) Bineînțeles că în 
preajma elevei nu s-a aflat, cel puțin pînă 
acum, nid un profesor de desen aidoma celui 
din Vulturești, care cu entuziasmul și cu 
priceperea lui s-o fi îndrumat și s-o fi ajutat 
să redescopere și altfel decît instinctiv linia 
și cromatica desenului. («Pentru mine orele 
de desen au fost perfect inutile, spre deose
bire de orele de muzică de la liceu care sînt 
tot atîtea prilejuri de discuții despre artă 
și pentru care îi sînt atît de recunoscătoare 
profesoarei Gabriela Munteanu».) Intere
sant, nu! O elevă cu înclinații plastice atît 
de vădite îi este recunoscătoare în primul 
rînd profesoarei de muzică, și aceasta nu 
din capriciu, d pur și simplu pentru a corn 
pensa pe plan spiritual absența profesorului 
de desen. Tot în compensație, Florina To-

nei

Cheile Dimbovicioarei

soarele^ 
norocosul 

nostru 
prieten

mescu, beneficiind de un mediu familial fa
vorabil picturii, s-a putut informa cît de 
cît în artele plastice, stabil indu.-și chiar și 
niște preferințe («Dintre pictorii străini îmi 
plac foarte mult impresioniștii, Picasso, Van 
Gogh, Matisse, dintre cei români—Pal lady, 
Ciucurencu, Sabin Bălașa și Piliuță»), înso
țite de criterii ce, treeîndu-se peste vîrsta 
sa «teribilă», sînt atît de serioase îneît par 
că o depășesc («Din pictura figurativă rețin 
îndeosebi portretul, însă pictura abstractă, 
cînd e bună, mă cucerește, pentru că în ea 
sînt înlăturate-accesoriile lipsite de impor
tanță ale obiectelor, redîndu-se esențialul

Pasarea mea
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distilat prin mintea artistului pentru a fi 
exprimate sentimentele, complexele și ob
sesiile în ce au ele caracteristic, nu altfel» ) 
lată, ne-am putea șopti, ironizînd, dar și îm- 
bătrihindu-ne fără măsură, coptii de azi nu 
fac numai «pictura naivă» sau dacă o fac 
poate că nu sînt neapărat dispuși să i se 
spună astfel: copiii de azi nu mai desenează 
o vacă, pentru că au văzut odată, pentru 
prima oară, o vacă, ei vor, cine știe, să dese- 
neze ideea de vaca și poate pentru asta nu 
prea îi înțelegem noi maturii și ne tot mi
nunăm de liniile lor strîmbe, ori de culo
rile uneori atît de «inadecvate» obiectului. 
(«Nu lucrez zilnic, am unele momente în 
care simt că nu mai pot suporta o idee în 
gînd și vreau atunci s-o îmbrac în culori».) 
In privința aceasta Florina Tomescu, prin 
ceea ce spune, dar mai ales prin ce și cum de
senează, este o strălucită reprezentanta a 
ceea ce numim, cînd vorbim de copiii de 
astăzi, inteligență și candoare. Atît de tî- 
năra pictoriță are un instinct cromatic de
osebit, o intuiție a culorilor de rară expre
sie (Pom în amurg, Flori, Cheile Dîm- 
bovicioarei. Pasărea mea), dar și o inte
ligență polemică mereu în conflict cu tot 
ceea ce i se pare inutil și plicticos acasă, dar 
mai ales la școală, neexistînd portret, nici 
chiar cel făcut colegei ei de bancă, în care 
să nu strecoare o cît de mică ironie, ajun- 
gînd uneori chiar pînă la batjocură (Șefa 
clasei, de exemplu). Aparte, apropiate de 
adolescență în măsura în care Florina se 
îndepărtează totuși de copilărie (Vaca de 
la Bran), sînt cîteva desene făcute în ultima 
vreme, desene în care încep să se întrevadă 
întrebările grave ale generației din care 
face parte, generație căreia nu-i lipsesc, cum 
nu ne-au lipsit nici nouă, întrebările (Alar
ma). A comenta excesiv desenele Florinei 
Tomescu acum, cînd ea se află abia în capă
tul unui drum pe care s-au pierdut atîția, 
ar însemna să fabulezi. Nu știm și nici nu 
putem ști pînă unde va ajunge ea, ne place 
însă să credem, să mizăm, dacă se poate, pe 
talentul său atît de timpuriu, așteptînd cu 
răbdarea pe care ne-o impune realizarea 
unui destin de excepție ca peste cine știe 
cîți ani să putem admira o pictoriță de voca
ție.

Iulian NEACȘU
Colega mea de bancă Pom în amurg

Flori Vaca de la Bran
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ochii marthei
Eram pe Calea Victoriei, cu vreo treizeci 

și ceva de ani în urmă. Mă oprisem la o 
vitrină de librărie, cu Camil Petrescu. La 
un moment dat, el s-a întors și s-a desco
perit înaintea unei limuzine, care trecea 
încet, l-a răspuns o doamnă foarte elegantă 
și mai ales cu un fermecător surîs condes
cendent, care a coborît pieziș peste mine. 
Desigur, îmi scosesem și eu pălăria, uimit de 
apariția maiestuoasă și uluit, cum spunea 
Camil, de privirea adîncă a ochilor, încercă
nați de khol.

— Cine-i «prințesa»?, întrebai ironic, 
după ce m-am recules.

— Ai nimerit-o, e prințesa Martha 
Bibescu!

— Prințesă, de I... dar se poartă ca și cum 
ar fi.

— E coborîtoare, prin mama ei, din 
Mavrocordați.

— Iar soțul ei, nepotul în linie dreaptă 
al domnitorului George Bibescu, prin mama 
lui, se poate mîndri că păstrează în vine 
sînge din sîngele marelui Napoleon.

— Așa este! Văd că ești informat. Ai 
citit Une fille de Napoleon!

— Da, și-ți pot spune și subtițlul cărții 
apărute în 1921: «Me'moires d’Fmilie de 
Pellapra, comtesse de Brigode, princesse de 
Chimav». Nu vezi cum se cocoțează noble
țea, ca pe un spalier de struguri tămîiosi?

Citisem cartea și păstrasem pe retină 
imaginea medalionului pe care împăratul 
îl dăruise iubitei lui, căreia îi făcuse o fiică, 
precum și a portretului acesteia, în ramă 
ovală, semnat de pictorul Winterhalter, 
specialist în orbitoare decolteuri și în umeri 
«tombanți», ca aceia ai împărătesei Euge
nia, născută contesă de Montijo, pe care 
Stendhal o jucase în copilăria ei pe genunchi, 
povestindu-i de campaniile napoleoniene 
la care luase parte, fără a bănui că într-o 
bună zi copila va purta și ea coroana de soție 
a urmașului «uzurpatorului».

Eram năpădit de fantome ale istoriei și 
sub seducția ochilor despre care mi-a spus 
Camil că erau verzi și că vrăjiseră multă 
lume.

— Ai citit, Camil, memoriile lui Marghilo
man?

— Dragul meu, le-am răsfoit la Bentoiu 
acasă. Mi-a spus să nu-mi pierd vremea, 
că sînt total lipsite de interes.

— Da și ba. Vezi, dragă Camil, ți-ar 
putea da o informație sensațională (pronunț 
totdeauna sensație și senzațional, ca să nu 
supăr urechea muzicală a lui nenea lancu) 
despre puterea de seducție a femeii, mare 
diplomată cînd stă de vorbă cu suveranii și 
cu neamurile acestora.

— Ce vrei să spui? Care suverani? Și 
care neamuri?

— E vorba de Kronprinz, de beizadeaua 
nemțească, știi, care dă tîrcoale lui Hitler, 
ca să-și recupereze domeniile Coroanei.

— Te iei după zvonuri? Crezi și d-ta că 
între ea și prinț s-ar fi petrecut...

— Nu mă iau după cancanuri. Este vorba 
de «la petite histoire», cum spune Lenotre. 
Știi că Martha s-a întîlnit în primăvara 
anului 1913 cu Kronprinzul la Kiel si că 
neamțului i s-au aprins călcîile după semea
ță româncă?

— Da, așa se spune. Ești sigur însă de 
dată?

— îți spun mai departe. Regele și guvernul 
voiau să intervină în războiul balcanic, să 
pună capăt gîlcevei ce se produsese între 

aliați și să restabilească pacea în peninsulă 
Le era însă teamă, mai ales lui Carol, că se 
va supăra Kaizerul, care ținea cu bulgarii. 
Martha, fiica lui Ion N. Lahovary, peste 
puțin timp și pentru puțină vreme șeful 
partidului conservator, era și ea interven- 
ționistă.

— Ei și?
— Și i-a adus, se vede, vorba Kronprinzu- 

lui, nu zic într-un intermezzo de dragoste, 
ci în timpul plimbărilor lor, observate de 
toată lumea. Kronprinzul, presupun, a evitat 
politica și a încercat să schimbe vorba. 
Presupun. Fapt este, și asta am citit-o în 
memoriile lui Marghiloman...

Și aici, am făcut o pauză, ca să-l țin în 
«suspense» pe atotștiutorul Camil, prins 
și el, măcar o dată, în flagrant delict de 
ignoranță în chestiile de culise ale Europei.

— Spune mai repede ce ai citit!
— Mă execut. Kronprinzul i-ar fi trimis 

Marthei, ajunsă în țară, o telegramă. Ți-o 
soun cuvînt cu cuvînt, așa cum Conu 
Leonida i-a reprodus scrisoarea lui Gali- 
bardi către națiunea română. Două cuvinte, 
numai două. Dar ce cuvinte!

— Lasă-I pe Conu Leonida și treci la 
Kronprinz!

— lată textul istoric: «Faites â votre 
guise et fichez-vous des granaes puissances!» 
Adică, nu vă sinchisiți de marile puteri și 
faceți cum vă taie capul! Ai înțeles, Camil? 
Kronprinzul i-ar fi dat României, prin inter
mediul «prințesei» tale, autorizația să pună 
Europa în fața faptului împlinit. Atunci s-a 
decretat mobilizarea.

— Și crezi tă așa s-au petrecut lucrurile?
— Nu cred nimic. îndoiește-te și 

dumneata, Camil. Dar asta am citit în 
memoriile lui Marghiloman, care trec drept 
neinteresante.

Era într-o zi frumoasă de primăvară. Am 
străbătut cu Camil de vreo două ori Calea 
Victoriei, între Capșa și Palat, dar arătarea 
de basm nu s-a repetat. Colportajul istoric 
l-a lăsat pe Camil visător; același efect a 
avut asupra mea coada ochilor verzi ai 
Marthei... noastre.

*
S-a vorbit mult despre femeia de mare 

frumusețe și de indicibil farmec care a fost 
Martha Bibescu, recent încetată din viață, 
în etate de aproape 88 de ani. Românii care 
o vizitau la Paris rămîneau uimiți de ținuta 
ei mîndră și de conversația aleasă a bietei 
bătrîne, care-și pierduse vederea dar nu 
se plîngea nimănui de infirmitățile vîrstei. 
Mi-ar plăcea să aud că s-a stins din viață 
muzical, în somn sau pe nesimțite, că inima 
ei care cunoscuse atît iubirea, cît și priete
nia, încetase să bată fără durere, în pragul 
acestei ierni ce se anunță aspră.

în 1967, cînd țara noastră sărbătorea 
semicentenarul bătăliei de la Mărășești, 
Martha Bibescu a publicat în săptămînalul 
literar parizian Les Nouve/fes litteraires un 
întins articol, de o pagină întreagă de jurnal, 
cu isprava făptuită de soțul ei, George 
Valentin Bibescu, dimpreună cu atașatul 
militar al Angliei, Christopher Birdwood, 
cunoscut mai tîrziu sub numele lord Thom
son of Cardington. Germanii coborau pe 
Valea Prahovei spre Ploiești. Cei doi prieteni 
aveau misiunea să inspecteze operația incen
dierii sondelor și a distileriilor de petrol 
ca nu cumva să cadă intacte in miinue invada
torilor, Cu cîteva minute înainte de intra
rea dușmanului în capitala județului Prahova, 

misiunea fusese îndeplinită de cavalerul 
român al aerului și de viitorul ministru al 
aviației engleze din primul cabinet laburist 
britanic, care avea să cadă, peste paisprezece 
ani, cu avionul, într-un zbor de încercare.

Am înaintea mea un exemplar prețios 
din cartea cu titlul învăluitor ca o ultimă 
mîngîiere: Princesse Bibesco/ Le destin/ 
de lord Thomson/ of Cardington/ suivi de/ 
Smaranda/ par/ le brigadier general lord 
Thomson of Cardington/ rrerace ae Ja
mes Ramsay MacDonald/ Premier ministre 
d’Angleterre. Cartea a apărut în editura 
Flammarion, la Paris, în 1932. A fost mai 
tîrziu tradusă și în românește, după ce 
apăruse în succesivele versiuni: engleză, 
suedeză și norvegiană.

O veche prietenie, de cincisprezece ani, 
o legase pe Martha de bărbatul de stat 
englez, pe care-l cunoscuse ca tînăr atașat 
militar, care avea să semneze, în această 
calitate, convenția de înarmare a României, 
în ajunul intrării noastre în războiul întîi 
mondial. Evenimentul s-a produs sub pre
siunea ultimativă a aliaților, al căror interes 
imediat era descongestionarea frontului de 
la Verdun cu orice preț, chiar cu acela al 
jertfirii celui mai proaspăt conmiliton. Tînă- 
rul atașat militar își îndeplinea o datorie, 
dar o făcea cu inima strînsă, conștient că 
țara noastră intra în război nepregătită 
și că ajutorul militar promis va sosi cu o 
fatală întîrziere.

lată ce scria autorul, în jurnalul său de la 
5/18 august 1916:

„Convenția a fost semnată. Cu colegii 
mei, atașații militari, m-am dus la locuința 
particulară a primului ministru. Mi-a cerut 
să semnez cel dintîi, ceea ce am făcut. Spuse 
că s-a încredințat mîinilor noastre, cu cre
dința că vor fi ținute făgăduielile noastre 
relative la livrarea munițiilor. (...)

Atașatul militar francez și cu mine am 
luat masa împreună și apoi am mers să ne 
plimbăm. Străzile capitalei erau ticsite de 
o mulțime voioasă, intr-o zi de duminică 
și seara era foarte frumoasă. Sute de oameni 
stăteau la terasa cafenelelor, fumînd, bînd, 
bucurîndu-se de viață în felul lor de latini 
orientalizați. Mulți erau în uniforme; erau 
însoțiți de frumușele fete rîzătoare, bărbații 
și femeile mergeau în grup și nu perechi, 
cum e obiceiul în parcurile noastre publice. 
Ei nu știau ce se petrecuse în dimineața 
aceea; nu vor ști decît peste cîteva zile că 
«Smarandaland a fost, în sfîrșit, tîrîtă în 
război».’1

Privindu-i trecînd, spusei colegului meu 
francez: «Am impresia că sînt un asasin 
năimit»; el îmi răspunse scurt: «Și eu».

Reaua conștiință, ca să fac un panseu ă 
la Gîgă, e totuși semnul că omul are conștiin
ță. Lordul englez era unul dintre oamenii 
aceștia rari, de mare conștiință.

«Smarandaland» e România, țara Smaran- 
dei, cum e ascuns numele scump al Marthei, 
care l-a făcut pe tînărul atașat militar să 
iubească România, așa cum, mai tîrziu, 
fără să cunoască pe autoare, Rilke a învățat 
să iubească de departe țara noastră, la 
simpla lectură a romanului ei Isvor, pays des 
saules (1924).

N-am mai întîlnit niciodată privirea 
glaucă, de zeitate marină, a mîndrei scriitoa
re, al cărei stil era tot atît de cuceritor ca 
și persoana ei. Transmit cititorilor noștri 
privirea ei magnetică, reintrată în circulația 
materiei.

eroarea
duduiei ionescu

La magazinul «Nasturi» de pe strada 
Lipscani, Virginia N. din Tîrgoviște a 
intrat să cumpere desigur nasturi; dar 
n-a cumpărat. Amabil, un tovarăș din 
spate a îndrumat-o la Seaca, unde un 
meșter din partea locului confecționează 
obiectele de care are nevoie. După 
părerea dumnealui, pentru culoarea bleu
marin singur omul din Seaca se pricepe 
la aplice metalice. Dar Virginiei nu-i 
place atît culoarea bleumarin, cît îi 
plac nasturii din metal; și-a zis deci, e 
drept numai după ce s-a interesat unde 
se află localitatea, că profitabil pentru 
ea este să-și aleagă altă culoare, deși 
domnului acela drăguț i-a zis c-o să 
vadă ea. Afară, singură printre atîția 
oameni cu nasturi din metal, s-a gîndit 
că nu e posibil ca toți să fi fost la Seaca. 
Și s-a mai gîndit aș?: chiar dacă ar fi 
adevărat, e rușinos ca un magazin spe
cializat în nasturi nu știe sau nu se sin
chisește să fie el primul care să cum
pere producția meșteșugarului, așa că 
la magazinul Victoria nu s-a sfiit să se 
intereseze. Virginia povestește că pe 
șantierul de la Porțile de Fier, unde de 
fapt s-a calificat ca sudoriță, pînă și prie
tenul ei îi spunea nu totdeauna în glumă: 
Sarita, deși ea bineînțeles pricepea ce 
trebuie, adică Sărita. Sarita o strigau 
de cînd se aruncase în apă după mește
rul Ivan. Uneori îi ziceau Săritule, și ei 
îi plăcea, fiindcă atunci se simțea puter
nică și alintată.

— Meșterul dumitale, duduie, nu face 
nasturi, ci catarame, i-a tăiat-o vînză- 
toarea, iar ea n-a știut ce să zică și n-a 
mai cumpărat nimic. E adevărat că nici 
nu i-a plăcut vreun nasture de acolo.

Vizavi, la Confecția, a vrut să cum
pere un palton de orice culoare, numai 
să aibă gulerele late cum a văzut într-o 
revistă, i se pare chiar în Flacăra, dar 
n-a găsit decît cu gulere din blană de 
miel. La magazinul București a mers 
fiindcă îi plăcuseră niște pardesiuri maxi. 
Nu i-au plăcut culorile, s-a hotărît to
tuși pentru un verde închis, seara ar fi 
părut negru, dar nu erau decît măsuri 
foarte mari. Și-a adus aminte că o colegă 
de la seral poartă un pardesiu tip sanari- 
an, cu buzunare aplicate, tighele duble, de 
croială modernă, într-o variantă reu
șită, de culoare bej. începuse să se 
întunece cînd a ajuns pe strada Covaci. 
Virginia mărturisește că intrînd în ma
gazinul Consignația uitase de fapt ce o 
interesa și s-a îndreptat spre standul 
unde era lume mai multă. Aici, vînză- 
toarea Ioana Ionescu spunea (unei cum
părătoare desigur): N-ai dumneata atîția 
bani pentru Consignația și ai face mai 
bine să te duci la «Confecția», decît să 
încurci lumea degeaba aici. Deși nu-i 
în firea ei, Sarita s-a intimidat. Cît 
costă?, a întrebat în dreapta o femeie 
în vîrstă care părea serioasă. Depinde, 
i-a răspuns femeia. Virginiei începuseră 
sâ-i placă hainele din vinilin creponat și 
ușor lucioase și a insistat: depinde de 
ce, doamnă? în acest moment al discu
ției a intervenit din nou vînzătoarea 
Ioana Ionescu: Aici nu-i pentru tine. 
Acum cîteva clipe a plecat miliția. Biș- 
nițaro! Unde ți-e sacoșa? Vă cunosc eu. 
Toată ziua avem de lucru cu fete de 
teapa voastră. Femeia din dreapta, care 
părea serioasă, a încercat să intervină, 
dar vînzătoarea nu s-a lăsat «păcălită». 
Mai departe, Virginia nu mai vrea să 
povestească. De ce să mă mai amărăsc, 
zice. Altfel i-ar fi spus că ea, sudoriță 
Sarita sau Sărita, renunță zilnic la o 
parte din valoarea muncii de pe plat
forma industrială a Tîrgoviștei pentru 
ca lucrătorii din comerț să fie plătiți și 
nicidecum invers.

Nicolae CRISTACHE
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OLTENIA-

cit e de vechi acest pămînt
Craiova. Fosta Cetate a Banilor a găzduit 

recent o importantă manifestare științifică. 
Peste 50 de specialiști în arheologie, în 
istorie, în etnografie, în științe sociale, în 
cele ale naturii, din domeniul creației 
populare etc., au participat, alături de con
frații lor din localitate — și ei peste 50 — ta 
o sesiune de comunicări organizată de către 
Muzeu! Olteniei cu sprijinul Comitetului de 
Cultură și Educație Socialistă-Dolj. Obiectiv 
principal: completarea și valorificarea pe 
baza ultimelor descoperiri a îndelungatei 
și interesantei istorii a ținutului cuprins 
între Olt, Dunăre și Carpați. Intr-un cuvînt, 
a Olteniei.

Primele unelte?

Dar cît e de vechi și de bogat în tradiții 
acest pămînt? Dacă considerăm veridice 
uneltele prepaleolitice făurite din oase de 
anima 'e. descoperite cu zece-douăsprezece 
ani în urmă la Bugiulești-Vîlcea— ne împăr
tășește prof. Luchian Deaconu, directorul 
Muzeului Olteniei — sau cele din piatra 
cioplită de tipul culturii de prund desco
perite la Dîrjov-Olt, piese dealtfel expuse, 
putem afirma că o activitate umană a existat 
pe aceste meleaguri încă cu un milion de 
ani în urmă. Dovezi ale unei epoci de civili
zație mult mai apropiată de noi — în neoli
tic — ni le oferă, de pildă, ceramica de 
Vădastra (Olt), Sălcuța, sau de Coțoferri 
(Dolj). în Oltenia — continuă interlocutorul 
nostru — firul istoriei nu s-a întrerupt din 

vremuri imemoriale și pînă în prezent. Cele 
aproape o sută de mii de piese expuse in 
muzeu, sau aflate în depozitele sale, cuprind 
numeroase mărturii ale prezenței daco
române în Oltenia, a istoriei Țării Româ
nești, a importantelor evenimente social- 
poiitice din 1821, 1848, 1859, 1877 și 1907. 
Comunicările recentei sesiuni științifice vor 
aduce fără îndoială la zi istoria intere
santă a întregii zone. Sînt deosebit de pre
țioase contribuțiile profesorului dr. docent 
D. Tudor de la Universitatea București și ale 
dr. Al. Vulpe, de la Institutul de arheologie, 
care au «săpat» mulți ani în Oltenia — dar 
tot atît de prețioase sînt cercetările mai 
multor arheologi din localitate care aduc în 
momentul de față o lumină nouă în legătură 
cu vîrsta Craiovei. S-ar părea că orașul e 
mai vechi decît se credea — din secolul X 
sau XI și nu din secolul al XV-lea cum rezultă 
dintr-o atestare documentară.

Unicate dintr-o lume de mult 
dispărută

’oți vizita Muzeul Olteniei fără să faci 
escală în sălile consacrate științe'or naturii? 
Ar fi păcat. Abundă rămășițele unor ani
male preistorice, lată o parte din scheletul 
unui mastodont care, ca și primii oameni, 
pare a fi trăit prin aceste locuri, în vremuri 
imemoriale. Fusese descoperit la Stoina 
în Gorj. Fildeșii lui — păstrați în întregime 
pînă azi — par a ft cei mai lungi colți de 
mastodont descoperiți pînă acum la noi. 

Tot aici, printre alte fosile de animale caie 
au existat pe teritoriul Olteniei într-o 
perioadă foarte îndepărtată, cu o climă mai 
caldă decît cea de azi, se află — și aceast.i 
constituie o revelație — un craniu de mai
muță — piesă unicat — descoperit la 
Bugiulești-Vîlcea. Bineînțeles, ne mai în- 
tîlnim aici cu o bogată prezentare, cu 
ajutorul dioramelor, a faunei și florei de azi a 
Olteniei. Printre altele, cîteva admirabile 
exemplare de capră neagră, surate bune ale 
celor 100 de capre negre care zburdă și azi în 
Paring.

Ce ne mai reține atenția? Meteoriții căzuți 
la 27 aprilie 1927 «din cer» peste satui Sopor 
(Dolj). Sînt expuși într-o vitrină a secției 
rezervate științelor naturii. Există și azi 
oameni care-și amintesc de zgomotul infer 
nai pe care l-au produs la cădere. Din ce 
constelații vin? Greu de spus. Supuși anali
zei, meteoriții au dovedit însă că în afară de 
fier, conțin nichel, magneziu, crom, man- 
gan. Adică tot ce avem și noi pe pămînt.

Precursorii și urmașii lui Brâncuși

Cine a fost la Craiova și n-a trecut pe la 
Casa Băniei? Nu te lasă inima să n-o vizitezi. 
E cea mai veche construcție a orașului. A 
fost înălțată de Constantin Brîncoveanu în 
1699 pe locul vechilor case ale Craioveștilor 
din secolul al XV-lea. Azi aici se află secția de 
etnografie a Muzeului Olteniei. Dacă iubit > 
arta populară, dacă doriți să vă întîlniți cu 
precursorii lui Brâncuși, vizitați acest așeza 

mînt muzeistic. Stîlpi și porți sculptate cu 
mare măiestrie, alături de celebra ceramică 
de Oboga și Horezu. Privești cu nesaț 
splendidele covoare oltenești la ele acasă, 
portul, locuința oltenească — totul curai, 
nepoluat de civilizație. Conduși de amabila 
gazdă, muzeograful Ștefan Enache, am avut 
prilejul să facem cunoștință cu niște lucruri 
pe care actualele generații n-au apucat să le 
vadă: plugul de lemn, o monoxilă (barcă 
dintr-un singur lemn) care plutea cîndva pe 
jiu, primele unelte ale țăranilor olteni 
pentru prepararea țuicii, a vinului, a uleiului. 
Recenta sesiune de comunicări științifice va 
contribui fără îndoială și la dezvoltarea sec
ției de etnografie — ea însăși un adevărat 
muzeu, și la o mai cuprinzătoare cunoaștere 
a artei și creației populare în Oltenia. 
Pentru asemenea idei au pledat recent, la

Două statuete din epoca romană desco
perite la Cioroi (Dolj) și expuse acum 
în Muzeul Olteniei. în stingă, un Apolo, 
în dreapta, cap de tînăr roman.

Craiova, peste 20 de specialiști printre care 
și reprezentanții Institutului de etnografic și 
folclor din București, dr. Romulus Vulcâ- 
nescu

Un muzeu numit dorință

Ce și-ar dori însă etnografii din Craiova? 
După cum am putut afla, în proiectele lor 
de viitor ar fi înscrisă și posibilitatea creării 
unui muzeu al satului chiar în orașul lor. 
Un muzeu care să cuprindă tipuri de locuința 
din zona de dealuri și de cîmpie a Olteniei, 
nereprezentate, sau slab reprezentate în alte 
muzee de acest fel. Dacă nu le vom conserva 
acum — zic specialiștii — aceste case se 
pierd cu fiecare an ce trece. La fel să fie 
strămutate într-un astfel de muzeu în aer 
liber mori vechi, stîne, ateliere țărănești — 
azi pe cale de dispariție. Totul ar putea fi 
amenajat într-o zonă de agrement, aproape 
de oraș, în niște locuri deja cercetate în 
acest scop. Ar fi vorba, de pildă, de platoul 
de dincolo de Parcul Poporului spre Hipo
drom, sau pe locul cunoscut sub numele de 
Hanul doctorului. E o dorință, cum am mai 
spus, care ar putea cîndva să devină reali
tate. De aceea ne și facem ecoul ei.

Mai există — ca să continuăm șirul dorințe
lor — perspectiva, de data aceasta mai 
concretă, de a se deschide un muzeu al 
ceramicii oltenești. La ora cînd facem aceste 
însemnări — după cum ni se spune — se 
lucrează deja la întocmirea tematicii și la 
pregătirea materialului ce ar urma să fie 
expus. Acest muzeu va fi probabil instalat 
în cele patru camere ale vechii case boie
rești a Cotofenilor din Cotofenii din Fata 
(Dolj).

Și, în sfîrșit, un ultim proiect, dealtfel, 
destul de interesant: un muzeu al culturii 
locale. Prezentarea cărturarilor, a oameni
lor de artă autohtoni. Portrete, documente, 
opere, manuscrise, obiecte personale...

Dealtfel — după cît se pare — craiovenii 
nu ocolesc asemenea așezăminte de cultură. 
In această privință ni se furnizează un argu
ment concret: Muzeul Olteniei se «planifi
case» să primească, de la începutul și pînă 
la sfîrșitul acestui an, 37 000 de vizitatori. 
Se înșelase însă. După cum ne mărturisește 
însuși directorul muzeului, numărul vizita
torilor a depășit încă în octombrie, cifra de 
50 000. Așadar...

F. URSEA NU
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zece ani 
în slujba 

maiestății 
sale .tenisul 

românesc
(VIII)

începem 
să ieșim»

în lume

corabia 
cu
11

pasageri
(XXVIII)

locomoti
vele lui

«marko»
— Și ce propui tu să facem?
— Eu nu propun nimic Vreau numai să se înțeleagă că pentru mine plecările 

în străinătate nu sînt altceva decît contacte necesare cu jucătorii lumii, de la care eu 
am de învățat. Și treaba asta nu e valabilă numai pentru mine. Uitați-vă la băieții 
ăștia tineri. La llie, de pildă.

— Joacă bine fratele lui Costică.
— Joacă bine, dar degeaba. La vîrsta lui, Rosewall și Hoad făcuseră deja de cîteva 

ori înconjurul lumii. Și mai e ceva, noi jucăm 10-15 concursuri, în timp ce jucătorii 
pe care dumneavoastră vreți ca noi să-i batem joacă 30-40 de turnee pe an.

— Ce importanță are asta? Voi completați cu antrenamente.
— Nu-i totuna. Una e să lovești mingea în cadrul unei teme de lucru de zece 

minute, în care exersezi de exemplu dreapta în diagonală, și alta e să o lovești la 40-30. 
cînd ai nevoie de punctul acela ca de aer. Oricît de bine am lovi noi mingea, lovitura 
trebuie s-o execuți într-o anumită conjunctură psihică pe care cu toată bunăvoința 
ce-o avem nu o putem realiza la antrenamente.

— Am impresia că tu negi importanța antrenamentelor.
— Nicidecum. Credeți că în turneele internaționale după ce ieșim din concurs 

stăm cu mîinile în sîn? Din contră, ne antrenăm toată ziua și încercăm să punem în 
practică ce-am văzut la cei mari. Dar și aici e o problemă. Dacă plec cu Petre Mărmu- 
reanu în străinătate și mă antrenez toată ziua tot cu el, iar nu am făcut nimic fiindcă 
așa, după cum spuneți și dumneavoastră, cu Petre mă pot antrena foarte bine și aici.

— Dar cu cine să te antrenezi?
— încerc să mă antrenez cu cei mai buni ca mine. Acest lucru e însă foarte greu, 

fiindcă nimeni nu te cunoaște și în afară de un bună ziua indiferent nu te poți aștepta 
la altceva. După ce i-am bătut pe Merlo, lovanovici și Fraser, am făcut cîteva antrena
mente ca la carte cu Stolle. Eu însă apar atît de rar la concursuri încît nu pot lega astfel 
de prietenii folositoare, cu jucătorii buni.

Spre sfîrșitul lunii iunie am plecat cu tinerii ce se pregăteau pentru Cupa Galeea 
într-un turneu de două săptămîni în R.D.G., iar seniorii, în frunte cu Țiriac, la Ankara. 
La Zinnowitz, Ilie a ajuns cel mai departe, pierzînd la al doilea jucător din R.D.G. în 
sferturi de finală Iar la Magdeburg, am cîștigat, fără să pierdem un meci, o întîlnire 
ușoară împotriva unor adversari fără veleități. Ultimul concurs, cel de la Halle, a fost 
de fapt o confruntare între tinerii noștri și prima echipă a R.D.G. La simplu, a cîștigat 
llie Năstase care, după ce l-a învins în semifinală pe Fahrman, s-a întîlnit în finală cu 
primul jucător al țării-gazdă, Rautenberg. Jucătorul german a cîștigat primul și al 
patrulea set, iar llie pe al doilea și al treilea. Mă așteptam ca în setul al 5-lea experiența 
lui Rautenberg să-și spună cuvîntul și mă gîndeam că, în ciuda unei eventuale infringed, 
Năstase făcuse totuși o figură frumoasă. Setul decisiv a început normal, fiecare jucător 
reușind să-și cîștige cîte o dată serviciul. La 1-1, contrar așteptărilor mele, llie atacă 
și mai ales pasează extraordinar, cîștigînd următoarele 5 ghemuri în mai puțin de un 
sfert de oră. Atunci am remarcat pentru prima oară jocul strălucit de care este capabil 
Năstase cînd se află în zi bună.

De la Halle am venit acasă, fiindcă peste cîteva zile trebuia să disputăm la București 
una din grupele Cupei Galeea Pe aeroport, bucuria revederii celor dragi ne-a fost 
curmată brusc de vestea morții lui Marin Viziru, unul dintre cei mai destoinici 
membri ai micii noastre familii de tenismani.

Am început meciurile din grupa Cupei Galeea folosind la simplu pe cei mai în 
formă jucători — llie Năstase și Constantin Popovici — cu care am și cîștigat dealtfel 
foarte ușor meciul de debut împotriva echipei Monaco-ului. în turul următor ne aștepta 
o întîlnire grea, contra Greciei, care avea în echipă pe Kalogheropoulus, învingătorul 
lui Țiriac de la Balcaniada trecută. Rezultatele din R.D.G., în special cele ale lui llie, 
ne dădeau speranțe. în preajma meciului însă, llie face exces de înghețată și cade la 
pat cu dureri groaznice de stomac.

Am început meciul contra jucătorilor greci fără llie și fără prea multe speranțe. 
Dar tocmai cînd ne așteptam mai puțin, Popovici reușește să-l întreacă pe cel de care 
ne temusem cu toții, pasînd extraordinar, într-un meci de toată frumusețea. 
Obținem victoria cu 4-1 și ne calificăm în finala grupei, unde întîlnim echipa U.R.S.S., 
învingătoare la rîndul ei în meciul cu Bulgaria. Jucăm în aceeași formație, fără llie, iar 
Popovici este obligat să cedeze în fața jocului viguros al lui Metreveli, care progresa 
văzînd cu ochii. Reușim să facem un singur punct, prin Boaghe, la Korotkov. Pierdem 
meciul, pierdem calificarea și ne mulțumim să urmărim evoluția la Vichy a învingători
lor noștri. La Vichy, Metreveli se dovedește în continuare imbatabil, aducîndu-și 
aportul hotărîtor la cîștigarea Cupei Galeea de către echipa sovietică. Printre învinșii 
săi de atunci notăm numele cehoslovacului Kodes.

în a doua săptămînă a lunii august, Țiriac, Bardan, Bosch și Constantin Năstase 
profită de lipsa din echipa iugoslavă a lui Pilici și lovanovici și cîștigă Balcaniada de la 
stanbul.

în septembrie, Țiriac și Mărmureanu participă la patru concursuri în Iugoslavia, 
unde Ion realizează cîteva dintre cele mai bune rezultate ale anului. îl bate de două 
ori pe al treilea jucător australian, M. Mulligan, cîștigă concursul de la Opatija și pierde 
greu, în cinci seturi, împotriva lui Pilici, finala de la Split. Urmează campionatele 
naționale cu un finalist neașteptat, Constantin Popovici, care se califică în dauna lui 
Bardan și Mărmureanu. Și un campion incontestabil Ion Tiriac, care îl bate pe surprin
zătorul finalist cu 6-2; 6-1; 6-2 în mai puțin de o oră.

Sezonul se încheie cu o deplasare neașteptată și mai puțin obișnuită, cea mai 
depărtată de pînă atunci a tenisului românesc, participarea la campionatele Asiei, 
de la Djakarta. Echipa se face într-unul din birourile din Vasile Conta. Ni se anunță 
cei trei jucători care pleacă: Mărmureanu, Bardan și Boaghe. Sîntem puși în fața unui 
fapt împlinit. Țiriac rămîne acasă, deși era primul care ar fi trebuit să facă deplasarea, 
încercăm să intervenim totuși, dar ni se răspunde că atîta timp cît Ion va mai continua 
să oscileze între hochei și tenis, în astfel de situații vor fi preferați alți jucători. Țiriac 
se simte nedreptățit, dar continuă să se antreneze.

Cehii deschid scorul în meciul cu 
brazilienii

Din tribuna stadionului Jalisco privim 
acum jocul viitorilor noștri adversari: Ceho
slovacia — Brazilia. Despre cehi nu am prea 
aflat nimic. Ei stau mai tot timpul la hotelul 
Malibu, pregătindu-se cu porțile închise 
pe o peluză de iarbă. Se pare că au existat 
unele diferende între Kvasniak și Adamec, 
iar antrenorul Marko a fost nevoit să inter
vină ca să-i despartă. Nici despre Marko 
nu-mi fac o părere prea grozavă, datorită 
lăudăroșenie! sale. Cum a pus piciorul în 
Mexic, a declarat că va face două meciuri 
egale cu Brazilia și Anglia și va bate Româ
nia, pregătindu-se apoi pentru semifinale.

Pe teren însă se petrece un lucru surprin
zător. «Locomotivele lui Marko» se aruncă 
asupra brazilienilor ca niște lupi care vor 
să sfîșie turma de oi. Cîtva timp, Pele et 
comp, nu mai știu cum să se descurce. 
După zece minute, masivul Petras se preci
pită ca o furtună prin toată apărarea brazi
liană, îl umilește pe portarul Felix și înscrie 
primul gol al partidei, lăsîndu-ne pe toți 
cu gura căscată... Nu trece mult și Vesely 
ratează incredibil o situație clară ca lumina 
zilei care, probabil, ar fi decis soarta parti
dei! Dar deruta brazilienilor e de scurtă 
durată... Echipa se trezește din letargie, 
iar Gerson și Clodoaldo încep să pună 
ordine în sectorul strategic de la centrul 
terenului. Pelă și Tostao operează și ei 
mult retrași, iar Jairzinho își exersează 
primele fuleuri pe aripă. Pelă este faultat 
la 16 metri și Rivelinho egalează cu un șut 
magistral.

— Priviți ce-a făcut Pele, băieți. Ați fost 
atenți?

Jucătorii noștri nu scot nici un cuvînt.
Intr-adevăr Pele lucrase ca un veritabil 

virtuos întreaga fază. S-a făcut că șutează, 
dar a sărit peste minge. Zidul cehilor s-a 
dislocat, iar Rivelinho a tras exact unde 
Viktor nu mai putea interveni.

Ciogli Vogi intervine și el: s
— Atenție cum puneți cărămizile Ia zid 

cînd vor executa brazilienii lovituri libere. 
Sînt niște vulpoi foarte șireți...

Acum, cehii s-au prăbușit. O singură 
mașină lucrează în teren și aceasta este 
«Made in Brazilia». Acționează în viteză, 
cu fantezie, nerv, scînteie și, bineînțeles, 
cu goluri. Scorul final va fi fixat la 4—1 I

6 iunie 1970

Dinu are încă ochiul umflat după partida 
cu englezii. Aș vrea să-l schimb, dar doctorul 
Tomescu îmi spune că n-a mai văzut atîta 
ambiție ca la băiatul acesta, care se lasă 
doftoricit strîngînd din dinți, numai și numai 
pentru a juca. Stau de vorbă la amiază cu 
Cornel Dinu:

— Cum te simți cu ochiul?
— N-am nimic!
— Cum n-ai nimic? Văd că e vînăt de la 

lovitura aceea...
— Pe dinafară arată așa. Dar văd foarte 

bine și... n-aveți grijă! Voi fi cu ochii-n 
patru-!

— Bine. Intri pe postul tău. Dar dacă te 
mai avînți prea mult înainte, te înlocuiesc 
imediat, ai înțeles?
— Bine, dom’ profesor!
Răducanu se învîrtește pe lingă mine. 

Tace, dar privirile lui par ale unui cîine 
bătut... De cînd a ocupat locul de pe banca 

rezervelor, s-a metamorfozat. Se antrenează 
cu sîrguință, nu mai e gălăgios și a cam ter
minat și cu «ieșirile» prea dese prin oraș..

Stau de vorbă din nou cu jucătorii. Le 
atrag atenția: «Cehoslovacii vor juca ultima 
lor carte cu noi și probabil că vor ataca 
puternic de la început. Apărarea lor este 
foarte tenace și masivă. De aceea, atacanții 
trebuie să evite lupta corp la corp. Kvasniak 
e cam lent. Pe acolo cred că e o pîine de 
mîncat!»...

Băieții rîd.
Continui: «Linia lor de mijloc e mai slabă 

decît a noastră... Deci trebuie să stăpînim 
mijlocul terenului. Dumitru și Radu, să 
vă văd la treabă. Aveți grijă de Petras! 
Dinu și Lupescu, răspundeți de el. Ați văzut 
ce i-a făcut portarului Brazilian?»

Anunț apoi formația: Adamache (Rădu
canu își lasă capul între palme resemnat) — 
Sătmăreanu, Lupescu, Dinu, Mocanu — 
Dumitru, Nunweiller VI ■— Dembrovschi. 
Neagu, Dumitrache, Lucescu.

(L-am mutat pe Neagu-mai aproape de 
Dumitrache, ca să lucrăm cu două «vîrfuri 
de lance». Dembrovschi va activa pe dreapta, 
dar puțin retras, urmărind să creeze situații 
favorabile de gol împreună cu Dumitru și 
Radu.)

Cehoslovacii intră în teren cu formația: 
Vencel — Dobias, Horvath, Migas, Z'ocha 
— Kvasniak, Kuna — Vesely, Jurkanin, 
Petras, Jokl.

... Suportăm o bună bucată de vreme 
«tăvălugul» adversarului. Kvasniak ține să 
ne contrazică opiniile anterioare cu orice 
preț, dovedindu-se mai tînăr și mai inventiv 
ca oricînd. Apărarea noastră e surprinsă 
(ca de obicei) la început de partidă! Minutul 
3: Vesely pornește în trombă pe dreapta, 
trece ca un bolid pe lîngă Mocanu și centrează. 
Lupescu sare împreună cu impetuosul Pe
tras, dar pierde inexplicabil duelul și ata
cantul advers plasează balonul cu capul în 
colțul porții.

Privim încremeniți la Adamache care 
scoate încruntat balonul din plasă și la 
Petras care mulțumește cerului, sărutînd 
gazonul, în culmea fericirii.

Se aude vocea masorului Andrei Tudose:
— Și la meciul cu Brazilia tot Petras a 

marcat primul gol. Apoi cehii au luat bătaie 
cu 4—1.

Reluăm jocul de la centru, cu liniște 
deplină. în fond, mai avem la dispoziție 87 
de minute... Multe se pot întîmpla în acest 
răstimp... Numai de-ar merge bine echipa, 
așa cum sper! Și iată-l, deodată, pe acest 
micuț Dumitru impunîndu-se în jocul de la 
mijlocul terenului și făcînd «slalom» printre 
cehi... îi vine în ajutor Dembrovschi, cu 
pasele sale precise, cu zvîcnirile de felină. 
Radu intră și el în «triunghiul de fier», iar 
Sandu Neagu menține sub permanentă alar
mă careul cehoslovacilor. Ratăm însă din 
poziții foarte favorabile. Dumitrache, Neagu 
și Dembrovschi trec pe lîngă goluri clare, 
de parcă soarta s-ar opune reușitei noastre.

Nici nu simțim cum zboară minutele. 
Fluierul iui Diego de Leo ne trezește însă 
la realitate...

«Vom da gol, băieți, pînă la urmă...»

Ca de obicei, pornesc alături de Vogi, 
să traversăm terenul de joc, spre vestiarele 
noastre.

Angelo NICULESCU
(Ve urma)

Ștefan GEORGESCU
(Va urma)
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Constantin și Anica Adochiței înconjurați de aproape toți copiii și nepoții 
dumnealor.

viata neromantată 
a unui inginer 

cu cinci brevete
de invenții

dreptatea este 
un bărbat, 
care a fost băiat 
și privește blocul 
nostru cu atentie

9

adevărul despre eroi 
sau încă mai 
este cînd să plouă

Monologul meu
Deci și eroii ies la pensie, deci și eroii pot 

fi uitați și deci, ca să-l găsesc, a trebuit să 
fac de-a dreptul muncă de detectiv. Am 
fost încăpățînat, dar adevărul este că m-a 
ajutat și o bucățică de noroc. La primăria 
din Dorohoi doar portarul mi-a dat o infor
mație bună, ceilalți mi-au pus la îndemînă 
doar presupuneri. La telefoane, tovarășa 
Constanța Mocanu m-a copleșit cu bună
voința cu care le-a pus pe colegele dumneaei 
și din Coțușca și din Hilișeu să se intereseze 
pe unde se mai află acum, după ce a ieșit la 
pensie, Eroul Muncii Socialiste, maistrul 
zootehnist Constantin Adochiței. Tot acolo, 
la telefoane, o ingineră din GOSTAT, auzind 
despre ce-i vorba, ne-a spus că este la ei un 
șofer, Ghiță Adochiței, care-i băiatul lui 
moș Costică și că azi, fiind zi de salariu, 
Ghiță s-a dus cu ceilalți șoferi la restaurantul 
«Carpați», parcă. La restaurantul acela umblu 
din masă în masă și dau de Ghiță Adochiței. 
Pe scurt, după aceea iau un autobuz care 
mă lasă în mijlocul unui sat de la graniță, 
pe nume Hilișeu Crișan, mai merg vreun 
kilometru, doi pe jos, doar la lumina unui 
cer senin și înghețat și ajung acasă la Con
stantin și la Anica Adochiței. Nevasta îmi 
spune că ei doi sînt bătrîni, că are noră 
tînără și nepoți mici, că pădurea este a- 
proape, că granița este și mai aproape, și 
îmi cere actele. Le pun pe masă, dar băr
batul se uită la fața mea și nu se mai uită 
în ele. Lucrul, cinstit vorbind, mă măgu
lește. Mă întreabă dacă am mîncat și îmi 
spune că în camerele celelalte n-au făcut 
focul, că-mi vor pune două plăpumi și un 
cojoc deasupra, dar că tot se teme să nu 
răcesc tocmai acum cînd am venit în colțul 
acesta uitat de lume. Mama Anica toarce 
suită după cuptor, un nepot îi doarme în 
poale, nora îmi dă să'mănînc ouă făcute în 
unt cu brînză și mămăligă, iar Constantin 
Adochiței — cel care la 24 august 1954 era 
răsplătit cu steluța de Erou al Muncii Socia
liste (după cronologia brevetelor, al șapte
lea Erou al nostru al Muncii), cel care a fost 
de trei ori deputat în Marea Adunare Națio
nală și care a primit și multe alte ordine, 
medalii și distincții pentru muncă — aduce 
un teanc mare de fotografii și începe să 
monologheze uitînd, parcă, de mine. Este 
om de vîrsta tatălui meu — care a ieșit și 
el, acum la 1 noiembrie, la pensie — are 
părul venerabil,alb, glasul blind și gîndirea 
înțeleaptă: lampa de 10 focuri face încă
perea tare prietenoasă; focul de lemne 
arde tăcut și fierbinte; maica Anica parcă 
abia și-a început caierul; iar eu mă simt 
foarte acasă sub acest acoperiș de români și 
îmi dau seama că nu am altfel cum să-i ajut 
pe oamenii aceștia care au muncit enorm 
la timpul lor, decît trimițînd cîte un exem
plar din numărul revistei în care o să-mi 
apară articolul primilor secretari de la 
județele Botoșani și lași. Veți vedea despre 
ce este vorba.

Monologul Eroului
— Am muncit la Coțușca, am muncit 

mult. Am avut calități, m-am înțeles și cu 
<onducerea. Că dacă nu te înțelegi cu con
ducerea, poți să rupi dealul în două că tot 
nu faci nimica. Am pus întîi producția, nici 
femeia, nici copiii — producția. Acuma îi 
lesne de Scut producție mare, atunci... La 
Coțușca în două rînduri răufăcătorii au dat 
foc la furajele gitelor. Și atunci trebuia 
producție mare, era nevoie de ea, ca să 
aibă ce mînca oamenii. în ’52 am avut plan 
de 176 000 de litri de lapte și am realizat 
251 376, cu 75 376 litri mai mult. Atunci 
era ceva producția aceea, acum de... O trecut 
vremea.

Băbuța a fost aici în sat tot timpul, eu 
am umblat. Plecam mereu la muncă. Aveam 
șase copii și eram săraci. Casa cealaltă, nu 
asta de acum, avea peretele ca nuielușa. 
Eu am ieșit din sărăcie cu munca și cu copiii. 
Cînd alți copii băteau mingea pe toloacă, 
eu pe ai mei îi puneam la muncă. Copiii 
azi se ridică în lux. Mihai al meu umbla la 
școală cu o polcă din lăicer. Acum fetele 
de măritat nu știu să toarcă, nici să țese, 
nici să croiască o cămeșă, nu pentru bărbat, 
pentru ele. Să mai crească în baltă cînepă 
și s-o tochească, nici vorbă. Ghiță al meu, 
ăsta, șoferul, care are casă în Dorohoi, el o 
tors. Copii erau mulți, putere să cumpărăm 
nu era, și atunci i-am pus la treabă. Care 
cum se ridica îl puneam să lucreze. Toți au 
Scut armata cînd le-a venit rîndul. Alții 
amînau. Ghiță la tancuri, Mitruță la infan
terie, Minu la Garda Republicii, la București, 
cel mic tot la București, la securitate, O 
trecut vremea.

Băieții mei nu-s învățați, îs muncitori. 
Da, cu munca și cu blîndețea, cu astea au 
încăput ei și au reușit. Unu-i șofer la Dorohoi, 
altul tot șofer la județ la Botoșani, altul 
lemnar la un spital din județul Suceava, cel 
mic la lași, la Nicolina... Am vrut să-l trag 
aici, aproape de casă, dar acolo face roți 
duble, boghiuri, sau nu știu ce pentru export 
și nu a vrut să vină. Cu el am un necaz, 
are nevastă bună, are copil, este bine văzut 
el, ea la fel, acu’ este trimisă la specializare 
la o școală agricolă postliceală din Constanța, 
dar nu au casă.

Ne scriu copiii, că-i iau la roată dacă nu 
scriu; măcar că sînt căsătoriți, mai fac cu ei 
instructaje. Ne împăcăm cu nora care stă 
cu noi, lor o să le rămînă casa. Avem doi 
copii morți și șase care trăiesc. Cinci băieți 
și o fată. Fata are patru copii, doi de gemeni 
și doi de cîte unu. în totu’, avem 13 nepoți. 
Gemenii au și notele la fel, 10 și 9. O trecut 
vremea. <

La Coțușca am stat și am muncit 18 ani. 
Și de slujbă am 44 de ani, 11 luni și 12 zile. 
Ce era să fac, să mă apuc de furat? Și la asta 
trebuie să te pricepi. La 1 Mai 1967 am ieșit 
la pensie, am chicat la înțelegere cu băbuța 
să mă întorc aici, la cuibul nostru din gaura 
asta de sat. Am fost tare bolnav din cauza 
treburilor, nu mîncam la timp, și oamenii 
te năcăjesc. Întîi m-am gîndit să mă duc pe 
undeva pe lîngă oraș, pe lîngă spitale, da tot 
la casa mea am venit. Omul la casa lui este 
altul. Sînt foarte mulțumit, dar sînt și de

Blocul despre care este vorba se numește 
P5, este pe șoseaua Mihai Bravu, iar inginerul 
loan V. Crișan, împreună cu soția sa, Ioana, 
și fiul lor, Mihăiță, locuiește la scara 3 apar
tamentul 123. A scrie despre inginerul în 
cauză — și serialul va explica neted, clar și 
cu date sigure ce înseamnă «în cauză» — este 
dificil. Aproape imposibil, loan V. Crișan 
nu vrea publicitate, el a crezut și crede încă 
în forța dreptății și știe precis că dreptatea 
socialistă are o superioritate evidentă: se și 
face, se și realizează, se și traduce în viață. 
Aparent lucrurile merg bine. Familia cîștigă 
bine. Ioana are salariu și Ion pensie; fiul, 
Mihăiță, deși are patru ani, știe să scrie și, 
mai mult decît atît, chiar și judecă. Spune: 
«să mă gîndesc». Se gîndește și apoi spune 
că dreptatea nu mai este un băiat, ci un 
bărbat cu ochii albaștri, care se uită atent 
spre blocul lor. Acolo, în bloc, există un 
comitet al locatarilor care-și închipuie pro
babil că diminețile, cu niște dosare sub 
braț, loan V. Crișan merge la Arhivele 
Statului sau în Cișmigiu. Că îl ia și pe Mihăiță 
lucrul le pare normal: e copilul lui doar. 
De fapt, loan V. Crișan merge zi de zi, 
plin de logica sufletească a dreptății noastre 
să și-o caute, pentru că vrea să trăiască 
anonim, adică așa cum trăiesc savanții auten
tici. Cu nopțile lor lucide și doar lor apar- 
ținîndu-le, cu cifre coborîte și urcate în și 
din suflet, cu grija lor permanentă de a 
ajuta România socialistă să rămînă ceea ce 
va fi: țară liberă, demnă, cu savanții ei, cu 
oamenii ei de bună-credință, cu soldații ei 
care inventează, nu de dragul tranșeelor, 
ci de dragul păcii. Repet, nici ideea și nici 
dorința serialului nu aparțin inginerului de 
41 de ani, înalt de 1,78 metri și slab de 61 
de kilograme, loan V. Crișan crede încă în 
deosebirea dintre tehnică și gazetărie, dintre 
adevărul cifrei și adevărul adus din pix al 
gazetăriei. îi place natura sălbatică, fără 
inscripții care încep cu «Nu», îi place 
natura în starea ei pură și-i mai place fru
mosul artistic.

De la un timp.cel dramatic: aâică de 200 
de zile, aproximativ 200 de zile, în care el 
se află în concediu medical cu un diagnostic 
destul de obișnuit: maladie ulceroasă pe 

ceva nemulțumit. De ce spunea băbuța mai 
înainte.

Monologul nevestei Eroului

Fănică Băietu’ o terminat sanitara cu 
note tare bune, ș-o vrut să rămînă în sat, 
că de aici îs ai lui. Mergeai, îl sculai, venea 
noaptea la tine și era și priceput. O vrut 
să facă și un punct farmaceutic. Iar lumea 
l-o cerut, da i s-o pus chedică și l-o luat 
spitalul din Dorohoi. Noaptea, Crișanu și 
Corjăuțu nu mai au nici un cadru sanitar. 
Sîntem peste 600 de oameni și ne trebuie. 
Vine unul doar o dată pe săptămînă, un 
cadru tehnic care pleacă la 3. Eu m-am îmbol
năvit de muncă multă. Norocul a fost că 
am fost voinică tare, altfel nu izbuteam. 
Coseam, zvîrleam cu țăpoiul, clădeam.

El, bărbatu’, pleca și rămîneau cinci băieți 
numai pe capul meu. Veneau de la școală 
cu straiele ude și înnoroite, le spălam seara, 
se uscau noaptea, și dimineața plecau curați 
din nou. Acu’ sînt ciubote de cauciuc și haine 
cu fîș. Da’ vezi băietani mari, lungi, care 
nu vor să iasă la prășit. Alte pretenții, altă 
minte. Să ridică în lux și nu le face bine. 
Noi eram năcăjiți, multe nu erau, și eu am 

fond de nevroză astenică persistentă. Lu
crurile s-au limpezit, a fost pensionat. Gre
șeala sa, de pe urma căreia i s-au tras bolile, 
și de pe urma căreia are nopți albe de in
venții, inovații și brevete este aceea că a 
avut prudența bărbatului sănătos de a de
veni inginer și imprudența bărbatului de 
mare curaj de a deveni un inginer mai mult 
decît bun. Adică adevărat. Are cinci invenții 
caracterizate ca invenții (expresia este ofi
cială și nu-mi aparține) de Oficiul de stat 
pentru invenții și mărci, tutelat de Consi
liul Național pentru Știință și Tehnologie, 
are alte două invenții depuse din martie 
1971 și încă una depusă în noiembrie 1972. 
La acestea din urmă n-a primit răspuns, 
deoarece nu s-a terminat examinarea lor. 
în prezentul serial, la timpul potrivit, se va 
afla că loan V. Crișan este cunoscut în străină
tate, este și plagiat, dar la întreprinderea 
unde lucrează ar fi dat afară fără drept de 
apel dacă s-ar duce. Fac ziaristică și deci 
nu spun totul din prima suflare. Dar re
vista «Romanian Engineering» nr. 4 din 
1971, la pagina 64 a vrut să-i publice o foto
grafie lîngă niște utilaje , dar el, Crișan, 
prea slab fiind, n-a intrat în datele tehnico- 
fotografice ale publicației. Utilajele, da. 
Soția sa, Ioana, o femeie dîrză, frumoasă, 
și prin tandrețe și prin vigoare, îmi spunea 
așa:.Am foarte mare încredere în el. Dacă-mi 
spune «incendiu», mă uit în casă, văd că 
nu e foc, dar evacuez băiatul și lucrurile și 
apoi dau telefon la pompieri, loan V. Crișan, 
a cărui singură dreptate este cea a sufletului 
său omenesc și comunist, spunea: Soția 
mea are ochi foarte mari și frumoși care mă 
privesc prostește. Ce i-o fi trebuind un 
bărbat ca mine?

Și pentru că un serial trebuie să fie nu 
numai adevărat, ci și captivant, spun că fiul 
lor m-a anunțat că voi fi prieten cu el pînă 
poimîine și că tot el știe că alături de tatăl 
său se va simți bine oriunde, chiar și acolo 
unde începe dreptatea și unde se termină 
copilăria.

Eugen SECELEANU
(Va urma)

muncit pînă nu am mai putut. O fată aveam 
și la nunta ei bărbatul meu o lăsat în zori 
nunta și-o plecat la servici. Tare am fost 
năcăjită, peste măsură! Am mîncat făină 
de orz și cu ovăz. Nu puteam face mămăligă 
că ne durea burta; puneam lapte și coceam 
turte subțiri. în viața mea, bărbatul nu 
mi-a stat acasă. Eu cu aiestea, cu fotografiile 
m-am luat. Cînd mi-era dor mă uitam la 
dînsele. în viața noastră el nu a stat, înainte 
de pensie, un an întreg acasă. Prima dată 
cînd a plecat, nouă luni nu s-a mai întors. 
Doar muncea și trimitea parale. Noroc de 
copii. Nu mi-au făcut greutăți. Sînt și copii 
între copii. Duminică, Ghiță a venit cu o 
chilă de vin, cu una de ceapă și una de ulei. 
M-am bucurat. Ne-am culcat cu inima plină. 
De-ar fi bine și mîine și de acu’ înainte! 
Să nu se stîrnească ceva din Orientul Mijlo
ciu sau din altă parte și să nu se întindă! 
Și să nu mai fie secetă! Că haina o speli, o 
cîrchești și-o mai iei și mîine; și gazul dacă 
nu-l ai faci lumină și cu opaițul; dar dacă 
nu-i mîncare este cel mai rău. Sînt lanuri 
întregi semănate și neieșite. Se usucă pă- 
mîntul. Da-i drept, încă mai este timp cînd 
să plouă!

Nelu IONESCU
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• DIVERSE •
la giurgiu, 

cineva îi invită 
pe oameni să bea, 
dar îi împiedică 

să citească

cronica pretențiilor

în cinci bumbi

Am fost nu demult la Giurgiu, locul 
copilăriei mele, și m-am întors bogat dc 
imagini, mîndru că portul noroios și ador
mit de altădată devine, cu fiecare zi, un 
oraș activ, conectat la tensiunea marilor 
prefaceri contemporane.

Despre toate aceste lucruri izbutite voi 
scrie într-o bună zi. Astăzi însă am să scriu 
despre altceva, despre o nerealizare, despre 
o poticneală, despre o mentalitate, am să 
scriu despre faptul că în 1973 s-au deschis 
în oraș patru restaurante noi, adăugate 
celor peste 30 aflate în funcțiune, în vreme 
ce bătrîna librărie, singura unitate de carte, 
a rămas la fel ca pe vremea copilăriei mele.

Ei bine, edilii orașului găsesc spațiu imo
biliar, găsesc energie și găsesc bani pentru 
a deschide cîrciumile una după alta, care 
mai de care mai atrăgătoare, mai cu sepa
reuri si mai cu cramă, dar nu gîndesc nici 
o soluție dar absolut nici una — pentru 
a oferi tineretului studios al Giurgiului, 
un spațiu de cîțiva metri patrați, pen
tru ca biata librărie, o cămăruță în 
forma literei L, cu pereții mîncați de 
igrasie și dușumeaua ezitantă sub fiecare 
pas, să se mute altundeva, deși nici înfiin
țarea unei unități noi n-ar trebui — 
zic eu — să mire pe nimeni, de vreme ce 
orașul numără astăzi 50 000 de locuitori, 
10 școli generale, 4 licee, 3 școli profesio
nale și un institut pedagogic.

In cartierul gării, pe o distanță — măsu
rată cu exactitate — de 600 de pași funcțio
nează nici mai mult, nici mai puțin de cinci 
restaurante și bufete, cu un orar foarte 
generos, unul dintre aceste restaurante 
fiind deschis chiar în imobilul unei foste 
creșe, într-un moment în care nici jumătate 
din copiii de vîrstă preșcolară, care ar fi 
avut nevoie de găzduire, nu erau cuprinși 
în circuitul de grădinițe necesar!!

Știu că a deschide un restaurant este, 
înainte de toate, o treabă rentabilă, căci 
oamenilor de prin partea locului le place 
tare mult să se adune în preajma unui pahar 
și să schimbe o vorbă. Un restaurant nou 
înseamnă de bună seamă o afacere pentru 
organele comerciale locale, înțeleg acest 
lucru, nu-i o faptă rea și, la urma urmei, 
la fel de legală ca multe altele.

A găsi însă mereu spațiu disponibil pen
tru bufete și braserii și a nu găsi niciodată 
pentru o librărie, acest lucru mi se pare de 
neacceptat, trădînd o mentalitate greșită, 
falsă.

La Giurgiu, cineva îi invită pe oameni să 
bea. Tot la Giurgiu, cineva îi împiedică pe 
oameni să citească. Pînă cînd?, mă întreb.

Ovidiu NEGOIȚĂ

• Librăriile noastre nu duc lipsă de cărți. Bune, slabe, interesante, plictisitoare, 
cărți avem. Dintre toate însă, cărțile frumoase le întîlnești mai rar. Editura Univers are 
bunul obicei de a publica și cărți frumoase. Ba mai mult, ediții. Ultima dintre ele, Stendhal. 
2 volume, cred că satisface exigențele bibliofililor. Tipărite pe hîrtie biblie, într-o exce
lentă prezentare grafică semnată de Vasile Socoliuc, cele două volume cuprind toate 
romanele lui Stendhal și majoritatea nuvelelor. Cu un aparat critic complex — meda
lioane, note, tabele bibliografice, tabele cronologice — alcătuit de Valentin Atanasiu, 
ediția pune la dispoziția cititorului, pentru prima oară traduse în românește,romanele 
Armance și Lamiel. Editura Univers anunță pentru iubitorii cărților frumoase o ediție 
Moliere. • La Editura Cartea românească a apărut de curînd volumul Amintiri, o colabo
rare între poeții Mircea Ivănescu, Leonid Dimov și graficianul Florin Pucă. Avem de-a 
face tot cu o carte frumoasă, tipărită pe hîrtie ol .et A, cuprinzînd 33 de poezii semnate 
de Mircea Ivănescu, 33 de poezii ale lui Leonid Dunov și, bineînțeles, 33 de desene sem
nate de Florin Pucă. Peste puțină vreme se va găsi în librării și ediția de lux a acestei 
cărți. • Joi, 6 decembrie, în cadrul noii serii a Stelei fără nume, concurenta Mariana In- 
drieș a declarat că idolul ei rămîne Connie Francis. Motivul: Am constatat că avem afini
tăți și aptitudini comune. Așteptăm confirmarea din partea stelei cu nume. • De o bună 
bucată de timp Hristu Cândroveanu efectuează promenade critice prin paginile de lite
ratură ale unora din publicațiile noastre. în Tomis, nr. 22, din 25 noiembrie, sub titlul 

«Un poet al pămintului», Hristu Cândroveanu semnează un articol despre poezia lui 
Petre Ghelmez. Și pentru că îl consideră pe poet, așa cum s-a văzut, un poet al pămîn- 
tului, criticul scrie: Robust, reavăn in expresie, discursul lui poetic cucerește prin prospe
țime și directitate, autorul fiind convins că oficiul său este acela de a transmite sentimente 
unor interlocutori care trebuie să se regăsească in ele, ca în prelungirea propriilor lor pro
iecții de reverie». După ce cu puțin snobism scrie eden, lonă, după ce ne anunță că poetul 
Petre Ghelmez «rămîne poetul de certă chemare din cartea iui de debut și din cea următoare», 
adică «.robust și elegiac, cotropit de frumusețea luminii și tulburat de presentimentul co- 
boririi ei in țărină», Hristu Cândroveanu conchide că toate acestea sînt «Repere de echi
libru, care îl profilează în poezia noastră de aii el însuși». Nici finalul articolului nu ne 
scutește de surprize. Aflăm despre poet: «Sonetele publicate in ultimul timp in presa 
literară se pare că il vor întoarce din nou cu fața spre sine». Mărturisim că sîntem curioși 
să-l vedem pe poetul Petre Ghelmez întors cu fața spre sine. Asta, dacă se poate • 
Tot în același număr al revistei Tomis, la pagina 15, citim: «Venit la cursurile de reciclare 
la Constanța și impresionat de volumul și frumusețea construcțiilor din oraș și de pe li
toral, Ștefan Răduț, directorul Casei de cultură din Deva, a adresat acest omagiu pe note 
constructorilor constănțeni. Versurile aparțin lui Alex. Bucelovschi. Credem că brigăzile 
artistice din acest sector vor ști să valorifice melodia și s-o facă să ajungă la cei cărora le 
este dedicată». Bineînțeles, alături este publicat omagiul pe... 8 portative. Dacă în pri
vința melodiei redactorul nostru muzical ne-a declarat că este într-adevăr «Allegretto 
vivace», în ceea ce privește textul, mai bine să nu vorbim, chiar dacă aflăm din el că «Fie
care om e o stea» și «Fiecare stea e un om».

Dorin TUDORAN

REFLEXE ■■■
de A. MIHAILOPOL

Această gheață care ne privește 
de sus, de jos și iar de jos, de sus, 
aceasta gheață-ochi, acest vis dulce, 
acest abrupt, 
iernos, vioi apus.

Lentilă înghețata și narcotic 
al văzului crescut pînă sub cer, 
această gheața-ochi care ne vede: 
pămînt și țurțure 
și lăicer.

mica publicitate mw

prețul e același
O fată, reușită în acest an la facultate, 

îmi scrie că a fost foarte fericită o vreme. 
Cum se întîmplă în asemenea cazuri, 
mai ales că fata, A.D. era prima studentă 
dintre moșii și strămoșii ei, admiterea 
a fost trecută în rîndul sărbătorilor fami
liale. I s-a cumpărat un tranzistor, îm
preună cu tatăl («mama a rămas acasă să 
vadă de casă și de cel mic, Gigi, care de 
cînd a auzit că mi se spune în glumă «doc
torița» se teme de mine ca de o injecție») 
a văzut marea pentru prima dată, singură 
era gata-gata să plece în excursie, cu 
bilet în circuit. Deci A.D. a fost foarte 
fericită în vara asta. Toamna, a venit în 
București, n-a mai găsit loc la cămin, însă 
la cantină putea să mănînce. Exceptind-o 
pe vara ei (să-i zicem ca s-o răzbunăm 
puțin pe A.D., veți vedea de ce, Eulampia) 
la care venise direct de la gară, nu mai 
avea pe nimeni în București.

— Uite tu, i-ar fi zis vară-sa, Eulampia, 
stai la mine, dai cît poți, îmi mai dai ajutor 
în casă, faci și tu cîte ceva pe aici, coși, 
speli... în fine, tot trebuie să te măriți 
după ce termini școala asta...

— Bine, mulțumesc, i-ar fi zis studenta 
venită să facă «școala».

— Brava tu, și de mîncat, mănînci cu 
noi, ce-avem, că doar n-o să faci tu mof
turi tocmai acum, în situația asta, nu? 
A.D. n-a făcut mofturi, dimpotrivă, har
nică și modestă după bunul obicei al 
copiilor de la munte, punea mîna cu nă
dejde în casă încă de dimineață, înainte 
de cursuri. Nu se uita în farfurie, dar nici 
nu prea avea ce să vadă în ea. Dădea 
bursa și ce primea de acasă, doar atîta. 
Ei, a fost cum a fost, i se cerea cît i se 
cerea, făcea ce făcea, își vedea de carte. 
Încet-încet însă n-a mai avut cînd să-și 
vadă, vară-sa, Eulampia, născuse. Ne
poțelul de vară era reușit, plîngea, dor
mea, plîngea, se uda, plîngea... Eulampia 
era tot timpul cu ochii pe el, de aceea 
acum avea nevoie de vară-sa mai mult 
decît oricînd, ziua și noaptea. A.D. începu 
să fie «reținută» acasă, lipsea de la cursuri, 
de bibliotecă nici nu putea fi vorba, nici, 
ce să mai vorbim, de distracțiile de care 
spera să se bucure ca studentă. Era ru
gată să fie înțelegătoare.

— Te rog, tu, înțelege-mă, renunță anul 
ăsta la școală pînă apucă să meargă ăsta 
micu?

Fire inimoasă, o mai ajutase și pe mama 
ei să-l crească pe cel mic, pe Gigi, făcuse 
și liceul, a rezistat cît a putut, dormind 
între un plînset și o frază din curs. Cînd 
a fost chemată însă la decanat punîndu-i- 
se în vedere că riscă să fie exmatriculată 
dacă mai lipsește, a văzut că poți fi înțe
legător numai dacă și tu, la rîndul tău, 
ești înțeles. A plîns puțin, pînă a ajuns 
la vară-sa, și-a strîns cîteva lucruri și a 
plecat. La o colegă cu care se împriete
nise. Aceasta stătea în gazdă, a sfătuit-o 
să caute și ea o gazdă prin ziar. A luat 
deci un anunț. «închiriez cameră cu pen
siune unei studente. Tel....» și s-a dus, 
undeva cam departe, în margine de oraș. 
A stat de vorbă cu proprietăreasa, aceasta 
i-a spus prețul în care intra și pensiunea. 
Dar:

— Dragă, cred că înțelegi că sînt sin
gură și bolnavă, n-am cum să vă fac mîn- 
care la atîtea, mănînci la cantinele pe 
care, slavă Domnului, vi le-a dat statu’.

— Bine, și atunci cît să vă dau numai 
pentru cameră?, ar fi întrebat studenta 
A.D.

— Cum cît? Cît ti-am cerut de la în
ceput, ca toate celelalte.

E limpede, poți declara ca subînchiriezi 
cu atîta, dar poți adăuga la chirie pensiu
nea, adică masa. Și dacă tot sînt mese 
mai bune sau mai proaste, de ce să nu fie 
și mese care să lipsească. Totul e ca 
prețul să nu scadă. Și cine știe dacă spe
culanții nu visează la o zi de mîine în care 
să ia bani fără să dea nimic, nici casă 
nici masă.

Iulian NEACȘU
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TENSIUNE. în ciuda avertis
mentului «Atenție, 750 volți», 
pe capacele care protejează mica 
uzină electrică a troleibuzelor 
stau mulți cetățeni, în majoritate 
tineri. Și nimeni, nici șoferul, 
nici taxatorul nu le atrage aten
ția. (Ilie Tudora)

CASE DE ODIHNĂ
I.R.V.A. sînt unele centre de 
recuperare a sticlelor și borca
nelor. Centrul din complexul 
Macaralei-Berceni, de exemplu, 
din 16 zile a lucrat doar 4 (patru!) 
Plan?! Există unul, de 150 000 lei 
lunar. în 16 zile se realizaseră 
însă numai 30 000 lei. Salariații 
centrului nu-și fac planul, deci 
nu-și realizează salariul, locuitorii 
cartierului au în case mici de
pozite de sticle, deoarece cînd 
sînt bani nu sînt ambalaje (cutii), 
cînd sînt ambalaje, nu sînt bani. 
Cînd e de toate nu vine mașina 
să ridice marfa. De ce oare nu 
iau măsuri cei ce răspund de 
aceste centre ale I.R.V.A.? (Ilie 
Tudora)

ȘANȚURI CIUDATE au 
fost săpate în ultimele zile plo
ioase ale anotimpului care a tre
cut, pe Șoseaua Giulești, la ca
pătul tramvaielor 2 și 11. Sta
ționarea călătorilor și intrarea 
în Alimentara din acest punct 
sînt vădit stînjenite. în jurul șan
țurilor au fost lăsate amintire 
cîteva panouri de protecție pur- 
tînd inscripția IDEB. (A. Mari
nescu)

ÎN RITM DE MELC. De do, 
ani de zile, pe o distanță de 3 
kilometri,se lucrează la pavarea 
cu zgură a șoselei naționale care 
trece prin comuna Teliuc, satul 
Izvoarele, județul Hunedoara. Au 
tobuzele — de fapt, două auto
camioane cu coviltir— care trans
portă pe navetiști la oraș circulă 
și ele greu pe șosea. în ritmul 
acesta nu se știe cînd visul locui
torilor comunei Teliuc — șo
seaua și autobuzul adevărat — 
va deveni realitate. (A. Ciurlea)

UN MAESTRU ROMÂN 
LA PARIS. Orașul admiraoiler 
prietenii dintre pictorii Theodor 
Pallady și Henry Matisse găz
duiește, în aceste zile, la Muzeul 
Municipal de Artă Modernă, o 
frecventată expoziție cu lucrări 
ale maestrului Theodor Pallady. 
(V. Tudor)

CEI DIN URMĂ AU FOST 
CEI DINTÎI. La Școala de 10 
ani din Orăștie reprezentanții 
claselor a Vll-a A, B, și C și-au 
disputat primul loc intr-un con
curs pe teme de circulație. Cei 
din urmă au fost cei dintîi, adică 
elevii din a Vll-a C sînt cei care 
au răspuns corect la toate cele 
10 întrebări. (N. Isculescu)

ZĂDUF DE IARNĂ. Res
taurantul lacto-vegetarian de pe 
strada mare din Tg. Jiu este 
mobilat în stil rustic și are pîr- 
joale, șnițele, lapte acru, iaurt, 
brînză în vitrina frigorifică. Dacă 
intri la amiază și întrebi de mîn- 
care caldă, ai de ales între jumări 
si ochiuri. (Gh. Ciobotaru)

NUMAI LOZ ÎN PLIC?
Tot stînd prin stațiile de auto 
buze din Balta Albă de cițiva an. 
și admirindu-le arhitectonica, 
mi-a venit deodată să mă întreb 
ce s-ar putea vinde în chioșcurile 
lipite de ele în afară de lozuri 
în plic? Poate acum, în această 
iarnă a lui Topor, ceaiuri. Poate 
ziare. Sau, de ce nu, țigări? Sau 
orice altceva, jlon Constanta)

PREMIERA FOCȘĂNEA- 
NĂ. S-a redeschis de curînd. 
într-un cadru nou. Biblioteca Li
ceului «Al. I. Cuza» din Focșani. 
Dispunînd de peste 15 000 volu
me, de albume de artă, precum 
și de o vastă discotecă, biblio
teca reprezintă o gazdă ideală 

pentru desfășurarea orelor de 
limba română și istorie. In plus, 
noul local posedă o sală de lec
tură care oferă cele mai bune 
condiții de învățare unui număr 
de 50 de elevi. (A. Marinescu)

CE VOM PURTA ÎN ’74? 
Curiozitatea femeilor și bărba
ților băcăoani a fost satisfăcută 
prin «Parada modei», organizată 
recent de către Direcția comer
cială și întreprinderea județeană 
de turism la hotelul «Bistrița». 
Dar de ce nu la hotelul «Dece- 
bal», care dispune1 de un hol mult 
mai mare și elegant, demn de 
invidiat de orice foaier de tea
tru? (A. Ciurlea)

SALVAMONT. Timp de mai 
multe zile s-a desfășurat la Sibiu 
al ll-lea Seminar internațional 
«Salvamont», organizat de Fede
rația română de turism-alpimsm. 
S-a propus, între altele, semna
rea unei convenții pentru inter
zicerea consumului de alcool în 
cabane. (N. Isculescu)

AUR DIN CENAD. Un că
prior cu opt raze a fost «recoltat» 
pe fondul de vînătoare Cenad 
de către vînătorul Aurel Pavlo- 
vici. Un asemenea trofeu, totali- 
zînd 147 de puncte, este răsplătit 
cu o medalie de aur la expozițiile 
internaționale de trofee de vînă
toare. (V. Tudor)

GAUDEAMUS IGITUR 
LA REȘIȚA. Cu doi ani în urmă 
Reșița a devenit cel mai tînăr 
centru universitar al țării prin 
înființarea unui institut de sub- 
ingineri. De curînd, prima pro
moție, alcătuită din 75 de absol
venți, a părăsit porțile institu
tului. (Gh. Ciobotaru^

LA BICENTENAR. Școala 
generală din Șimand, județul A- 
rad, și-a sărbătorit zilele acestea 
200 de ani de existență, cifră 
care, desigur, îi face cinste. La 
acest bicentenar, trimitem și noi 
un gînd sărbătoresc și urări de 
prosperitate. (N. Isculescu)

PÎINE SĂPTĂMÎNALĂ?! 
Aflăm că la punctele de alimen
tare ale unor exploatări forestie
re din județul Harghita aprovi
zionarea muncitorilor cu pîine 
și cu alte alimente strict necesare 
se face cel mult o dată pe săptă- 
mînă. Iar aceea este o săptămînă 
fericită, căci la Comănești, de 
pildă, pîinea nu ajunge nici o 
dată la 15 zile. Oare la I.F.E.T. 
Harghita conducerea mănîncă 
pîine tot numai o dată pe săptă
mînă? (N. Isculescu)

ALEXANDRU CEL BUN 
CĂTRE DIMITRIE CANTE- 
MlR. Știrea nu se referă la vreun 
fapt din vechime, ci la unul foarte 
la zi. Cartierul Alexandru ce> 
Bun se extinde într-un tempo 
cu adevărat nervos către celă
lalt cartier ieșean. (Ion Constan- 
W

NATURA MOARTA. Cu 
oarecare efort am putea înțelege 
de ce odată cu primii fulgi de 
nea — cum spune poetul 
tramvaiele, autobuzele, troleibu
zele Capitalei circulă așa cum 
circulă. Dar nu înțelegem de ce, 
odată cu primii fulgi de nea. 
nici una din cele opt scări ru
lante de la piața Bălcescu din 
București nu mai circulă deloc. 
Li s-o fi destinat doar o funcție 
estetică? Poate, dar în cazul a- 
cesta ar fi cel mai scump și mai 
puțin valoros spectacol de artă 
din București. (Ileana Nemes)

TURNUL LUI BABEL CU 
LABORATOR FONIC. în
tr-un timp record, Facultatea de 
filologie din Craiova a reușit 
să-și amenajeze trei laboratoare 
fonice moderne pentru învățarea 
limbilor străine. De aceste labo
ratoare profită și studenții străini 
care studiază în România. (Elena 
Ocea)

MIINI MĂIESTRE. La con

cursul profesional republican 
«Mîini măiestre» de la Satu Mare, 
la care au participat cele mai 
tinere confecționere, țesătoare 
și filatoare din țară, primul loc 
a fost ocupat de o olteancă, tînăra 
Elena Badea de la întreprinderea 
de confecții din Craiova. (Elena 
Ocea)

03. Cartea de telefon din Deva 
nu mai este un ghid util începînd 
cu data de 23 noiembrie a.c. 
întreprinderile și instituțiile și-au 
schimbat numărul. Singura sal
vare: 03. (A. Marinescu)

IDEE NĂSTRUȘNICĂ LA 
BOTOȘANI. Poligonul pentru 
cei care învață conducerea auto 
a fost plasat exact în fața porții 
unuia dintre cimitirele orașului! 
(A. Ciurlea)

DUPĂ 30 DE ANI. Promo
ția 1942-1943 a Colegiului Na
țional Sf. Sava s-a întîlnit din nou, 
duminica,9 decembrie, pentru a 
striga catalogul. Un prilej emo
ționant pentru a măsura scurge
rea anilor. (V. Tudor)

CLOPOȚELUL ÎNTÎR- 
ZIAT. Un final oarecum neo
bișnuit l-a avut recenta întîlnire 
în schimb de experiență între 
cadrele didactice din județele 
Bistrița-Năsăud, Satu Mare și Su
ceava. După discuțiile de spe
cialitate, dascălii s-au întrecut în 
competiții sportive: volei, ping- 
pong, popice. Așadar și pentru 
dascăli a mai sunat o dată clopo
țelul ae recreație. Locul acțiunii: 
orașul Bistrița. (E. Ocea)

PE CÎND RECLAME IN
TEGRE? Dacă te-ai lua după 
afișul care spune că «I.C.S. Măr
furi industriale Sibiu» a efectuat 
o nouă reducere de preturi între 
30și50%aitot vrea să te muți aici. 
De fapt inițiativa, să-i spun așa, 
este un H.C.M. din luna trecută 
și datorită lui sacoul art. 108 nu 
mai costă 801,50 ci doar 500 lei. 
(A. Marinescu)

IPOSTAZE CROMATICE, 
în seara zilei de 8 decembrie a 
avut loc în foaierul Teatrului 
Giulești deschiderea expoziției 
de pictură a larodarei Nigrim, 
actriță care slujește cu consec
vență și devotament scena de 
lîngă Podul Grant. Expoziția, pe 
care artista a denumit-o «Iposta
ze cromatice», a fost deschisă 
prin cuvîntul poetului Ion Bănu 
ță, după care actrițele Dana Com- 
neași Atena Demetriad au recitat 
versuri de Ion Potopin și Ștefan 
Mihăilescu. Vădit emoționată, la- 
rodara Nigrim a mulțumit în 
încheiere celor prezenți — colegi 
de breaslă, prieteni, oameni de 
cultură — pentru caldele cuvinte 
de apreciere rostite la adresa 
sa — ca om și artist (E. Trotu- 
sanu)

ROMÂNO-OLANDEZ Șl 
VICEVERSA. Primele dicționa
re româno-olandez și olandez- 
român sînt în curs de apariție la 
Editura Van Goor Zonen din 
Haga. îngrijitorii edițiilor: Elena 
Arendsen (de origine română) 
și profesorul de Ridder. în aceeași 
editură— un ghid destinat turiș
tilor olandezi în România (A. 
Ciurlea)

GHEATA CEA DE TOATE 
ZILELE. Odată cu prima zi de 
ninsoare, și nu mai devreme, au 
început să se vîndă, la mare în
ghesuială, ghete bărbătești. Cum
părați, așadar, gheata «Cotidian», 
dacă nu pentru calitatea execuției, 
cel puțin pentru fantezia cu care 
a tost botezată. (V. Tudor)

NUMAI PENTRU TU
RIȘTI? Frumos, hotelul orâdean 
«Dacia». Și bine dotat: restau
rant, bar, cofetărie, coafor, shop, 
bazin de înot. Un singur lucru ar 
lipsi: o masă (în afara celor de 
la restaurant) la care să poată 
omul și lucra. Cine nu vine nu

mai pentru odihnă scrie cocoșat 
deasupra unor măsuțe pe cît de 
ultracochete pe atît de ultra- 
joase. (A. Ciurlea)

RARISIMA CANTATA.
Bravo redactorilor responsabili 
loan Oprea și Zold Lajos ai 
primului și excelentului ghid tu
ristic al județului Harghita! Me
rită o mențiune specială capitolul 
«Artă populară, obiceiuri, tra
diții, legende». Figurează aci și o 
rarisimă «Cantata profană», cu
leasă pentru prima dată în Valea 
Mureșului de Bela Bartok și o 
inedită «Legendă a Mureșului și 
Oltului», culeasă de loan Oprea 
de la bătrînul Dumitru Bota, 
«născut și crescut aici, la obîrșia 
acelor maiestuoase rîuri». (V. Tu
dor)

N-AVETI UN CÎNTAR ÎN 
PLUS? In cîteva mari magazine 
alimentare din Miercurea-Ciuc 
s-a ivit această balanță care să 
dea dreptate cui are dreptate și 
certitudine cui se îndoiește, să 
împrăștie dubiul cumpărătorului, 
să întărească disciplina vînzăto- 
rului. Printr-un cîntar în plus 
se dă posibilitatea cetățeanului 
să-și verifice singur marfa. Exce
lentă idee! O dorim cît mai ex
tinsă. (D. Vasile)

EXACT PE DOS. Autobu
zul cu numărul 33 B — 7503 de 
pe linia 37 circula sîmbătă seara, 
8 decembrie, pe la orele 23,30, 
cu ușile deschise. La protestele 
călătorilor, șoferul le-a mai în
chis, din cînd în cînd, și anume 
în momentul în care se oprea în 
statii. (D. Vasile)

«CASA ÎNCHISĂ» LA 
RÎMNICU VÎLCEA. O inițiati
vă lăudabilă a întreprinderii jude
țene de difuzare a filmului: or- 
eanizarea unei săptămîni a fil
mului românesc dedicat tinere
tului, care a atras numai în pri
mele trei zile peste 8 000 spec
tatori. Cei aflați în sală, la des
chidere, au avut prilejul să-l în- 
tîlnească pe Amza Pellea, care 
nu a făcut economie nici de timp, 
nici de umor, nici de sfaturi din 
inimă. (Tereza Lefter)

VREI NU VREI. Mănînci sau 
nu pîine, dacă iei masa la restau
rantul «Parc» din Slatina trebuie 
să plătești costul unei chifle. 
«Intră în consumație» — răs
pund unii chelneri. (Tereza Lef
ter)

ZECE ȘCOLI, ZECE AC
TORI. Aceasta înseamnă că la 
zece școli generale din Capitală, 
zece actori de la Teatrul Ion 
Creangă (Florina Luican, Paula 
Sorescu, Andra Teodorescu, An
ca Zamfirescu, Jeanine Stavara- 
che. Dumitru AngheL Ion Enache. 
Marius Rolea, Tatiana Sere- 
breac. Mircea Mușatescu) se vor 
ocupa de activitatea artistică a 
elevilor. Pe cînd asemenea aten 
ție față de celelalte școli din 
București de la celelalte teatre? 
(E. Ocea)

CONTRA CURENTULUI.
Pe strada Vlad Țepeș din Plo
iești, la numărul 17,se află cîteva 
barăci pe jumătate dărimate. Ele 
adăpostesc, nid mai mult nici 
mai puțin, porci. Se încearcă 
oare o ruralizare a Ploieștiului? 
(Grigore lonas)

AUTOSERVIRE, DAR CU 
CE? Modernul hotel «Dîmbovi
ța» din centrul Tîrgoviștei este 
dotat printre altele și cu o auto
servire. Din păcate,rar ne-a fost 
dată să vedem o mai sărăcăcioasă 
gamă de preparate culinare. La 
micul dejun se oferă murături 
și salată de boeuf la gheață. Prea-i 
de tot1 (D. Vasile)

ESCULAP ÎN FAȚA ȘE
VALETULUI! De curînd,la Cluj 
a fost inaugurat Salonul național 
de artă plastică al medicilor-1973. 
care găzduiește aproximativ 200 
de lucrări de pictură, sculptură. 

grafică artă decorativă. La verni
saj au luat parte oameni de artă 
și cultură media și farmaciști 
din diferite centre ale țării. A 
luat cuvîntul prof. dr. docent 
Octavian Fodor, membru al A- 
cademiei de științe medicale.
(V. Tudor)

S-A ÎNTÎMPLAT LA CU- 
CUIEȚL Cu mai mulți ani în 
urmă începea construirea unei 
șosele între Slatina și Drăgășani. 
Lucrările mergeau din ambele 
sensuri; toate bune pînă s^a a- 
juns la un punct mort. între 
Moșteni și Cucuieți lucrările s-au 
întrerupt din 1966, instalațiile 
de asfaltare au rămas aruncate, 
tuburile zac la Cucuieți. Am vrea 
să știm și noi în ce birou s-a 
împotmolit șoseaua. (A. Ciurlea)

VETERANII. De curînd, Re
șița a găzduit un emoționant 
jubileu: a fost sărbătorită împli
nirea unei jumătăți de veac de la 
înființarea clubului sportiv mun
citoresc din localitate, înființat 
sub auspiciile Societății sportive 
muncitorești, constituită la rîn- 
dul ei în 1923, la îndemnul și 
sub conducerea Partidului Co
munist Român. (Gh. Ciobotaru)

CAPCANA TELEFOANE
LOR. După ce au extins la Pe
troșani. rețeaua de linii telefo
nice, instalatorii au uitat să în
chidă unele guri de canale sub
terane. Pînă una, alta cetățenii 
s-au obișnuit cu ele și reușesc să 
evite aceste capcane risipite pe 
străzi. N-ar fi bine oare să mai 
cadă în aceste canale unul sau 
doi din ingenioșii instalatori? (Ion 
Constanța)

PRIMA CARTE TIPĂRITĂ 
ÎN ȚARA ROMÂNEASCĂ a 
împlinit vîrsta de 465 ani. Este 
vorba de Liturghierul de la Tîr- 
goviște și a fost aniversată în 
cadrul medalionului «Macarie și 
tipăriturile sale», organizat de 
Salonul de istorie literară «Tes- 
tamentum» din Tîrgoviște. (C. 
Uglesici)

«DOINA BUCUREȘTIU- 
LUI»A ÎMPLINIT ZECE ANI.
Zilele trecute. Ansamblul fol
cloric «Doina Bucureștiului» al 
Comitetului municipal U.T.C., a- 
vînd în palmaresul său un mare 
număr de premii cîștigate la festi
valurile internaționale din diferi
te țări europene si binecunoscut 
publicului românesc din sutele 
de spectacole prezentate, a îm
plinit un deceniu de activitate. 
Cu acest prilej ansamblul a dat 
la Sala Palatului un spectacol de 
gală în cinstea tinerilor fruntași 
în producție. (Alexandru Păsărin)

GHICI GHICITOAREA
MEA.Doriți să vedeți un film? 
Dacă locuiți în cartierul Ploiești- 
Nord nu aveți nici o șansă să 
aflați ce filme rulează în centru, 
deoarece panourile de afișaj au 
dispărut de la o vreme. Să le fi 
iubit cineva atît de mult încît 
le-a luat acasă? (Grigore lonas)

«CRIZANTEMA DE AUR».
Cînd apar aceste rînduri îndră
gostiți! de romanță știu de mult 
cine sînt cîștigătorii celei de-a 
șasea ediții a «Crizantemei de 
aur», concurs de pe acum intrat 
în tradiție aici la Tîrgoviște. De 
la Anul nou, și moderna Casă 
de cultură din centrul munici
piului va fi gazda într-adevăr po
trivită pentru un concurs de 
asemenea amploare. (Tereza Lef
ter)

MERCUR ÎN SLUJBA GOS
PODINELOR. La Craiova a 
fost organizată o consfătuire pe 
tema îmbunătățirii rețelei co
merciale destinate gospodinelor. 
Concluzii practice: să se deschi
dă mai multe unități de semi- 
preparate tip gospodina, să se 
organizeze bufete cu semiprepa- 
rate în școli si cartiere. (Tereza 
Lefter)



• CERRCLUL FLRCRRR •

De doui minute Erika josza ți Carol Horvath cîntă o melodie noul



• CEMCLUL FLACRRO •

Cum a fost (XIV)
Invitat de Comitetul județean 

P.C.R. ți de Consiliul popular județean 
Vîlcea, Cenaclul Flacăra va fi prezent 
sîmbătă 1S > decembrie, ora 17,30,1a 
Rîmnicu Vîlcea, în sala Consiliului 
popular județean de pe strada Pra- 
porgescu.

Fotografii de Elena GHERA

Clubul «A», proprietatea aproape privată a Institutului de 
arhitectură «Ion Mincu» din București, a găzduit, luni, 10 de
cembrie, întîlnirea Cenaclului Flacăra cu studenții arhitecți, 
iubitori de muzică și poezie. Întîlnirea a început cu o întîr- 
ziere de o oră, fiindcă atît invitații, cît mai ales gazdele au găsit 
cu mare dificultate sediul clubului. Puțin cam blazate, gazdele 
au uitat să trimită furgoneta promisă pentru a transporta in
strumentele formației Roșu și Negru, așa incit excelențn instru
mentiști conduși de Nancy Brandes, după 5 (cinci) ore de 
așteptare în holul hotelului Athenes Palace, s-au mulțumit s^ 
asiste la programul serii, program în care ar fi trebuit să sus
țină un așteptat recital. Numai Ovidiu Lipan, Superțăndărica 
bateriștilor, s-a produs, alăturîndu-se orchestrei volante care, 
de la o vreme, creează fondul muzical pe care Adrian Păunescu 
își recită poemele. Dar despre asta mai tîrziu.

Pentru început, Costin Canelis și Panagos lorgos, studenți 
l.i Comei vatoi ui «Ciprian Porumbescu», ne-au reamintit că 
toate chitarele electrice, de orice formă și de orice preț, se 
trag din chitarele acustice, numite și reci. Cei doi chitariști 
au avut meritul de a încălzi atmosfera și mai presus de toate 
de a .fi interpretat impecabil două studii. Invocînd atmosfera 
elegiacă pe care a moștenit-o de la Canelis și lorgos, poetul 
Ion Horea, unul dintre invitații noștri de onoare, a citit Două 
elegii precare. A fost apoi rindul maestrului Cornel Ionescu, 
Fiindcă el este nu numai cel mai bun muzicuțist, dar și un 
ironic, Cornel Ionescu a descifrat de pe o agendă 1967 un 
studiu cromatic aflat cam pe la paginile unde sînt înscrise de 
obicei distanțele, pe calea ferată, dintre orașe ale țării cum ar 
fi București-Rîmnicu Vîlcea. Cornel Ionescu ne-a oferit apoi 
oartea a doua a unei mai vechi compoziții a sa, Unde?, 
/ăeîndu-ne să sperăm că, odată și odată, va da la iveală și prima 
parte a acestei lucrări foarte aplaudate. Pentru prima oară in 
mijlocul cenaclului nostru, poetul Alexandru Andrițoiu a re- 
citat doua dintre cele mai frumoase poezii ale sale, dintre 
care Vioara de Cremona a impresionat in mod deosebit. Dorm 
Tudoran a citit cîntul al XX-lea din poemul Cintec de trecut 
Akheronul. Cînd s-a trezit pe celălalt mal, și-a dat seama că 
nici nu plecase de fapt. O singură dată a folosit Adrian Pău- 
nescu, în cursul acestei seri, cuvîntul mare. Atunci cînd a 
prezentat-o pe Gina Patrichi. Artista a recitat Elan de Ion

Barbu ți Nu m-ai înțeles de M. Eminescu cu o sensibilitate 
în fața căreia respectul cel mai adevărat este tăcerea. Unii, 
numai unii, chiar au tăcut. Actorul Mihai Stan a recitat excelent 
și în forță Un om pe niște scări de Adrian Păunescu și excepțio
nal Cîntecul chitarelor de Peer Sorensen, poem în care a intro
dus, ca laitmotiv, tema cîntecului Whole Lot a Love (Cu toată 
puterea dragostei) a formației Led Zeppelin. De abia dezmor
țit după o călătorie friguroasă la Brașov, Mircea Florian a 
cîntat Pe mine Mircea mă cheamă și Cînd mă gîndesc că mă 
ginaesc la mama. Nu e mai puțin adevărat că după'ce l-a acom
paniat pe Dorin Liviu Zaharia, Mircea Florian a trebuit să mai 
cînte o dată despre Podul de piatră. Veniți fiecare de unde aveau 
treabă, Mihaela Mihai (televiziune), Doru Stănculescu (lecții) 
și Sorin Minghiat (Tîrgoviște) au cîntat Ecou de romanță și 
Ai, hai! La rugămintea sălii, Mihaela Mihai s-a despărțit de cei 
doi prieteni, dintre care unul chiar frate, și a cîntat așa cum 
se cuvine, de una singură, o doină. Doru Stănculescu și Sorin 
Minghiat aveau să-și ia revanșa susținînd și ei, mai apoi, un 
recital de unii singuri. Blazați și plictisiți de prea continuele 
succese ale lui llie Năstase, viitorii arhitecți n-_au dorit să-l 
întrebe nimic pe profesorul Ștefan Georgescu. în această si
tuație, un poet ialomițean și necunoscut, venit special să cu
cerească dintr-o suflare Bucureștiul, s-a simțit obligat să 
«salveze» aparențele întrebîndu-l ferm ți încruntat pe Ștefan 
Georgescu: «Ce este un poet contemporan ?». Unii au rîs, alții nu.

Ultimul poet care a recitat a fost Adrian Păunescu. Oferind 
din proprie inițiativă Calul călare, Mihai Viteazul încercuit, 
Royal Shakespeare Company, Repetabila povară, Balaurul și, la 
cerere, Dați-ne pace, poetul a găsit, din cînd în cînd, timp 
să-l mai domolească, prin intermediul mîinii drepte, pe Ovidiu 
Lipan, care pusese gînd rău tobiței improvizate cu mari efor
turi de Mircea Florian.

Răsfățatul membrilor clubului «A», fostul Dorin Liviu Zaha
ria, actualul Ciabi Zaharia, a cîntat și recitat. Deși a fost rugat 
să «mai zică», Dorin Liviu Zaharia nu ne-a convins în această 
seară că ar fi găsit ceea ce caută de multă vreme. Cînd confuz, 
cînd furat de jocul gratuit de cuvinte, mai tot timpul amuzical, 
afișînd un nonconformism pueril în esență și vizibil, deseori, 
în formele în care se manifestă, pozînd și șarjînd peste limitele 
oricărei convenții artistice cunoscute de noi, cei de rînd. 
Dorin Liviu Zaharia cred că nu se află acum în cea mai bună 
zodie artistică. Dar și confuzia este una din formele snobismului.

Dorin TUDORAN
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Golgeterul craiovean Bălan deschide scorul în ultima partidă-victorie a turului 
(cu Petrolul).

Fotografie de Ion PREDOȘANU

25 de puncte la 25 de ani

repriza a ti ei a

18 idei coborînd 
cele 18 trepte ale clasamentului

O potriviră oltenii așa cum numai ei știu 
să le potrivească. Sărbătoriră, acum exact 
o săptămînă, 25 de ani de la înființarea clu
bului sportiv Universitatea. A doua zi 
«după socoteală» — garnitura de aur a fot
balului din țara Oltului și a Jiului adună in 
loja clasamentului exact 25 de puncte, de
tașată la 5 și 6 puncte, minimum, de «restul 
lumii».

«Glumesc oamenii pe seama noastră că 
ne plimbăm copiii in roabă prin pivniță, 
cită să-i obișnuim cu metroul, ba îl mai 
pun și pe nea Amzulică să le zică el glumele, 
să rîdem și să nu ne supărăm. Și uite că nu 
ne supărăm. Și rîdem. Da'punctele le adu
năm tot cu roaba. Și golurile pe care le dăm 
noi tot cu roaba le adună... altii. Așa-i 
viața. Și nu ne supărăm. Și rîdem». Vorbele 
acestea nu le-am auzit de la un locuitor al 
Craiovei. Și nici al județului Dolj. Venise 
omul dintr-un colț de țară — «unde oltenii 
se risipiră ca sarea pămîntului» — împreună 
cu alte zeci de foști sportivi ai clubului cra
iovean, venise la sărbătorirea unui sfert 
de veac de existență, venise cu aceeași 
inimă caldă și cu același spirit ca briciul.

A fost emoționantă reunirea oltenilor 
foști și actuali sportivi; au fost și lacrimi și 
glume, și glume și lacrimi. Cam ăștia au fost

tenis

paris 1971, 
. barcelona 1972, boston 1973

Trei participări, trei victorii. Trei mo
mente care se adaugă Forest-Hills-ului ’72, 
Roland Garros-ului 73 și multor altora, în 
care Năstase a lăsat în urma sa elita tenisu
lui mondial. Trei victorii în concursurile 
unde dreptul de participare îl au numai 
cei ce s-au arătat puternici un an întreg. 
Ca și anul trecut, numele campionului 
nostru a fost trecut primul pe lista parti- 
cipanților, iar diferența de peste 100 de 
puncte ce-l despărțea de al doilea dintre 
cei opt jucători calificați sugera diferența 
valorică.

Așadar, llie s-a aliniat la startul ultimului 
mare concurs al anului împreună cu cei mai 
buni dintre cei buni.- în prima zi a marii 
întreceri, Năstase avea să piardă surprin
zător la cel de la care ne așteptam mai puțin. 
Ne așteptam mai puțin fiindcă, pînă atunci, 
llie cîștigase la el de 15 ori, iar Gorman o 
singură dată. Vestea ne-a întristat, dar 
poate tocmai această neașteptată înfrîngere 
l-a ajutat pe llie să dezbrace hermina mare
lui favorit, redîndu-i libertatea concurentu
lui ce are dreptul și la înfrîngeri.

Apoi, tenacitatea lui Kodes, iscusința lui 
Newcombe și elanul lui Connors s-au încli
nat, pe rînd, în fața dezinvolturii cu care 
odată scăpat de obsesia rolului de favorit, 
campionul nostru a știut sa puna lucrurile 

cei doi timpi ai întîlnirii. Nelu Oblemenco, 
de pildă, cînd a mulțumit pentru marea (și 
binemeritata) cinste care i s-a făcut decer- 
nîndu-i-se titlul de maestru emerit, avea 
vocea tremurîndă (își înghițea omul — nod 
după nod — emoția pe care o transmisese, 
fără să vrea, unei săli arhipline) și n-ai fi 
putut în ruptul capului să identifici în el 
teroarea portarilor, pe cel care 4 ani de zile 
a fost bombardierul nr. 1 al fotbalului ro
mânesc. Reparînd greșelile unor selecții 
care au neglijat primul și cel mai de preț dar 
al fotbalului, golul, golurile, multe, marcate 
de la orice distanță, conducerea mișcării 
sportive din țara noastră i-a acordat acestui 
mare și exemplar fotbalist român ceea ce 
merita cu prisosință.

Distinși cu titlul de maestru al sportului 
au mai fost fotbaliștii Marin Marcel și Ivan, 
precum si voleibalista Cornelia Bunescu.

Săptămînă trecută, atît în «sala albastră» 
a Universității din Craiova, cît și pe terenu
rile de sport din localitate mii de inimi au 
bătut mai puternic. Și asta nu numai pentru 
că în loja clasamentului echipa lui Oblemen
co aduna într-un sac 25 de puncte.

M.P.

la punct. Suita victoriilor lui Năstase capătă 
o semnificație aparte, dacă ne gîndim că 
printre învinșii săi se află cîștigătorul de 
la Forest Hills și din Cupa Davis, precum și 
cel de la Wimbledon, care aspirau la întîie- 
tate în ierarhia mondială a anului, llie face 
astfel evidentă și de necontestat supremația 
sa, sesizabilă dealtfel încă de anul trecut.

Finala a fost un răspuns elocvent celor ce 
obișnuiau să vorbească de un așa-numit 
«complex Okker». llie ne-a arătat încă o 
dată că nu are complexe. El are însă, ca orice 
artist sensibil, zile... și zile. Și dacă e să vor
bim totuși de complexe, atunci să ne amin
tim de acele seni in care jocul dezlănțuit al 
camoionului nostru metamorfozează adver
sarii săi în martori neputincioși ai unui 
recital fascinant. Frecvența și durata acestor 
serii au rămas singurele necunoscute, dacă 
se încearcă pronosticarea rezultatelor sale. 
La ele se gîndea, probabil, și llie în vara 
acestui an, cînd mărturisea cititorilor re
vistei «Flacăra»; «Adevărata mea perioadă 
mare încă n-a început».

Poate că adevărata perioadă de vîrf a lui 
Năstase n-a venit. Dar cert este — semnele 
sînt grăitoare — că ea se apropie.

Ștefan GEORGESCU

Turul campionatului — perioadă comperi- 
țională întotdeauna mai pură decît returul, 
cînd partidele se mai cîștigă și înainte de a 
începe — a cernut mai sever ca în alți ani cele 
18 valori ale campionatului.

1. Universitatea Craiova (25 puncte) — 
S-a detașat cu o clasă de principalele sale urmă
ritoare, F.C. Constanța, Steaua, Dinamo și 
F.C. Argeș. 5 și, respectiv, 6 puncte diferență 
înseamnă— cam în orice campionat al lumii — o 
diferență de o clasă. Nemaivorbind de faptul că 
numeroasele (și importantele) absențe de efec
tiv (Oblemenco, Țarălungă, Niță, Velea, Nicu- 
lescu) din finalul primei părți a campionatului 
au însemnat vreo 2, 3 puncte mai puțin la 
totalul echipei oltene.

2. F.C. Constanța (20 puncte) — Fără 
«pasul greșit» din partida cu A.S. Armata, 
disputată chiar pe teren propriu, marinarii ar fi 
fost mai aproape de lider. Oricum, echipa 
litoralului — într-o «ediție» care ne-a amintit 
de perioada sa de glorie — a fost singurul con
curent relativ incomod pentru «11»- le craio
vean.

3. Steaua (19 puncte) — Cu o formație 
oarecum cristalizata abia spre sfîrșitul turului, 
«11 »-le militar s-a redresat, parțial, pe ultimele 
lungimi. Poziția (și punctele) nu se ridică însă 
la capacitățile reale ale lotului său.

4. Dinamo (19 puncte) — Bilanț nesatisfă
cător și pentru campioni. Reintrarea lui Lu 
cescu a mai salvat ceva în final. Numind (doar) 
component» celor două linii din față (Dinu, 
Nunweiller, Moldovan, Dudu Georgescu, Du 
mitrache, Lucescu), îți dai seama că cele 19 
puncte ale dinamoviștilor echivalează — prin 
raportare ia valoarea jucătorilor — cam cu 
un 6 amărît...

5. F.C. Argeș (19 puncte) — Evoluție con
tradictorie. Ambiția lui Dobrin — în principal — 
a săltat în ultimul ceas echipa la nivelul nobilelor 
bucureștene de mai sus, ceea ce reprezintă o 
mîngîiere pentru orgoliul piteștenilor.

6. C.S.M. Reșița (18 puncte) — Loc bun 
pentru o echipă din ce în ce mai bună, apreciată 
ca atare de spectatori și de specialiști.

poșta fair-play

T. Pavelescu, str. Vasile Lupu — Con
stanța. Ce părere aveți» după serialul pe 
care-I publicați in revista «Săptămînă» nu 
ar merita să se realizeze un film în care 
dumneavoastră să fiți și interpretul prin
cipal ?

— Asta-mi mai lipsea, să devin și actor de 
film. închipuiți-vă cu ce vehemență ar sări 
actorii care provin din facultăți pe un biet 
actor de ocazie. Lecția cu invidia o știu din 
fotbal, unde pentru că n-am fost «pbrtar-inter- 
național» mi se refuză dreptul de a deveni 
«antrenor-internațional». Așa că lăsați gluma 
la o parte.

George Mihai — Sibiu. Dacă Rapidul și 
Sportul studențesc ocupă locurile 16, 17 
sau 18 la sfîrșitul campionatului, federația 
sporește numărul echipelor la 21 7

— Vă rog să mă păsuiți pînă după 14 decem
brie, cînd să sperăm că se va reuni Comitetul 
Federal. în funcție de componența noului Birou 
federal și a federației, voi încerca după aceea 
să vă dau «un buletin meteorologic».

C. Cioboată — București. îmi place să 
urmăresc polemica dintre oameni, dar o 
polemică cu perspectiva fotbalului, prin 
cuvintele unor oameni care în loc să acțio
neze constructiv invită la diletantism, la 
viață ușoară pe fotbaliștii noștri nu mai 
este de conceput. Ba dimpotrivă, acești 
inși trebuie urgent puși «1a zidul desconsi
derării». De aceea, ce părere aveți de 
interviul luat de Ion Chirilă (care a trans
format «Sportul» și revista «Fotbal» în 
publicații de răfuială strict personală!) 
lui Stefan Dobay în revista «Fotbal» nr. 
393?

— Aș vrea mai întîi să spun că maestrul Do
bay mi-a rămas în suflet de cînd juca la «Ripen- 
sia», singura echipă la care am ținut în viața 
mea! L-am cunoscut, l-am stimat și-l prețuiesc 
pentru probitate și onestitate. Nu vreau și 
nici nu am dreptul să cred că lui îi aparțin 
cuvintele: «fotbalistul n-a fost niciodată 
ușă de biserică». Din mărturisirile oamenilor 
vremii cunosc cu precizie că tocmai marile 
glorii ale fotbalului au fost adevărate «icoane», 
deci mai mult decît uși de biserică. Reaminti- 
ți-va ae Vogi, Bodola, Auer, sipos, Bindea și 
Dobay (poate cu excepția distracției de la 
restaurantul «Luzana», unde o dată în viață a 
stat pînă la orele douăsprezece și jumătate 
noaptea — nu ca Boc, care după meciul cu 
Steaua a ajuns tocmai vineri la Craiova!!!),

7. U.T.A. (18 puncte) — Serios amenințată, 
la un moment dat, de perspective sumbre. 
Școala fotbalului arădean a scos, în final, echipa 
la suprafață.

8. A.S.A. Tg. Mureș (18 puncte) — Lot 
cu posibilități superioare, care-și permite să 
învingă fruntașii campionatului, să piardă net 
la echipe de mîna a treia și să uite, uneori, de 
fotbal pe propriul teren.

9. Jiul (17 puncte) — După un debut catastro
fal, a urcat mult, dar poate să urce și mai mult.

10. Steagul Roșu (17 puncte) — Sezon slab 
pentru stegari, care au o echipa ae calibru 
superior.

11. «U» Cluj (17 puncte) — «11» Iară 
stabilitate, lot eterogen, rezultate contradic
torii.

12. «Poli» Timișoara (17 puncte) — S-a 
pus greu pe picioare, dar odată intrați «în șut» 
Bojin, Dașcu și Bungău ne-au convins că vor 
rămîne în divizia A.

13. Sportul studențesc (15 puncte) — 14. 
Politehnica lași (15 puncte) — Două echipe 
studențești care se zbat, curajoase, pentru un 
loc sub soare. Au șanse egale și pentru el și 
pentru un loc în umbră.

15. Rapid (14 puncte) — A ajuns marfar. Dar 
mai are destule vagoane de rapid. Echipa s-a 
bucurat întotdeauna de dragoste. Nu și de 
conducere. De sprijin să nu mai vorbim.

16. Petrolul (13 puncte) — Echipă nouă, 
antrenor nou.v ooate salva tinerețea aliata 
cu lupta. Și cu șansa...

17. C.F.R. Cluj (13 puncte) — A scăpat o 
dată, a scăpat de două ori. Ultimele sale spe
ranțe se numesc, biblic, Adam.

18. S.C. Bacău (12 puncte) —- Fără Rugiu- 
bei, echipa Răduleștilor a ajuns aproape o 
amintire. Poate, cu jertfe, să revină unde a 
fost; altfel e ca și dusă pe apa Bistriței.

Marius POPESCU

P.S. Codaș autoritar la capitolul «sportivita
tea publicului», adică la Trofeul Petchovschi, 
Tg. Mureșul confirmă, trist, ancheta publicată 
de revista noastră Fără alte comentarii.

Deheleanu, Schwartz, Spielman, Vintilă, Braun, 
Beke, frații Vîlcov, Pavlovici și așa mai departe. 
Nu ar putea nici să se contrazică la modul infan
til că: «Pentru mine e clar. Fotbalul de 
astăzi este mai bine organizat», iar cu 
cîteva rînduri mai jos să accentueze: «în con
dițiile organizării de astăzi a vieții fotba
liștilor noștri, aproape că ești îndemnat 
să intri în bar...» După care să proslăvească 
pe «Infractori»: «...că prin organizarea nor
mală a vieții fotbalistului, drumurile la 
restaurante și baruri se vor împuțina pînă 
la normal, pentru că, orice ați spune, un 
fotbalist nu-i un seminarist». Căci dacă unde
va se afirmă că «fotbalul presupune un efort 
extraordinar, paralel cu meseria, un efort 
în care trebuie să înfrunți nenumărate 
obstacole», cui îi servește atunci lozinca de
magogică, că «fotbalistul trebuie să aibă o 
slujbă riguros respectată, între 7 și 14 sau 
între 8 și 15»?

Nicolae Pintea, str. Dristorului — Bucu
rești. Știți cum se joacă în divizia B?

— Am urmărit, întîmplător, duminică, la 
Tulcea, un derby intre Oelu^din localitate) și 
F.C. Galați. Tulcea, se știe, este orașul unde 
se întîmplă multe «minuni» cînd este vorba 
de fotbal. De data aceasta rezultatul a fost 
corect obținut, jocul prestat de tulceni (în 
special în prima repriză) a fost bine orientat 
și eficient jucat. Meritul arbitrului C. Manu- 
șaride este cu atît mai mare cu cît a avut de 
luptat — pe lîngă cei 22 de protagoniști — și 
cu cei doi arbitri de linie. Cei doi tușieri (Manta 
și Păvăluc), pentru a se «acomoda» cu clima, 
au poposit în Tulcea cu o Dacie 1300 de cu
loarea vișinei... «putrede» încă de sîmbătă la 
prînz, în loc să vină, cred eu, cu «centralul» 
Manușaride cu vagonul de dormit sîmbătă 
noaptea! Nu am să fac vreo legătură nici măcar 
între arbitrajul celor doi tușieri (mai ales cel al 
lui Manta, care printre multe alte năzdrăvănii, 
speriat că un gălățean are drumul liber spre 
poartă, datorită unei mingi primite direct de la 
aruncarea de la margine, a ridicat fanionul 
semnalînd ofsaid!) și faptul că la plecare mașina 
era ridicată în față din cauza supraîncărcării 
portbagajului. La urma urmei ce, în Tulcea, 
în afară de pește nu se găsește fasole, boabe, 
ciuperci... sau mai știu eu, de sîmbătă pînă 
duminică, cu prostovolul, praștia, chipcelul, 
undița etc. n-ar fi putut, oamenii, să prindă 
un sac,doi de obleți?!

C. TEAȘCĂ 
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eroica de ■nsaon

pericolul sarmalelor
Cortina a căzut peste un sezon moale, 

fără drame mari (poate numai cele de arbi
traj), fără partide memorabile, fără lucruri 
imprevizibile, dacă exceptăm ascensiunea 
finală a U.T.A.-ei care a produs cea mai mare 
surpriză din ultimii ani pe stadiul final al 
turului, cînd a marcat o revenire fantastică. 
Pentru că previzibil era ca Universitatea Cra
iova să cîștige această primă parte a campio
natului, dacă ținem seama de vivacitatea ei 
de anul trecut, cînd a pierdut titlul dintr-o 
elementară greșeală tactică și din orgoliu. 
Ar fi de marcat evadarea de sub escortă a 
lui Boc, de neînțeles, lăsată cu o suspendare 
la club. S-o fi luat și băiatul ăsta pe urmele 
altora? Să nu mai fi avut el răbdare să treacă 
și săptămîna ultimă? E clar că O.Z.N.-iștii 
au o oglinjoară cu care ne iau mințile cînd 
ne este lumea mai dragă, altfel nu se explică.

Pe locul al doilea s-a instalat F.C. Con
stanța, după ce a fost învinsă la Cluj de o 
echipă care, ca și anul trecut, nu strălucește 
deloc. Nu știu cît or să-i țină băierile pe 
«marinari», dar calea spre titlu e lungă și 
mai vin și Steluța din urmă, și Dinamo. Pe 
aceștia i-am văzut la televizor înfruntînd 
curajos echipa argeșeană aflată pe teren 
propriu, decisă să cîștige ce se mai putea 
cîștiga într-un final lipsit de drame sociale, 
cum ar zice poetul. A fost un joc frumos, 
un joc strîns ca rezultat care putea fi cîștigat 
și de bucureșteni. Golurile, lucrate rapid, 
cred că nu am văzut prea multe în acest stil, 
iar prezența lui Dobrin, cu toate păcatele 
lui în echipa capitalei prunilor, rămîne mai 
departe indispensabilă, clasa lui, inteligența 
și mai ales o tehnică fără reproș îi situează 
în fruntea jucătorilor noștri, cu toată pre
zența excepțională a lui Dumitru pe lîngă 
coatele sale...

Ce ar mai fi de spus în momentul cînd 
numărăm boabele și ele nu sînt prea multe? 
Drama lui Macri mi se pare cea mai intere
santă, totuși. învins, el a plecat de la clubul 
Rapid. Nu știu cine a fost de vină, lipsa de 
pedagogie a antrenorului sau lipsa de gene
rozitate a jucătorilor care vor plăti cu cariera 
lor, curînd, dezertarea de la datorie. Mi se 
spune că la Rapid capul răutăților rămîne 
Răducanu care nu vrea cu nici un chip să 
facă ceea ce i se cere, rămînînd un fel de 
vătaf ce dirijează toate acțiunile dizolvante 
ale micului grup rebel. Eu cred că la Rapid 
e vorba mai curînd de o criză de autoritate 
a conducerii, unde un președinte ferm ar fi 
luat apărarea antrenorului și nu pe cea a 
jucătorilor. Dar viitorul va arăta cine are 
dreptate. Victoria de duminică dimineață a 
feroviarilor nu are pentru noi nici un fel 
de semnificație. Ea este întîmpiătoare și 
demonstrativă, dar primăvara care vine va 
aduce multe lacrimi pe podul Grant, după 
cum vom mai vedea...

Ar mai fi de discutat cazul echipei militare. 
Ea se află cu multe puncte în urma liderului 
și nu aș zice că locul pe care-l deține în pre
zent este un loc real, dacă ținem seama 
de efectivul avut la dispoziție, de numărul 
mare de jucători buni de care dispune. 
Duminică, la Bacău, team-ul roș-albastru a 
lăsat pe teren doua puncte ce vor atîrna 
greu în balanță dacă această echipă mai este 
decisă să candideze la titlu. Să pierzi în fața 
formației clasate pe ultimul loc, chiar pe 
terenul acesteia, nu mi se pare lucrul cel 
mai fericit din lume, dar despre calitățile și 
defectele echipelor din primul eșalon ne 
propunem să discutăm în lunga iarnă ce ne 
stă înainte.

Deocamdată salut inițiativa unei vacanțe 
totale pînă la 5 ianuarie, vacanță impusă de 
către federația de specialitate. Există numai 
pericolul sarmalelor, ai sărbătorilor stropite 
cu vin și al altor tentații. Să sperăm că jucă
torii își vor aminti tot timpul că mai vine și 
primăvara și nu se vor deda la agape nesfir- 
șite. Ca și balerinii, ei trebuie să se uite des 
la acul cîntarului și să-și amintească cît de 
greu se dau jos kilogramele în plus.

Altfel,în fotbalul nostru e veselie mare. 
Avem o polemică pe chestia probității pro
fesionale între doi cunoscuți cronicari, Teaș- 
că scrie în continuare Memoriile, iar în Vasile 
Conta se pregătește o ședință de pomină. 
Oare se va produce acea cotitură pe care o 
așteptăm cu toții?

Eugen BARBU

TRISTE, REVOLTĂTOARE 
DEVIERI DE LA

DRUMUL MORALITĂȚII

Un monstruos proxenet recrutează, ademenește și 
pervertește peste 30 de suflete tinere în plin centrul 

Timișoarei 9
O privesc și mă privește. Șade tolănită, 

picior peste picior. într-unul din fotoliile 
capitonate ale cafe-barului și, înarmată cu 
un «Muratti-Ambasador», trimite spre lustră 
rotocoale de fum vinețiu. Cizme cuissard 
pulover cache-coeur, fustă cu pliuri, bonetă 
Charleston.

Mă așez la o masă, comand timid o cafea 
și-i urmăresc privirile severe care-mi inven
tariază ținuta vestimentară: pantofi «Cluja- 
na», palton «Avîntul»; servietă, pălărie și 
guturai din producție internă. Mă studiază 
cîteva clipe apoi, plictisită, mă șterge defi
nitiv din raza ei vizuală. în local — a înțeles 
prea bine — și-a făcut intrarea obișnuitul 
delegat cu servietă, insul presat de îndato
riri profesionale, rebegit de frig și nesomn, 
omul cu nevastă, copii și diurnă drămuită. 
O interesează în schimb, și de îndată, noul 
grup de mușterii care tocmai și-au făcut 
apariția de după perdeaua din franjuri de 
cristal: doi bărbați corpolenți, pletoși ca 
niște berbeci de caracul, echipați cu scurte 
fantezie, și o fetișcană guralivă și dezinvoltă 
(poșetă cu ținte, pantofi-elefant, căciuliță 
din vulpe roșcată).

Un scurt tur de orizont și cele două fete 
se înțeleg dintr-o privire. Noua sosită face 
de îndată prezentările și toți patru se trans
formă pe loc în prieteni de o viață. Se discută 
cînd românește («Sunteți una fetița simpa
tica»), cînd franțuzește («Je m’appelle Mia»), 
mă rog, din toate cîte un pic. Apoi, subit, 
prezența mea începe să-i inoportuneze. 
Fetele șoptesc ceva, plecîndu-se peste masă 
și cei doi vlăjgani se întorc în scaune, fixîn- 
du-mă cu priviri de cerber. O secundă, doua 
trei și înțeleg că trebuie să-mi sorb în grabă 
cafeaua, altminteri risc să-mi văd hainele 
întoarse ca la proba a doua.

Toate acestea, marți 4 decembrie, în 
barul de zi al hotelului «Continental» din 
Timișoara. Dar lumea e mică și drumul ce 
leagă uneori cafeneaua de tribunal — extrem 
de scurt. Două zile mai tîrziu am din nou 
prilejul de a mă întîlni cu cele două cochete 
din bar, de data aceasta însă nu în fața unui 
pahar cu Cinzano, ci într-unul din holurile 
Judecătoriei municipale. Le-am zărit în 
rîmplător, tăcute și modeste, așezate cuminți 
pe o bancă a sălii de așteptare, îmbrăcate 
amîndouă în niște paltonașe ponosite, cu 
gulere roase și manșete veștejite. De ne
recunoscut. L-am întrebat pe judecătorul 
Olimpiu Teușdea dacă le știe cumva.

— Da, sînt «clientele» mele Au fost 
chemate să depună mărturie în procesul 
«Simion», dar cum ancheta judiciară este în 
plină desfășurare, vă rugăm să nu le treceți 
numele în relatarea dumneavoastră. Vă pot 
informa totuși că cea din stînga ( pantofi- 
elefant, căciuliță din vulpe roșcată ) este 
elevă, iar cealaltă (cizmulițe italiene, bonetă 
«Bonn ie and Clyde») este bobinatoare la o 
mare întreprindere timișoreană Amîndouă 
au vizitat apartamentul de pe «6 Martie» 
si au consimțit să-și ofere «serviciile» incul
patului principal.

Dar să spunem, în sfîrșit, lucrurilor pe 
nume. La ora cînd încredințăm tiparului 
aceste rînduri, la Timișoara e în curs de 
dezbatere unul dintre cele mai cutremură
toare procese penale aflate pe rol în ultimii 
ani. în plin centrul orașului, într-un apart.; 
ment situat pe bulevardul «6 Martie», s-a 
lesfâșurat nestingherit, aproape un an d> 

zile, un veritabil trafic de carne vie. Peste 

30 de tinere, unele sub vîrsta majoratului, 
au acceptat să se prostitueze la cererea și la 
presiunile unui înrăit element antisocial, 
proxenetul Simion Corneliu Decebal zis 
Coca, au întreprins pe scară largă operațiuni 
cu valută străină. O parte din acest adevărat 
efectiv de «profesioniste» ale amorului 
reprezintă vechi cunoștințe ale miliției judi
ciare, tinere fără ocupație, aflate în evidența 
organelor de urmărire sau recente pensio
nare ale penitenciarelor de femei, lată cîteva 
exemple concludente: Viorica Sas zisă Vibe 
la, Victoria Borș zisă Viky, Rodica blonda. 
Ionica «Păpușel», Maria Ungureanu și Doina 
Rudolf zisă Jambonel, ultimele două aduse 
ca martore direct din penitenciar. Din 
păcate, lista mai cuprinde însă și tinere cu 
ocupații precise, eleve, studente, salariate 
care, momite de mirajul unei vieți ușoare, 
cliente zilnice ale cafenelelor, restaurante
lor și nopților pierdute, au acceptat și ele, 
pînă la urmă, să facă jocul murdar al proxe
netului Simion.

Apreciind situația cu maximă obiectivitate, 
cu putere de discernămînt și întreită respon
sabilitate civică, organele de urmărire pena
lă și judecătorești au considerat că partea 
cea mai mare a participantelor identificate 
și reținute pentru cercetări vor compărea 
în fața instanței în calitate de martore. 
O dispoziție profund umană, avîndu-se în 
vedere că ele nu sînt la urma urmelor decît 
victime ale lăcomiei și credulității, tinere cu 
grave carențe de educație, fetișcane seduse 
de indivizi veroși sau de prietene dezagrega
te moral După proces ele vor fi reîncre- 
dințate familiilor și colectivelor de muncă, 
datoare să lupte pentru reeducarea și recu
perarea lor civică, lată de ce cititorii noștri 
vor înțelege, desigur, de cg în cursul rela
tării noastre sîntem obligați să ocolim anu 
mite întîmplări care ar putea duce la identi
ficarea unor nume de persoane și fapte reale. 
Procesul nu s-a terminat, iar acțiunea de 
depistare a întregului «cerc Simion Dece
bal» este în plină desfășurare.

Cine este însă acest monstruos rebut 
social și prin ce mijloace a izbutit să conta
mineze și să pervertească în masă zeci de 
suflete tinere? Rechizitoriul întocmit de 
procurorul leronim Ursu răspunde pe scurt 
și exact acestei întrebări.

Inculpatul Simion Corneliu Decebal, tri
mis în judecată pentru infracțiunile de pro
xenetism, răspîndire de materiale obscene 
și operații cu valută, este originar din 
comuna Șag-Timișeni din județul Timiș și s-a 
născut la 17 decembrie 1937. Este absolvent 
al Facultății de medicină veterinară din 
Timișoara, promoția 1971. A refuzat să-și 
onoreze repartizarea (cu alte cuvinte să se 
prezinte la post în comuna Apateu, județul 
Arad) și, începînd cu 1971, duce o viață 
parazitară, frecventează cu regularitate loca
lurile de noapte și își pune locuința la dispozi
ția amatorilor de jocuri de noroc sau persoa
nelor dornice de aventuri extraconjugale. 
Un început «promițător», și cu o finalitate 
prescrisă. Nu e de mirare deci că acolo 
unde se instalează huzureala, trîndăvia și 
banul nemuncit își face apariția climatul 
infracțional, teren fertil pentru întreaga 
suită a actelor antisociale. Intre parazitism 
și infracțiune relația este aproape matema
tică.

Pentru început, Dor]uanul fără ocupație 
se distrează seducind inimile studenteloi 

romanțioase apoi, generos și obosit de 
succese, începe să le redistribuie amicilor 
Pentru început, unor concetățeni de aceeași 
speță, amici cheflii si noctambuli, apoi, cirul 
cercul se «înnobilează» prin prezența unor 
turiști străini S.... cm Decebal trece la 
acțiune și își obligă victimele să facă amor 
contra cost. Grijuliu, prevăzător. își insta
lează într-unul din pereți un safe pe care-l 
maschează cu un tablou. Primii bani obținuți 
în acest mod abject îl îndeamnă să-și lărgeas
că cercul animatoarelor și, treptat, ajunge 
să recruteze și să pervertească nu mai puțin 
de treizeci de tinere. Apartamentul din 
bulevardul «6 Martie» se transformă într-un 
veritabil bordel pus la dispoziția unor turiști 
sosiți de peste hotare. Lipsa de spațiu — ca 
să facem o glumă amară— îl obligă să exploa
teze intensiv fiecare metru patrat locuibil.

Victoria Novac: «La inculpat am asistat 
la proiecția unui film pornografic. De obicei 
dormeam cîte două femei cu doi străini 
într-o singură cameră. De obicei vizitatorii

plăteau 10 000-15 000 lire, iar Coca ne 
dădea nouă 300-500 lei.»

Nela Ionescu: «Sînt logodită cu un cetă
țean italian de circa un an de zile (vechea 
poveste a logodnicelor de-a pururi ...n.n) 
și în cursul lunii decembrie 1972 acesta mi-a 
făcut o vizită locuind la inculpat. Logodnicul 
meu a schimbat 40 000 lire și inculpatul 
i-a plătit lei românești.»

E.D.: «Din toamna anului 1972 și pînă 
astăzi am făcut vizite inculpatului. Am pri
mit suma de 400 lei și a doua oară 200 lei 
și o bluză. Fotografia de la dosar mi-a făcut-o 
inculpatul.

Maria Moise: «l-am făcut inculpatului o 
vizită cu o prietenă. Coca... Au mai apărut 
fouâ fete, una se numea Luci, care n-au 

acceptat să se culce cu italienii deoarece ele 
ni pretins cîte 20 000 lire, iar italienii le-au 
oferit numai 10 000 lire.»

V.D. (18 ani, elevă): «L-am cunoscut pe 
inculpat de la o prietenă. Tot aici am cunos- 
cut-o pe Luci Popescu Gabor, după care 
cu doi străini am plecat cu autoturismul la 
Șag, apoi ne-am întors acasă.»

Aurelia Istodor (17 ani): «Am dormit 
într-o noapte în locuința inculpatului. Am 
cunoscut un cetățean străin cu care urmează 
să mă căsătoresc.»

Doina Rudolf: «La barul de zi «Continen
tal» m-am întîlnit cu niște cetățeni italieni 
care m-au întrebat dacă nu știu unde se 
găsește locuința lui Coca, l-am condus la 
domiciliu.»

Acestea sînt faptele. Deocamdată sînt 
judecați sub stare de arest inculpații Simion 
Corneliu Decebal zis Coca, Victoria Novac 
și Mihaela Căpățînă. Dar cum procesul este 
în curs de judecare și sentința va fi pronun
țată probabil la sfîrșitul lunii decembrie 
(răstimp în care depozițiile martorilor și 
rezultatele finale ale organelor de urmărire 
penală pot aduce amănunte și schimbări 
esențiale), ne abținem de a mai face comen
tarii personale. Vom reveni cu amănunte. 
Pînă atunci însă o întrebare aproape tradi
țională în situații ca aceasta: cum a fost 
posibil?

Liviu TIMBUS



bombe 
si9 

bombite 
la 

hunedoara

1. un fel de preambul

Despre celebrii ospătari, atît de oropsiți de 
«neiertătorii» umoriști care descoperă mereu 
și mereu aceleași «minunate» obiceiuri ospă- 
tărești, precum și despre prietenii și dușmanii 
lor de-o viață, dienții cei de toate zilele, s-a 
scris, slavă Domnului, destul. Din cînd în cînd, 
problema a fost luată chiar și în serios, iar rezul
tatele ș-au făcut simțite imediat: nici un ospătar 
nu mai primește bacșiș (nu mai vrea, nici în 
ruptul capului, să fie jignit), peste tot se fac 
note de plată, în scris, cu data și semnătura 
ospătarului (chiar dacă prietenul consumator 
vrea să-l scutească de acest efort sisific), iar 
preparatele culinare s-au diversificat printr-o 
amețitoare abundență de sortimente; nu mai 
vorbim de promptitudine, amabilitate, condiții 
igienice, despre unele și altele și iar altele...

Lăsînd la o parte tonul «roz-bom bon-opti
mist», convinși că toți factorii interesați de 
bunul mers al lucrurilor vor depune eforturi 
sporite pentru remedierea acelor lipsuri pe 
care le cunoaștem cu toții, ne vom strădui să 
prezentăm cîteva aspecte ale relației consuma
tor — unitate comercială sau, mai altfel spus, 
unde și cînd se bea un pahar la Hunedoara.

2. un itinerar 
minat cu bombe

O primă perioadă de deservire (a face cuiva 
un deserviciu) începe încă de dimineață, con
form proverbului «cine se scoală de dimi
neață...», cînd muncitorii care au lucrat în 
schimbul de noapte se-ndreaptă spre case. 
Nici nu ies ei bine din marele combinat, că, la 
absolut toate ieșirile, îi întîmpină acele minu
nate birturi sau bufete, cărora li se mai spune 
atît de dulce și frumos, bombe. Acum, sau la 
cealaltă ieșire din schimb care are loc cam pe 
la ora 15,30, începe marele itinerar minat cu... 
bombe. Ei bine, închipuiți-vă cîteva grupuri de 
patru sau cinci colegi de muncă. Unuia, din cine 
știe ce motive, îi vine să bea o bere, o țuică sau 
un pahar de vin. Poate că nu vor merge toți 
patru sau cinci, dar doi sau trei tot vor merge. 
Cel cu «ideea» va face «cinste». Ceilalți se vor 
simți și ei datori să contribuie cu cîte un «rînd». 
Arareori vreunul dir} ei se va-ncumeta să 
se-nfrupte cu micii, cîrnăciorii, chifteluțele sau... 
conservele care se oferă «apetisant». Nu vor 
mînca deoarece, în primul rînd, îi așteaptă 
acasă o mîncare caldă și... familia. Unii însă, 
invitați la... botul calului, vor mai întîrzia puțin.

Să admitem că vor trece nepăsători și grăbiți 
spre stația centrală de gutobuze. La Hunedoara 
toate autobuzele pleacă din același loc, din 
orașul vechi, de lîngă podul de peste Cerna. 
Aici, în stația centrală, în timp ce se așteaptă 
autobuzele care sosesc mai devreme sau mai 
tîrziu, cu aceeași exactitate ca și buletinele 
meteorologice, se poate constata existența a 
nu mai puțin de patru birturi și birtulețe care 
desfac băutură. Menționăm că la numai 100-150 
de metri de aceste «bombițe» mai sînt alte 5 
localuri care se pretind restaurante de categoria 
a lll-a. Să zicem, cu optimismul care ne carac
terizează, că nici de această dată «rețeaua» de 
tentații n-a prea fost «onorată». Oamenii vor 
ajunge în apropierea locuințelor lor, în inima 
cartierelor hunedorene. Aici, alte cîteva bombe 

asemănătoare. Și după un asemenea păienjeniș 
de birturi și bufete, de ce să ne mai mirăm că 
an urniți oameni vor ajunge acasă ceva mai tîrziu, 
ceva mai obosiți, ceva mai tulburi? Ar trebui 
să ne gîndim la complexitatea profundă pe care 
o implică o asemenea stare de fapt. S-ar putea 
spune că interesat doar de realizarea nu știu 
cărui plan cineva a găsit această soluție de 
plantare a cît mai multe asemenea unități, mai 
ales «la vad». A nu se înțelege că denigrăm 
munca salariaților T.A.P.L., sau că nu apreciem 
eroicul detașament al muncitorilor hunedo- 
reni, față de care nutrim sentimente de cel mai 
adînc respect și admirație, dar conducerea 
T.A.P.L., precum și conducerea consiliului 
popular municipal au recunoscut ca reală 
această situație, că s-au propus soluții, că etc., 
etc.

3. despre 
berea locală 
și alte lucruri

Discutăm la conducerea T.A.P.L. (care acum 
se numește I.L.S. a Alimentației publice) cu 
tovarășii Cosei Ion, șeful biroului administrativ, 
Cătană Ion, contabil șef, Fotache Constantin, 
șeful biroului comercial. Notăm răspunsurile 
lor în ghilimele. «Tovarășul Răceanu (prim- 
vicepreședintele Consiliului popular munici
pal — n.n.) ne cere mereu situații și statistici 
și dări de seamă, ne critică, ne săpunește...» 
Motivele? «Pai, cam cele prezentate dc dum
neavoastră». «Avem în acest an, per total, 8 
milioane lei sub plan, deoarece s-au desființat... 
patru unități. Oamenii nu prea mai beau (oare 
e cazul să ne întristeze acest lucru? — n.n.). 
Intre anii ’67 și ’70 s-a servit 18% mîncare în 
local; în anul ’73 s-a servit aproape 29% mîn
care în local, deci o creștere evidentă (lucru5 
pentru care tovarășii merită felicitări n.n.) 
Aceste cifre și afirmații ar putea duce la con 
duzia ca situația relatată de noi, în prima partea 
materialului, nu s-ar prea potrivi cu realitatea. 
Dar realitatea este că toate birturile și bufetele 
și-au îndeplinit planul, chiar l-au depășit, iar 
nerealizările provin de la marile restaurante, 
nefrecventate tocmai pentru că există acest 
itinerar al... bombelor. «Vom desființa în ’74 
și ’75 aproape 32 de unități care nu mai co
respund și vom construi 3 mari unități pentru 
care s-au alocat 2 milioane lei. După cum 
vedeți, se merge pe desființarea a tot ceea ce 
este necorespunzător». Părerea noastră și a 
altora este că ar trebui să se urgenteze la 
maximum o asemenea inițiativă.

Și acum, încep eu, despre o problemă destul 
de importantă. Ultimele statistici arată că 
hunedoreanul este un mare consumator de 
bere. Chiar dumneavoastră ați preluat o bună 
parte din cota de bere a Văii Jiului și ați adus-o 
la Hunedoara. La bufetul «Ardealul» (respon
sabil, Tat Petrică) un cetățean, pe nume 
Mihălțan Ion, scrie la condica de reclamați’ că 
a fost servit cu bere locală, ș« se arată foarte 
nemulțumit. în toate cele patru sesizări, respon
sabilul răspunde că: «berea este acră, așa cum 
știm cu toții că este berea locală» (sesizarea 
nr. 8 din 7.09.1973). Deci, care este situația cu 
berea locală, de ce este atît de vehement refu
zată, de ce este acră și nebăubilă?

«Noi, ne răspund tovarășii Coșei și Cătană, 
preluăm o mare cantitate de bere din Sibiu, în 
butoaie. Această bere nu este de o calitate prea 
bună. Nici berea «Trei stejari», care vine tot 
de la Sibiu, dar în sticle, nu este apreciată de 
consumatori. Cea venită în butoaie o îmbu- 
teliem noi, aici, la Hunedoara. Stația de îmbu- 
teliere este foarte veche. Berea este îmbute
liată cu aer comprimat, iar uneori și sticlele sînt 
murdare. Aerul comprimat, sau sticlele, alte
rează berea foarte repede». «Și dacă această 
bere mai întîrzie prin cine știe ce depozit?» 
«...» «Avem cazuri concrete de oameni care, 
consumînd o celebră «bere locală», au fost 
internați în spital...» «Da, am auzit și noi de 
asemenea situații».«Și ce e de făcut?» Tovarășii 
Coșei și Cătană n-au reușit să-mi dea un răspuns 
clar, deoarece, într-un anume fel, problema îi 
cam depășea. Menționăm preferința consuma
torului de bere din Hunedoara: berea de 
Craiova sau berea de Timișoara.

în cabinetul tovarășului Viorel Răceanu, 
prim-vicepreședintele Consiliului popular mu
nicipal: «Recunoaștem că sînt prea multe 
birturi și bufete, dar tovarășii de la comerț ne 
arată mereu planul, și atunci problema devine 
ceva mai complicată. Am pregătit chiar și un 
raport detaliat despre aceste lucruri care intră 
în atenția noastră cu toată seriozitatea. în 
ceea ce privește berea locală... nu se poate 
bea, dar dumneavoastră scrieți adevărul, așa 
cum este el». Da, acesta a fost și gîndul nostru, 
fără să ne situăm pe poziția unui membru al 
vreunei «ligi antialcoolice» și fără cea mai 
mica urmă de gînd de a umbri cîtuși de puțin 
pe muncitorul Hunedoarei, stăpînul deplin al 
focului, însetat mereu de o viață mai frumoasă, 
mai adevărată, pe măsura muncii lui.

Victor NIȚÂ

capriciile gustului

revistele
de cultură

tx 1,
tx 2, 

tx 3, - 
secret ! ? !

în contextul culturii noastre contemporane 
revistele de literatură și artă, revistele de 
cultură, ocupă un loc imposibil de ignorat. 
Se citește la noi foarte mult. Se citește literatura. 
Se citește eseistica. Se citește publicistica in
formativă. Se citește reportajul. Față de numă
rul de locuitori ai României, consumul de cultură 
realizat și prin intermediul revistelor literare și 
artistice este destul de mare. Avem la ora 
actuală la București reviste cu îndelungă tradiție 
și cu un prestigiu de mult cîștigat în rîndurile 
masei de cititori: «Contemporanul», «România 
literară», «Luceafărul», «Viața românească» etc. 
Avem în celelalte orașe ale țării reviste care 
apar săptămînal, bilunar, sau lunar, de asemeni 
cu un prestigiu care nu poate fi pus în discuție 
O problemă care se pune în legătură cu sistemul 
revistelor literar-artistice și culturale de la noi 
este aceea referitoare la necesitatea diversificării 
problematicii abordate în funcție de specificul 
cititorilor la care publicația are acces, în funcție 
de realitățile sociale dintr-o anumită regiune, 
în funcție de grupurile de scriitori și artiști care 
se constituie în jurul lor. în mod firesc ar trebui 
ca nici una dintre publicațiile care apar să nu 
semene prea mult cu celelalte, să-ți ofere acces 
la un tip de informație diferit de celelalte, 
la un grup de valori specific. în mod firesc fiecare 
revista ar trebui să aibă un profil distinct, 
descifrabil, nu numai la nivelul formatului grafic, 
al paginației, al titlului și al locului de apariție, 
dar și la nivelul atitudinii față de anumite pro
bleme, față de anumite situații literare sau 
artistice. Din păcate, în ce privește grupul 
valorilor vehiculate de către o publicație sau 
alta, ca și atitudinea față de evenimentele literar- 
artistice ce au loc, multe dintre revistele noastre 
parcă prea seamănă. Se acordă încă insuficientă 
atenție încurajării și afirmării forțelor artistice 
locale. Scriitorii din București sînt prezenți și 
în București, sînt prezenți și la Cluj, sînt prezenți 
și la Timișoara sau lași sau Bacău.Aș remarca 
în această privință ca pozitiv efortul pe care îl 
face redacția revistei «Steaua», avînd un grup 
de colaboratori proprii formați în mediile 
intelectuale clujene, avînd o atitudine, față de 
evenimentele literar-artistice ce au loc, care o 
situează pe o poziție ce nu poate fi confundată 
cu altele. Remarcînd o asemenea realitate, nu 
înseamnă că celelalte publicații se cer apreciate 
negativ, ca lipsite de personalitate, dar am 
impresia că efortul înregistrat în cazurile amin
tite trebuie totuși luat în seamă cu toată seriozi
tatea. E cunoscut faptul că publicațiile culturale 
și literar-artistice de la noi îndeplinesc în con
textul vieții spirituale din România contempo
rană nu numai o funcție de informare și îndru
mare a gusturilor, dar și o funcție ideologică. 
Or, din acest punct de vedere, cred că trebuie 
avută mai multă grijă pentru a se contracara 
tendințele eclectizante care se fac simțite pe 
alocuri destul de pronunțat. Conceptul de cul
tură, ca și conceptele mai restrînse de literatură 
și artă sînt asimilate global fără a se ține seama 
de specificul realităților sociale și politice de 
la noi. Se manifestă încă insuficientă exigență 
față de producțiunile livrești avînd caracter 
minor și dezbătînd o problematică nespecifică 
realităților sociale din România contemporană. 
Față de posibilitățile de care dispune, sistemul 
revistelor noastre de cultură comportă, fără 
îndoială, unele îmbunătățiri.

Gheorghe ACHIȚEI

Cu cîteva luni în urmă, revista 
«Flacăra» saluta apariția în Bucu
rești a acestor Tx 1, Tx 2, Tx 3. 
Departe de a fi un secret, faptul 
devenit de notorietate și prin 
intermediul presei, bucura su
fletul tuturor pietonilor. Bucu
ria aceasta a avut o viață scurtă. 
De ce? lată întrebarea cu care 
l-am abordat, la sediul de pe 
strada Dinicu Golescu nr. 1, pe 
directorul general al întreprin
derii de transporturi București, 
tovarășul Horia Teiușanu.

Așadar:
— De ce s-au desființat cele 

trei trasee Tx, tovarășe director 
general?

— E un subiect despre care nu 
putem discuta.

— Din lipsă de timp?
— Nu din cauza asta. De fapt 

cele trei trasee Tx s-au desființat 
în absența mea...

— Ați lipsit mult? Unde ați 
fost?

— Am lipsit o săptămînă. Am 
fost în Cehoslovacia, după piese 
de schimb.

— Și în absența dumneavoastră 
se pun în aplicare măsuri neaș
teptate, se iau decizii fără ca să 
fiți consultat?

— Nu. De fapt v-am spus de 
la început că nu putem discuta 
despre acest subiect.

— Cititorii noștri au totuși 
dreptul la o explicație, l-am a- 
nunțat că, în schimbul sumei de 
5 lei, dumneavoastră, I.T.B.-ul, 
le stați la dispoziție pe traseele 
Barajul Dunării (Titan) — Cen
tru — Gară, Drumul Taberei — 
Universitate și Berceni — Uni
versitate. Aceste taxiuri cu tra
seu fix au dispărut. Oamenii vor 
să știe cauza.

— în nici un caz nu este vorba 
despre economia de energie și 
combustibil. Circulă întreg par
cul de autobuze, troleibuze și 
tramvaie. Cît privește taxiurile 
numărul lor va crește. Așteptăm 
noi automobile «Dacia ».

— Și cu cele trei Tx!
— Nu, nu vă pot da relații. 

E secret. Dealtfel nu veți putea 
scrie nimic nici în «Flacăra» de
spre acest lucru._ ? 11

Trebuie să adaug că tovarășul 
director al I.T.B. a fost de-o ire
proșabilă politețe, mi-a mărtu
risit că n-a văzut nici un film 
de patru ani și jumătate, că 
doarme doar trei din 24 de ore, 
că mănîncă un kilogram de anti
nevralgice pe zi. în final, m-a 
asigurat că-i place foarte mult 
revista noastră, pentru că e cu
rajoasă și spune lucrurilor pe 
nume. M-a mai rugat tovarășul 
director general să-i transmit 
sănătate redactorului șef al re
vistei noastre, ca dealtfel tutu
ror reporterilor și colaborato
rilor «Flăcării». Politețe irepro
șabilă, deci.

Cît despre Tx. 1, Tx 2; Tx3 
— nimic. Mister!?! Nu putem 
scrie nici un cuvînt. E secret, 
lată care sînt deslușirile pe care 
vi le putem transmite din partea 
tovarășului director Horia Teiu
șanu. Un om amabil și discret.

Viorica CIORBAGIU
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fetișuri de azi ■■■■■

sănătatea 
cu orice preț ?

«Ce este omul, dacă binele suprem, dacă 
binefacerea vieții sale este doar să doarmă 
și să mănînce? Un animal, nimic mai 
mult»,

Shakespeare

Era generos Shakespeare. Nici un animal 
nu se mărginește la a dormi și a mînca. 
Nici măcar animalul domesticit, care înlo
cuiește zona activă ce i-a fost răpită cu vaste 
extensii afective care-l scot, ades, din sfera 
animală propriu-zisă. Unicul animal care 
se poate rezuma la mîncare și somn, prefăcînd 
activitățile celelalte (și mai ales ale celorlalți) 
în slujnice ale propriei sale reducții, e omul. 
El poate renunța la acuitatea libertară a 
spiritului, la marile pasiuni, la perseverența 
actului științific îndelung urmărit, pentru 
a-și asigura și chiar prelungi (vezi «nu bea, 
nu fuma etc...») existența latentă de consu
mator cumpătat și somnoros (un consum 
fără delicii, un somn fără vise), numai s-o 
ducă pînă dincolo de limită într-o lume pe 
care și-o refuză. Păcălind impulsurile speciei, 
individul poate coborî pînă la mineral, 
adică pînă la formalizarea deplină a actelor 
sale biologice: alimentația e programată, 
iar somnul absolut. Nu! Animalul se poate 
sacrifica, poate muri de dor sau cărînd 
poveri la adînci bătrîneți. Poate fi privighe
toare sau levretă, poate fi artist de circ sau 
agent de poliție. Niciodată, nici în cazul 
coloniilor de corali (cîte ticuri, cîte culori, 
cîte obsesii chiar și la aceste celenterate), 
animalul nu trăiește pentru a mînca și nu 
mănîncă pentru a trăi. El parcurge distanțe 
neverosimile, din Oceanul înghețat de Nord 
pînă-n rîul Negru din Macedonia, pentru a 
muri acolo în contemplarea icrelor. El își 
reduce ciclul biologic sau piere, în captivi
tate...

Respectul pentru legile unei vieți sănă
toase nu poate deveni scop în sine decît 
atunci cînd micul burghez atinge absolutul 
condiției sale spirituale. Nimeni nu te poate 
sfătui să lucrezi fără întrerupere trei zile 
și trei nopți pentru a dormi apoi, îmbrăcat, 
alte trei zile, precum făcea Haendel, bruta 
muzicală. Nimeni nu-ți poate recomanda 
să nu te speli pe picioare pînă cînd între 
încălțări și piele se interpun pecingini, așa 
cum — după atestările propriei sale neveste 
— i se mai întîmpla lui Tolstoi care, în tine
rețe, fusese ablutoman!

Nimeni nu te poate îndemna să mori de 
beție precum Edgar Poe sau Dylan Thomas. 
Dimpotrivă: chiar acești oameni de seamă 
au fost trași la răspundere de către societate 
pentru caznele la care-și supuneau ființa 
lor pieritoare. Dar a trăi doar pentru a fi 
sănătos nu stă la temelia nici unei reguli 
de igienă. Sănătatea e un mijloc și nu un 
scop. Degeaba ești sănătos dacă nu-ți pui 
neîncetat potențele în slujba unei pasiuni. 
După cum, degeaba ai învățat să citești dacă 
te mărginești apoi la a reciti abecedarul.

Dealtfel, epoca noastră, mai ales acum și 
aici, ne silește — nu o dată — să nu ținem 
seama de sfatul medicului, decît după ce 
el a fost rostit. Și atunci ne facem că nu-l 
auzim, pentru că lumea trebuie neîncetat 
construită. Altminteri, veacurile ne-ar cople
și.

Fetișizarea reguli! de igienă ucide sensul 
real al proverbului Mens Sana in corpore 
sano, care subordonează sănătatea trupească 
celei spirituale: trebuie să fii sănătos ca 
să poți cugeta, ca să poți judeca asupra 
existenței, ca să poți gîndi, singura activitate 
— după Pascal — dă un sens vieții omenești. 
Și reciproc: a călca regula de igienă din 
teribilism e totuna cu a i te închina. în 
amîndouă cazurile individul piere. Rămîne 
doar regula, ca o propoziție absurdă, fără 
obiect.

Leonid DIMOV

viitorul 
social

Salutăm apariția număru
lui 4 al revistei Viitorul social, 
o serioasă publicație de so
ciologie și politologie, aflată 
acum în al doilea an de apari
ție. Tipărirea unei asemenea 
reviste este mai mult decît 
necesară. în studiul fenome
nelor sociale, și alte publi
cații inserează observații so
ciologice, dar cel mai adese
ori aceste observații nu de
pășesc un nivel onest și cam 
diletant. Dezvoltarea noii so
ciologii românești, rezulta
tele și prestigiul ei, se re
flectă cu fiecare număr al 
acestei reviste. Se înțelege 
că Viitorul social se adresează 
în primul rînd specialiștilor, 
oamenilor cu preocupări 
umanistice, dar multe din 
articolele publicate aici sînt 
accesibile și altor categorii 
de cititori. Reținem dintre 
acestea studiul sintetic sem
nat de Roman Moldovan — 
Tendințe actuale în conținutul 
tematic și în metoda științelor 
sociale, articolul aniversar Di
mitrie Cantemir, semnat de 
Miron Nicolescu, articolul 
Sistem politic, sistem interna
țional și Europa' de Silviu 
Brucan. Interesant este și stu
diul profesorului ieșean Al. 
Bărbat, Ce devine ruralul?, o 
cercetare a procesului de in
dustrializare și felul în care 
acest proces acționează asu
pra mediului rural în diverse 
țări. Un număr de articole, 
grupate la rubrica «Știința 
conducerii soci etății», se ocu
pă de «experimentul politic 
Dolj», cum se numește a- 
ceastă inițiativă de prelucrare 
automată a datelor care spri
jină aici conducerea social- 
politică a județului. Există, 
desigur, și o rubrică dedicată 
sociologiei culturii, sector că
ruia i s-ar putea acorda, după 
părerea noastră, un spațiu 
mai larg și mai central, ace
lași lucru fiind valabil și pen
tru partea ce informează citi
torii asupra unor curente și 
școli sociologice de peste ho
tare. Revista se situează în ac
tualitate prin consemnarea 
desfășurării lucrărilor la cele 
mai recente congrese de so
ciologie; al IX-lea Congres 
mondial al Asociației inter
naționale de știință politică, 
de la Montreal, al Vlll-lea 
Congres european de socio
logie rurală, de la Roma, Con
ferința internațională de so
ciologia medicinei, din Polo
nia etc.

Un grup de recenzenți com- 
petenți (Abraham Dorel, Mi
hai Părăluță, Victor Săhlea- 
nu ș.a.) asigură comentariul 
critic al unor recente lucrări, 
românești sau străine. S-ar 
cuveni să se afirme în aceste 
articole mai multă suplețe, 
o orientare mai puțin rigidă 
în alegerea cărților, un spirit 
ceva mai publicistic, care să 
nu diminueze însă din sobrie
tatea științifică a publicației.

Dinu FLĂMÂND

vremea în săptămîna viitoare

pioi, ninsori și val de ger
în masa atmosferei, din cauza diferențelor de temperatură și umezeală, se creează un 

fel de fluvii aeriene ce transferă aerul dintr-un ținut în altul. în săptămîna ce urmează, de 
la 16 la 22 decembrie, regiunile noastre vor fi traversate mai întîi de un curent de aer cald 
și umed, apoi de un val de aer arctic.

Deci, în primele zile vom respira un aer de origine mediteraneană, apoi unul ce a fost 
mai înainte respirat de eschimoși și îndeosebi de cei de pe platoul Groenlandei.

La 16-17 decembrie este de așteptat ca vremea să fie, în general, umedă și relativ căl
duță, cu îngheț general noaptea și cu dezgheț ziua, în cea mai mare parte a țării, excep- 
tînd zona de munte. înnourările vor fi predominante și vor cădea precipitații amestecate, 
cu caracter local sau parțial. Ploile, lapovițele și măzărichea vor fi mai frecvente în zona de 
cîmpie, pe cînd în zona de deal și cea montană vor predomina ninsorile.

între 18 și 22 decembrie, un val de frig, puțin obișnuit, se va extinde în cea mai mare 
parte a teritoriului, începînd din nordul Transilvaniei. în primele zile, cînd înnourările vor 
fi accentuate, vor cădea ninsori în toate ținuturile. în nordul și răsăritul țării aceste ninsori 
vor fi, local, viscolite, în jurul datei de 20 decembrie. După această dată cerul se va însenina 
în cea mai mare parte a țării, predominînd un ger uscat. Nopțile vor deveni deosebit de 
geroase, temperatura coborînd pînă la —27° în unele puncte din Cîmpia Dunării și pînă la 
—31° în Maramureș și depresiunea Giurgeu-Ciuc.

Pătrunderea, destul de rapidă, a valului de ger, în ținuturile noastre, va determina schim
bări bruște în fiziologia organismului nostru, simțite mai intens de persoanele reumatice, 
astmatice sau cu maladii cardiovasculare, cărora le va provoca crize și dureri sporite.

Dacă frigul umed favorizează guturaiurile, gerul uscat favorizează pneumoniile, ce sînt 
ușor făcute de persoanele surmenate, necorespunzător îmbrăcate sau slab hrănite.

TOPOR

cuvinte încrucișate

A.B.C.
Orizontal: 1) Unul din

tre legendarii fondatori ai 
Romei (753 î.e.n.), de la a 
cărui «primă brazdă» se 
trage și expresia «Ab Urbe 
Condita» — Insulă lîngă 
Noua Guinee. 2) O distanță 
dinainte — Ce e scris și-n 
frunte-i pus (pL). 3) De la 
început de viață (pl.) — 
Comedie de Terențiu în 
care apare replica «E avan
tajat cel care e mai întîi»j 
devenită ulterior dicton 
popular. 4) A se alătura 
unei mișcări — A prinde.

5) Anul în care soarele este 
din nou în dreptul aceleiași 
stele (365 zile, 9 ore, 9 se
cunde) — Rîu în Portuga
lia. 6) Unu la zero! — Prim 
guvernator al unei provin
cii romane. 7) Vecine cu O 
mare — Verb la un pol, 
doi... 8) Tele! — Ion Gri- 
gorescu — Loc de între
cere în drum spre podiumul 
celor dintîi. 9) Au și carte, 
au și parte! — Afluent al 
rîului Taro (Spania). 10) Ma
rele nostru poet, autor al 
poemului «Mai am un sin
gur dor» — Trec primele! 
11) Istoric roman (59 î.e.n.- 
c 16 e.n.), al cărui tratat 
poartă titlul «Ab Urbe Con

dita libri» — Un grup de 
sportivi.

Vertical: 1) l-au luat-o 
alții înainte — Celebra fiică 
a Suzannei Necker, cea care 
a prelucrat în franceză, din 
Edward Gibbon, expresia 
«Nu-i decît primul pas care 
costă». 2) Poetul roman 
care în «Remedia amoris» 
lansează expresia «împotri- 
vește-te (subînțeles, răului 
— n.n.) din capul locului» 
~ Universul la plural. 3) 
Întîiul și cel de pe urmă 
«dezlegător» al nodului lui 
Gordius din Frigia— Mar
ginalii ale modei! (sing.). 
4) Unde-i unul nu-i putere, 
unde-s doi puterea crește 
— în primele rînduri la șah. 
5) Culese! — Unul dintre 
marii sculptori ai secolului 
nostru (Hans) — Se rezolvă 
cu oarecare efort. 6) Papa
gal american — Comună în 
Austria 7) Romancier pi
caresc și realist englez 
(1721-1771), autor al pri
mului roman publicat în 
fascicule — o imitație după 
«Don Quijote» — «Sir 
Launcelot Greaves». 8) Rîu 
în Brazilia — Timp înainte. 
9) Vin mai apoi. 10) Numele 
rusesc al Adigelui — Se im
pune a fi luată în conside
rație înainte de toate. 11) 
Nefericita mamă a 12 copii, 
transformata într-o stîncă 
(mit.) — Cel mai mare!

Toma MICHINICI

Dicționar: ’ UEN, TUA, 
CENO, ISS, ARU, ECI.

2»



• PE URMELE IfflOR SCRISORI •
principii și năravuri■■■■■

arhitectura scolii
Am vizitat, de-a lungul anilor, destule 

scoli de toate tipurile, ca să-mi îngădui, 
aici, consemnarea cîtorva opinii proprii sau 
culese de «pe teren». Dacă admitem — și 
trebuie să admitem, aceasta fiind realita
tea — că școala este un spațiu social, nici 
vorbă să considerăm arhitectura școlară 
drept ceva imuabil, definitiv stabilit, in 
măsura în care instrucția și educația — pi
lonii activității școlare — suferă, neconte
nit, influențe firești dinafara sălilor de clasă, 
din zona mai largă a existenței complexe, 
sociale, adaptîndu-se, străduindu-se să țină 
pasul cu evoluția celorlalte sectoare, cum 
să mai credem că o clădire oarecare poate 
adăposti o activitate specifică? Ar putea o 
uzină siderurgică să funcționeze, din plin, 
fără să aibă inclusă, în zidurile sale, cea mai 
potrivită, cea mai evoluată poziție față cu 
etapa atinsă de siderurgie în general? Fi
rește — elementar — că nu! Tot astfel, 
în măsura în care se ajunge la concluzia — 
aplicată dealtfel în practică printr-o Hotărîre 
de maximă importanță — că educația fizică 
trebuie să capete o pondere specială în 
școală, în viața tineretului, fără doar și 
poate este logic ca și arhitectura viitoarelor 
școli să se adapteze de urgență, tocmai 
pentru a sluji, categoric eficient, măsurile 
juste prevăzute (neapărat terenuri spațioase, 
bine utilate, dacă-i vorba să facem sportul 
în aer liber). Sau: școlarii — chiar la vîrste 
mici —- vor învăța, de acum încolo, două 
limbi străine. Cum? în ce spațiu al școlii? 
Și cu ce mijloace, cînd există «audio-vizua- 
lul»? Oare arhitectura nu este datoare să 
reflecte, cît mai prompt (evident și în li
mita posibilităților concrete, materiale, dar 
care nu se cuvine să fie transformate într-o 
«explicație» pentru inerție!) conținutul, în 
permanentă schimbare și îmbunătățire, al 
procesului instructiv-educativ? Școala, ca 
atare, în anii construcției socialiste, a do- 
bîndit succese nemaiîntîlnite în istoria în- 
vățămîntului nostru. Totuși, nemulțumirea 
creatoare ne dă ghes... Probabil de aceea, 
și pe bună dreptate, într-un articol din 
«Tribuna școlii» se arată printre altele: 
«La noi, în primăvara acestui an. Ministerul 
Educației și Învățămîntului, apreciind marea 
importanță a arhitecturii școlare, a consti
tuit o Comisie specială cu -funcție consul
tativă, căreia i s-a dat ca sarcină studierea 
problematicii (aprofundarea ei, propuneri) 
Comisia are o compoziție largă, complexă, 
fiind alcătuită din arhitecți, ingineri, peda
gogi, medici. Ce elemente trebuie să carac
terizeze noul stil arhitectural? Ridicarea 
acestei chestiuni ar cere ca mai întîi să pri 
vim critic normativul după care se realizează 
încă actualele construcții. Neconcordanța din
tre arhitectură și ingineria școlară este un 
fapt obiectiv, cu implicații care nu pot fi 
ignorate. Actualele normative sînt DEPĂȘITE, 
frinează gindirea creatoare a arhitecților, a 
inginerilor și pedagogilor, împiedică astfel 
realizarea scopului fundamental al educației. 
Așadar, se impune întocmirea de ALTE NOR
MATIVE, la nivelul actual și de perspectivă 
al științei».

într-adevăr, numai astfel vom înlătura 
situațiile nefirești în care copiii mai fac 

gimnastică (atunci cînd nu-s condiții afară) 
pe un coridor întunecos și neaerisit (al unei 
școli clădite abia de un... deceniu), sau în 
care două clase sînt desființate, un zid 
dărîmat, pentru a se improviza acolo un 
atelier-școală, după ce — numai la cu un 
an în urmă — transformarea vizase înfiin
țarea unui laborator de fizico-chimice.Solu- 
țiile nu se pot căuta și găsi pe loc și... din 
aproape în aproape Ele sînt descoperite 
la planșetă. Și chiar înainte de planșetă, în 
concepția clară, multidisciplinară, proiectată 
în timp, a specialiștilor.

Mihai STOIAN
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despre dreptate și nedreptate!
Bacău. Strada Gheorghe Doja nr. 1. O lo

cuința primitoare. Doi copii, Irina și Emilian 
cum aveam sa aflu că-i cheamă, mă iscodesc 
speriați din priviri. Citesc în ochii lor: «Ce-o 
mai vrea și nenea ăsta?» Mama lor, Maria 
Șoșu, îi liniștește: «Nenea e de la București 
și a venit să vadă dacă tatăl vostru are drep
tate. Ca de aici, de la Bacău, no putem prim:

— V-ați adresat și organelor locale?, în
treb eu.

— Desigur. Și nu numai că nu s-a rezolvat 
nimic, dar am fost chemată să dau socoteală 
de ce am reclamat nedreptatea în care este 
ținut soțul meu. S-a discutat cu mine or cum, 
numai tovărășește nu. Tonul? Dar mai bine 
să vă reproduc discuția avută cu tovarășa 
Uricaru, care cred că a primit spre rezolvare 
plîngerea adresată de către mine forurilor 
superioare de la București. «De ce n-ai venit 
ieri, tovarășe?», m-a întrebat dînsa. «Să vedeți, 
că n-am putut, am motivat eu. Ies la ora paispre
zece de la serviciu, sînt muncitoare la «Parti
zanul», și de acolo merg să iau copilul de la 
creșă». «Știi pentru ce ești chemată aici?» 
«Bănuiesc că pentru soț. Că am reclamat că 
stă fără serviciu de 15 luni de zile și numai 
cu salariul meu nu putem trăi, de pe o zi pe 
alta. De curînd mi s-a pus și sechestru pe bunu
rile mobile pentru neplata unor debite». «Așa 
vă trebuie. Dacă domnul Șoșu are trei con
damnări și este viciat? De ce ați mai cumpărat 
în rate? Nu știa că-l scoate afară din serviciu? 
Și acum crezi că dacă v-ați adresat Bucureștiu- 
lui o să vi se dea dreptate?»...

Las creionul. Mă uit la soții Șoșu. Lacrimile 
încep să le umezească obrajii. Continui să 
răsfoiesc un maldăr de hîrtii, din care desprind:

«Decizia 6/1012 din 27.1.1972. Inginer Eri- 
micioiu Dumitru, director al întreprinderii 
viei și vinului Bacău, văzînd procesul-verbal 
din 3.1.1972, întocmit de compartimentul 
A.D.T., prin care întreg colectivul cere desfa
cerea contractului de muncă lui Șoșu Paul, 
pe motiv că acesta este viciat, lipsit de demni 
tate, indisciplinat, nu-și achită (?) sarcinile de 
serviciu, caută să creeze discordie în cadrul 
serviciului, are o comportare nedemnă față 
de salariate, văzînd hotărîrea Comitetului oame
nilor muncii din cadrul întreprinderii, care s-a 
întrunit în ședința din 8 ianuarie 1972 și a 
discutat cazul sus-numitului, unde în unanimi
tate s-a dispus desfacerea contractului de 
muncă lui Șoșu Paul, decid desfacerea con 
tractului de muncă al sus-numitului conform 
art. 13 lit. e din Legea nr. 1/1970».

— Și aveți convingerea, tovarășă Șoșu, ca 
decizia e tendențioasă, că motivele nu sînt 
reale?

— Altfel nu mă plîngeam peste tot. Supor
tam consecințele, și gata. Dar nu este drept.

Dau peste o adresă din iulie 1971, semnată 
de Aurel Popa, șeful serviciului A.D.T., prin 
care Paul Șoșu este «chemat» d<n concediu 
de odihnă, doar după patru zile de stat acasă. 
De ce? Oare pentru că este viciat, lipsit de 
demnitate, indisciplinat...?!

O caracterizare, nu de cîțiva ani în urmă, 
ci exact din 1971, semnată de același șef de 
serviciu A.D.T., anume Aurel Popa, cel care, 
zic eu, i-a «săpat groapa» lui Paul Șoșu, îmi 
taie respirația. Nu mai știu ce să înțeleg. Dar 
mai bine să o reproduc, pentru a se sesiza 
flagranta contradicție cu decizia 6/1012. După 
calificativul «Foarte bine» citesc: «Tovarășul 
Șoșu Paul are o experiență foarte bogată în 
muncă, fiind un salariat conștiincios și cu 
putere mare de muncă. Se achită conștiincios 
de toate sarcinile încredințate. Are spirit de 
inițiativă, ajută și pe ceilalți colegi la nevoie, 
este operativ în muncă și face lucrări de cali
tate. Pentru aceste argumente propunem a se 
aproba o gradație, mărindu-i-se salariul».

Să mai comentăm? Zic că n-are rost. Totuși, 
ceva e putred în Danemarca.

Altă piesă a dosarului. Proces-verbal din 
3.1. 1972. Ședință cu toți salariații serviciului 
A.D.T. Participă și directorul Erimicioiu Du
mitru. Ordinea de zi: discutarea atitudinii lui 
Paul Șoșu, care a reclamat cîteva abuzuri ale 
directorului și nu a vrut să confirme o foaie 
de parcurs șoferului Adam Iosif, ce nu putea 
justifica 10 (zece) ore staționare. De fapt, de 
aici a izbucnit incendiul. Și, nici mai mult, 
nici mai puțin, Aurel Popa, cel care l-a carac
terizat pe Șoșu așa cum nici sieși nu putea 
să-și întocmească un asemenea certificat ire
proșabil, ia primul cuvîntul și spune scurt: 
«Paul Sosu e un tovarăș rău».

Ce vreți? Așa sînt oamenii. Schimbători.

După cum se leagănă frunzele.
Să mergem mai departe Pe 3 ianuarie 1972, 

după ședință, Paul Șoșu cere restul de 14 zile 
concediu oe 1971. Prin adresa 37/3.1. 1972 (ce 
operativitate, Doamne) i se comunică: «La 
cererea dvs... conducerea întreprinderii este 
de acord cu efectuarea a 14 zile concediu de 
odihnă restant din 1971, începînd cu data de 
4 ianuarie 1972. (Și, să vedeți bomba-tiri- 
bomba!) Urmează ca dvs. să întocmiți în 
această perioadă actele de lichidare în vederea 
transferării din cadrul întreprinderii noastre 
la o altă întreprindere. Director: Erimi
cioiu D.». La acea oră, în acel minut, P. Șoșu 
nu mai era cu experiență foarte bogată în 
muncă, salariat conștiincios, cu spirit de ini
țiativă etc., etc. Așa sînt oamenii. Schimbători. 
Omul îți cere concediul și tu îi pretinzi să 
alerge după un alt post. După o altă pîine. Și 
cînd? în timpul concediului de odihnă... In 
plină iarnă...

Credeți că e cea mai bizară poveste? Nu ! 
Ultima o veți afla în final. Pînă atunci o relatez 
pe cea din 8.I. 1972. Ședință extraordinară a 
comitetului oamenilor muncii. Se analizează 
planul pe 1972 și defalcarea lui pe centre. 
Directorul găsește de cuviință să informeze 
participanții de procesul-verbal întocmit de 
salariații serviciului A.D.T. prin care aceștia 
cer îndepărtarea lui Șoșu Paul din cadrul ser
viciului. (De ce atîta operativitate? Și mai ales 
de ce în lipsa lui Șoșu? Oare salariatul nu mai 
are drept de apărare? După ce legi?) în una
nimitate de voturi — de, așa ne-am obișnuit 
— Comitetul oamenilor muncii hotărăște des
facerea contractului de muncă lui Șoșu Paul.

Acum? O altă poveste? Nu! Ceva negru pe 
alb. Centrala viei și vinului, prin adresa 13514 
22.06.1972, comunică lui Șoșu Paul: «Sesizarea 
făcută de dvs. atît la C.C. al P.C.R. cît și la 
ziarul «Scînteia» a fost verificată de organele 
de control împreună cu cele ale miliției. S-au 
constatat pagube în sumă de 6 012 lei și care 
au fost imputate celor care le-au cauzat. Semnat: 
M. Turcinschi».

— Cînd ați sesizat despre aceste pagube? 
înainte sau după desfacerea contractului de 
muncă?

— După, îmi răspunde Paul Soșu.
— Și dacă mai erați încă salariatul între

prinderii ?
— N-o făceam.
— De ce?
— îmi pierdeam mai devreme serviciul. De 

fapt, asta cred că e cauza pentru care am fost 
lăsat pe drumuri.

— Cum adică?
— Să vedeți. Recunosc, am greșit. Eu îmi 

notam toate neregulile din întreprindere, fie 
că se datorau colegilor sau șefului meu, fie 
directorului. îmi băgăm nasul cam peste tot. 
Nu luam atitudine imediat. Lăsam să treacă 
timp și numai dacă se ivea prilejul ca să mi se 
reproșeze o neregularitate, abia atunci cău
tam să le astup gura cu faptele rele ce le știam 
despre ei.

în timp ce cauza se afla pe rol la Judecătoria 
Bacău, unde Paul Șoșu s-a plîns contra deciziei 
de desfacere a contractului de muncă, tot el 
cere întreprinderii să i se comunice dacă a fost 
judecat de comisia de judecată. Aceasta întrucît 
în proces un martor afirmase că Șoșu ar fi 
avut un litigiu cu întreprinderea.

— Și ați fost judecat vreodată?
— De comisia de judecată, nu.
— Dar din adresa 11120/72 așa rezultă !
— E un fals grosolan. Anterior angajării 

mele la întreprinderea viei și vinului, da. 
în 1966. Am fost condamnat 4 luni pentru 
abuz de serviciu. Dar am fost reabilitat.

Ce scrie în adresă? lată: «în urma verificării 
registrului de evidență a cauzelor judecate de 
comisia de judecată, rezultă că la data de 
26.1. 1971 s-a înregistrat un dosar pentru 
sustragerea din întreprindere de către Șoșu 
Paul a cantității de 1 (un) litru rom, iar la data 
de 4.II. 1972 (?? — ded tocmai după un an, 
cînd Șoșu nu mai era salariatul întreprinderii) 
s-a dat hotărîrea nr. 8 prin care ați fost sanc
ționat cu «mustrare cu avertisment». Pre
ședinte: Popa Aurel».

Ce mă face să cred că e vorba de o ticluire? 
Printre argumentele de susținere a interese
lor întreprinderii, formulate de jurista Comis 
Rodica, în întîmpinarea nr. 2934 din 18.11.1972. 
nici măcar nu se pomenește despre această 
sancțiune.

Mă deplasez la întreprindere. Intru fără să 
fiu legitimat. în biroul unde a lucrat Șoșu, 

dau peste Toma Nicolae, Popa Duduța și Popa 
Rodica. Cînd le spun că vreau să aflu adevărâl 
despre Șoșu, Toma se face nevăzut. Rodica 
și Duduța se lasă greu antrenate în discuție.

— De ce șovăiți? E vorba doar de situația 
unui om rămas fără serviciu, cu doi copii.

— Ne e teamă, îmi răspunde Duduța. Află 
directorul și mîine luăm calea lui Șoșu. Așa 
că, de ce să mă bag? Dar vă spun: Șoșu a fost 
și bun și rău. Așa cum sîntem toți. Nu a creat 
greutăți. Părerea mea e că nu s-a procedat 
bine cu el. Eu nu am auzit să se lege de vreo 
femeie.

Popa Rodica mă invită în magazia cu impri
mate unde mi se destăinuie: «Șoșu a fost un 
bun coleg. își îndeplinea sarcinile de serviciu. 
S-a cercetat cazul său însă adevărul n-a ieșit 
la lumină. De ce? Fiindcă, vedeți, producem 
băuturi și acestea tentează. în plus, directorul 
nu admite să se vorbească de lipsuri»...

In fine. îl «agăț» și peToma.
— Șoșu nu e un om rău. A greșit că scria 

tot și nu spunea decît cînd se lua cineva de el. 
Așa și-a creat dușmani. Muncea foarte mult. 
A fost și evidențiat, i s-au adus mulțumiri 
din partea conducerii întreprinderii. Cu sala
riatele se purta bine.

Ajung la conducerea întreprinderii. Con
tabilul șef, Alexandru Sichitiu, îmi spune:

— Cazul Șoșu e rezolvat oarecum de toate 
forurile. Este un element complet neserios.

Directorul, Erimicioiu Dumitru, pe un ton 
nu prea primitor, îmi zice:

— Ce mai vreți cu Șoșu? Ne-a fost pur și 
simplu frică de el. Un an de anchete am avut 
pentru el, pentru acest reclamagiu. Fostul 
director Rotman l-a tolerat pentru că nu vroia 
să-și aprindă paie în cap. Eu mi le-am pus. Cînd 
era el la A.D.T. era numai scandal și gălăgie. 
E omul de nimic în orașul Bacău.

— în dosarul său de cadre nu se află origi
nalul caracterizării pe 1971. Șoșu are o copie. 
Cum vă explicați dispariția ei?

— Nu știu. Cei de la personal vă pot spune. 
Părerea mea este că această hîrtie a întocmit-o 
Rică (Aurel Popa), șeful lui, vorbind despre 
Șoșu la superlativ pentru ca să poată scăpa 
de el. Adică întreprinderea la care urma sa 
se angajeze să vadă că va primi un salariat plin 
de calități. Despre sesizarea la Centrala viei 
și vinului, referitor la pagubele constatate, vă 
pot spune că și așa le stabileam și nu era nevoie 
de redamația lui Șoșu. Fiindcă situația lui a 
fost cercetată și de alte organe, de m-am 
săturat să dau relații, vă rog să obțineți date 
de ia acestea. Și cu asta închei. Șoșu n-are ce 
căuta ia noi în întreprindere.

Plec. Nu-I contrazic pe director. Dar mă 
întreb: unde este dreptatea? De ce Paul Șoșu 
să stea atîtea luni fără serviciu și cu atîtea 
motive netemeinice de desfacerea contractu
lui de muncă? Numai pentru că își nota lipsuri 
din întreprindere? Că nu le-a spus la timpul 
lor? Așa cum era normal și necesar? Nu. 
Cazul Șoșu dezvăluie un întreg labirint al slă
biciunilor:

9 Șoșu, cu meteahna lui. Nota și putea 
deveni periculos pentru toți, mai ales pentru 
șeful lui, Aurel Popa, și pentru directorul 
Erimicioiu. De aceea, aceștia l-au declarat 
«persona non grata».
• Prin îndepărtarea lui Șoșu, unii salariat i 

care cunosc lipsuri au fost puși cu «botul pe 
labe». Tac. Nu mai au opinie.
• Aurel Popa, cel care-l caracterizează ideal 

pe Șoșu, se dezice de ce-a scris și semnat, 
pentru a scăpa de un «spin» ce-4 deranja pe 
director. Este tipul omului ce se raliază cu 
cel tare și puternic, nu cu adevărul, cu cinstea, 
cu necazurile omului.
• Șeful serviciului personal, Ion Stoian, nu 

știe cum de a dispărut din dosar originalul 
caracterizării pe 1971 a lui Șoșu. Știe, în 
schimb, că Șoșu «mergea de foarte multe ori 
în pivniță, de la sine putere, și consuma băuturi 
pînă devenea în stare de beție».
• Jurista Comis Rodica, după ce tribunalul 

s-a pronunțat în favoarea întreprinderii, îi 
spune lui Șoșu: «Amin». Oare cîștigase un 
proces atît de însemnat, sau expresia însemna 
mai degrabă o remușcare că nu luase în seama 
și probele ce-i erau favorabile lui Șoșu?!
• Că directorului i-a fost frică de Șoșu, o 

declară, într-un fel, singur. Să mai insistăm de 
ce l-a dat afară din serviciu? E inutil. O între
bare totuși se naște. Cum de atîtea anchete, 
făcut® la întreprinderea viei și vinului Bacău, 
îl găsesc vinovat doar pe Șoșu?

Valeriu IVAN


